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صفحه 2

روش فروش خودرو 
بجای قرعه کشی باید 

منطقی شود
 معاون اول رییس جمهوری بر جلوگیری از رانت های ناشی از قرعه کشی خودرو تاکید 
کــرد و گفت: روش های فروش خودرو در چارچوب منطقــی و با رعایت حقوق تولید 

کننده و مصرف کننده انجام شود نه به صورت قرعه کشی...

خانواده دانشــمند برجسته و ممتاز هسته ای و دفاعی کشور شهید محسن فخری زاده 
با رهبر معظم انقلاب اســلامی دیدار کردند.  حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با 

تجلیل از برجستگی های علمی و فنی شهید فخری زاده و ...

صفحه 3

اطلاعات ضدونقیض از اندونزی دریافت کردیم  روحانی: محیط زیست سالم 
از اصول اساسی حقوق شهروندی است

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره توقیف نفت کش ایران در 
اندونزی، گفت: ما منتظر دریافت اطلاعات بیشــتری از سوی 
دولت اندونزی هستیم چرا که برخی اطلاعات ضدونقیض در 

این باره دریافت کردیم.
به گزارش خبرنگار مهر، ســعید خطیب زاده سخنگوی وزارت 
امور خارجه امروز در نشســت خبــری اعلام کرد: با تلاش ها 
و هماهنگی هــای صورت گرفته، امروز گفتگوی برخط رئیس 
مجلس شــورای اســلامی با رئیس کنگره خلق چین انجام 
خواهد شــد.وی افزود: امروز نخســتین روز سفر محمد جواد 
ظریف به منطقه اســت و وی شب گذشته وارد باکو شد و در 

ادامه به دیگر کشورهای منطقه سفر خواهد کرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه درباره رایزنی وزیر امور خارجه 
با همتای ایرلندی در روزهای اخیر، اظهار داشــت: مهمترین 
تصمیــم در این گفتگــو، اظهار تمایل طــرف ایرلندی برای 
بازگشایی سفارتشــان در ایران بود.خطیب زاده تصریح کرد: 
همچنین وزیر امور خارجه با همتــای ترکیه ای تلفنی درباره 
همکاری هــای دوجانبه صحبت کرد و در همان روز هم ایران 
برخی از مقامات سابق دولت آمریکا را در لیست تحریمی قرار 
داد.ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه اگر تحریم ها لغو شود ایران چه اقداماتی انجام می دهد، 
گفت: هنوز شاهد هیچ اتفاق جدیدی نبودیم. موضع ما همان 
موضعی اســت که قبلًا گفتیم و ما باید شــاهد رفع تحریم ها 
و اجرای برجام از ســوی آمریکا و طرف های دیگر حاضر در 
برجام باشــیم و تا موقعی که ایــن اتفاق نیفتد و به طور موثر 
رفع تحریم هــا اتفاق نیفتد، هیچ اتفاقــی از طرف جمهوری 
اسلامی ایران نمی افتد.خطیب زاده بیان کرد: اگر طرف مقابل 
به تعهدات خود بازگــردد و تحریم های ایران را تماماً بر دارد، 
اقدامات کاهش تعهدات ایران در برجام کاملًا برگشــت پذیر 
اســت اما تا آن موقع ما منتظر اقدام خواهیم بود و ما تاکنون 
صحبت زیاد شنیدیم و الان وقت عمل است.وی درباره توقیف 
نفت کــش ایران در اندونزی، تصریــح کرد: ما منتظر دریافت 
اطلاعات بیشــتری از ســوی دولت اندونزی هستیم چرا که 
برخی اطلاعات ضد و نقیض در این باره دریافت کردیم البته 
این موضوع فنی است و در کشتیرانی این موضوعات همواره 
وجود داشته است. همچنین ســفارت ما در اندونزی و وزارت 
امور خارجه در حال پیگیری این موضوع هستند.ســخنگوی 
وزارت امور خارجه در پاســخ به ســوالی درباره روابط ایران و 
عربستان سعودی، گفت: موضع ما درباره همسایگانمان یکسان 
است و زمانی که رئیس جمهور ایران طرح صلح هرمز را طی 
نامه ای به کشورهای حوزه خلیج فارس ارسال کرد، موضع ما 
کاملًا روشن بود و ما نشان دادیم که به دنبال ایجاد یک ساز 
و کار منطقه ای و در چارچوب همکاری در منطقه هســتیم و 
سیاست ما عوض نشده اســت.خطیب زاده گفت: در صورتی 
که عربستان سعودی از چرخه باطل خشونت و نادیده گرفتن 
امنیت منطقه ای و همکاری با قدرت های فرامنطقه ای فاصله 
بگیرد و اگر این تغییر نگرش در رفتار عربستان مشاهده شود، 
آغــوش ایران از ابتدا باز بوده اما ما نمی توانیم هر روز شــاهد 

بمباران در یمن باشیم.
وی در واکنش به اظهارات وزیر امور خارجه عربستان مبنی بر 

اینکه ایران به پیام صلح ما جواب نداده است، گفت: ما به دنبال 
سازوکار منطقه ای، بومی و یک چارچوب همکاری هستیم.

سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه نمی توانیم شاهد این 
باشیم که بمباران روزانه در یمن ادامه دارد اما صحبت از صلح 
در یمن شــود، تاکید کرد: از سویی در روزهای آخر »ترامپ« 
یکی از گروه های یمنی را در لیســت خودخوانده تروریســم 
آمریــکا قرار می دهند اما در عین حال، صحبت می شــود که 
ریاض آماده حل و فصل مسائل منطقه ای است. یک شجاعت 
در طرف سعودی و تغییر گفتمان نیاز است.خطیب زاده در ادامه 
این نشست، با بیان اینکه تا موقعی که رفع تحریم ها را به طور 
موثر و پایبندی طرف مقابل به قطعنامه ۲۲۳۱ را نبینیم، اقدامی 
نخواهیم کرد و خیلی به گفته ها توجه نمی کنیم، اظهار داشت: 
دولت جدید ایالات متحده باید نشان دهد که رویکرد متفاوتی 

با دولت قبلی دارد.
وی با بیان اینکه موضع ما کاملًا روشــن است، باردیگر تاکید 
کرد: ایالات متحده آمریکا باید به تعهدات خود در ذیل قطعنامه 

۲۲۳۱ عمل کند.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه درباره اجــرای قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها نیز گفت: تکلیف مجلس در قانون 
لغو تحریم ها روشن اســت و اگر اروپایی ها به تعهدات خود و 
آمریکا به تعهداتش ذیــل قطعنامه ۲۲۳۱ عمل نکند، طبیعتاً 
ایران باید نظارت های فراپادمانی و پروتکل الحاقی را متوقف 

کند.
خطیب زاده تصریح کرد: ایــران به صورت داوطلبانه پذیرفته 
است که پروتکل الحاقی را اجرا کند که می توانیم آن را متوقف 
کنیــم اما همکاری ایران با آژانس متوقف نخواهد شــد و به 
معنای اخراج بازرسان آژانس نیســت.وی در پاسخ به سوالی 
درباره انتخاب مقامات جدید آمریکا از ســوی »بایدن«، گفت: 
بنــده درباره مباحث داخلی ایالات متحده آمریکا موضع گیری 
نمی کنم.سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی مبنی 
براینکه چرا وزارت امور خارجه در امور دیپلماســی اقتصادی 
موفق نبوده اســت؟، تصریح کرد: دیپلماسی اقتصادی فقط به 
وزارت امورخارجه مربوط نمی شــود و نهادها و ارگان هایی که 
مسئولیت مستقیم در حوزه تجارت، سرمایه گذاری، بازرگانی و 
مراودات دارند، اختیاراتی دارند که اختیارات آنان دست وزارت 
امــور خارجه نیســت، وزارت خارجه مســئولیت هماهنگی و 
تسهیل امور آنها را دارد و در بسیاری از موارد فقط وقتی سراغ 

ما می آمدند که به مشکل برمی خوردند.

 

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه محیط زیست سالم جزو حقوق اجتماعی 
و از اصول اساسی حقوق شــهروندی است، گفت: حفظ محیط زیست نه 

یک امر ترجیحی بلکه امری قطعی و از واجبات است.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام 
والمسلمین حسن روحانی روز دوشنبه در جلسه شورای عالی حفاظت محیط 
زیســت با تاکید بر اینکه حیات ما وابسته به محیط زیست است و حفاظت 
از آن باید با جدیت و قاطعیت انجام شــود، گفت: اگر محیط زیســت دچار 
مشــکل شود، سلامت جامعه و مســایل اجتماعی و حتی امنیت اجتماعی 
بــه خطر می افتد.وی بــا بیان اینکه دولت تدبیر و امید با دغدغه زیســت 
محیطی و توجه بیشتر به منابع طبیعی کشور، اقدامات و تدابیر مختلفی را 
به عمل آورده و دســتاوردهای نسبتاً خوبی هم داشته است، اظهار داشت: 
شــورای عالی محیط زیســت در عین اینکه با قاطعیت از مســایل زیست 
محیطی حفاظت می کند در زمینه تســهیل گری توسعه کشور نیز حرکت 
می کند.رییس جمهوری حق حیات و زندگی مناسب در محیط زیست سالم 
را جزو حقوق اجتماعی و از اصول اساسی حقوق شهروندی دانست و افزود: 
حفظ محیط زیســت نه یک امر ترجیحی بلکه امری قطعی و از واجبات به 
شمار می آید، لذا حفاظت از این امر مهم، مستلزم مشارکت نخبگان، مردم 

و دستگاه ها در قالب برنامه های بلندمدت است.
 روحانــی با یادآوری اینکه توجه به محیط زیســت همواره از دغدغه ها و 
اولویت های مهم دولت تدبیر و امید بوده است، اظهار داشت: دولت تاکنون 
در این زمینه گام های بزرگی در قالب برنامه های منسجم، در زمینه کاهش 
ریزگردها، احیای دریاچه ارومیه و تالاب ها، کاشــت نهال و پخش سیلاب 

به مورد اجرا گذاشته است.
رییس جمهــوری ادامه داد: در مــورد کاهش آلودگی هــوا نیز اقداماتی 
همچون حذف بنزین آلوده تولیدی در پتروشیمی ها و عرضه بنزین یورو ۴ 
و ۵ و امکان بهره مندی همه شــهروندان از این فرآورده پاک، از رده خارج 
کردن هزاران خودروی آلاینده هوا و تبدیل موتورسیکلت های کاربراتوری 
به انژکتوری از جمله اقدامات دولت برای مقابله با آلودگی هوا و چالش های 

زیست محیطی بوده است.
روحانی با اشــاره به اینکه دولت تدبیر و امید با دغدغه زیســت محیطی و 
توجه بیشتر به منابع طبیعی کشــور، اقدامات و تدابیر مختلفی را به عمل 
آورده و دستاوردهای نسبتاً خوبی هم داشته است، تصریح کرد: با این حال، 
ایــن مأموریت نیازمند همکاری و تعامل بخش ها و ارکان مختلف دولت و 
حاکمیــت، در قالب یک طرح فراگیر ملی اســت که امید می رود آن گونه 
که در ســند بالادستی هم آمده، قوت و انســجام بیشتری به خود بگیرد.

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه ســایه سنگین بیماری کرونا نباید باعث 

شــود از موضوع مهم آلودگی هوای کلانشهرها که در فصل سرد سال در 
روزهای وارونگی هوا که در ســال های قبل نیز با آن مواجه بودیم، غفلت 
شود، خاطرنشان کرد: شهرداری ها و دستگاه های ذی ربط باید برنامه ریزی 
لازم را بــرای جلوگیری از بروز آلودگی ســنگین و مداوم انجام دهند. به 
خصوص در ســال جاری که با شیوع کرونا بیشتر نقاط کشور درگیر است 
باید این موضوع به جدّ مورد توجه قرار گیرد.روحانی پســماند را یکی دیگر 
از موضوعات مهم محیط زیســت برشمرد و گفت: مدیریت پسماند و تأثیر 
آن بر محیط زیست چند سویه است. اولین بحث مدیریت پسماند، فرهنگ 
ســازی برای جامعه است. در دنیای کنونی رها کردن پسماند در طبیعت یا 
امحا و سوزاندن آنها ضرری چند جانبه است، چرا که این پسماند، می تواند 

به جای زیانبار بودن منافع گوناگونی برای طبیعت و انسان داشته باشد.
رییس جمهوری اضافه کرد: مسئولین ذیربط باید تلاش کنند که در سراسر 
کشور بازیافت پسماند به سرعت اجرایی شود تا هم زمینه برای جلوگیری 
موثرتر از آلودگی طبیعت فراهم شــود و هم مــردم از منافع حاصله بهره 

مند شوند.
روحانی تخریب ها و تهدیدات زیست محیطی را چالشی بزرگ پیش روی 
کشــور عنوان و تصریح کرد: شــورای عالی محیط زیست در عین اینکه با 
قاطعیت از مســایل زیست محیطی حفاظت می کند در زمینه تسهیل گری 

توسعه کشور نیز حرکت می کند.
رییس جمهوری اظهار داشــت: مســأله محیط زیســت، گذشته از عوامل 
پیچیــده و درهم تنیده داخلی، از عوامــل خارجی هم تأثیر زیادی پذیرفته 
است. پیامدهای گسترده تحریم های ظالمانه حتی در این بخش حیاتی هم 
قابل مشــاهده است که باید به تدریج به رفع این تحریم ها همت گذاشت.
در این جلســه حد و حدود عرصه های طبیعی واجد شرایط و موضوع تأیید 
و تصویــب ۴۱ منطقه موجود و تحت حفاظت ســازمان که در دولت دهم 
برخــلاف روال مصوب درباره آنها به جای شــورای عالی محیط زیســت 
در هیات دولت تصمیم گیری شــده بود، به دلیل اشــکال وارده به روند و 
مرجع تصمیم گیری، مجددا مورد بررســی و بازنگری قرار گرفت.در ادامه 
جلسه همچنین درباره حد و حدود برخی مناطق موجود که دارای تعارضات 
مردمی و طرح های هادی و روســتایی در مناطق حفاظت شــده هســتند 

بازنگری و تصمیم گیری شد.
 تصویب ضوابــط و روش های مدیریت پســماندهای صنعتی و معدنی و 
صنایــع نفــت و گاز نیروگاه ها و نیز چگونگی واگــذاری مدیریت اجرایی 
پسماندها به اشــخاص حقوقی و حقیقی واجد صلاحیت و متقاضی برای 

سرمایه گذاری در این امر از جمله تصمیمات جلسه امروز بود.
در این جلســه سازمان حفاظت محیط زیســت درباره وضعیت احیاء پارک 
ملی، دریاچه ارومیه و آینده آن و همچنین در مورد علل و ایجاد انتشار بوی 
نامطبوع در جنوب تهران گزارشی ارائه و برای رفع این معضل پیشنهاداتی 

مطرح کرد که به تصویب رسید.
به گفته دکتر عیسی کلانتری، دبیر شورای عالی حفاظت محیط زیست، با 
لحاظ مصوبات جلســه امروز، در دولت تدبیر و امید جمعا بیش از ۲ میلیون 
و ۱۰۰ هزار هکتار به وســعت مناطق چهارگانه حفاظت شده کشور افزوده 

شده است.
همچنیــن ضوابــط اجرایی قانون مصــوب مجلس درباره پســماندهای 
صنعتی، ویژه و عادی که از ســال ۸۳، بر اساس تصریح قانونگذار بر عهده 
شورای عالی حفاظت محیط زیســت گذاشته شده بود، امروز و پس از ۱۶ 
سال در قالب ۵ آیین نامه با بیش از ۱۲۰ تبصره و ماده، به پیشنهاد سازمان 

حفاظت محیط زیست و دستگاه های مرتبط بررسی و تصویب شد.

جرم مشهود در رسانه ملی و 
تکلیف دادستان

محمد هادی جعفرپور
بــه بهانه انتشــار گفتگوی شــیخ احمد جهــان بزرگی با 
شبکه۴سیما که اتفاقا با عنوان شبکه فرهیختگان معرفی می 
شود و با توجه به اینکه پیشتر نیز در رسانه ملی الفاظ و عباراتی 
از ســوی مجری برنامه یا کارشناس مدعو و....بیان شده که 
صراحتا در قالب مصادیق توهین، تهمت، اشــاعه خرافه و...

تعریف می شوند ضرورت مرور مقررات مرتبط با موضوع را 
ایجاب می کند.

الفاظ و عبارات استعمال شده  در رسانه ملی توسط  شخصی 
ملبس بــه لباس روحانیت  که از قضــا در حوزه فرهنگ و 
سیاست دارای مطالعه و مسئولیت است موجبی شد تا  رفتار 
ایشــان را ابتدا با مقررات نظارتی بر صدا و سیما تطبیق داده 
سپس مروری برقوانین کیفری داشته باشم.خدا را چه دیده اید 
شــاید حق با شیخ احمد و امثالهم است و ما اشتباه برداشت 

کرده ایم!!
مدیریت سازمان صدا و سیما بنا بر اصل ۱۱۰قانون اساسی 
توسط رهبری تعیین می شــود ،همین یک اصل از قانون 
اساسی کافی است تا مدیران سازمان به اهمیت چنین نهادی 
توجه خاص کنند.زمانی که عالی ترین قانون کشور عزل و 
نصب مدیریــت یک نهاد را بر عهده و در اختیار عالی ترین 
مقام کشــور می داند معنایی جز این نخواهد داشت که نهاد 
و ســازمان مورد اشاره دارای ویژگی منحصر به فردی است. 
خاصه اینکه در اصل ۱۵7نظارت بر چنین سازمانی را بر عهده 
شورایی مرکب ازنمایندگان قوای سه گانه کشور معرفی می 
کند.در تکمیل مختصات اهمیت نقش صدا و سیما در جامعه 
،قانون اساسی راجع به خط مشی سازمان انشاء حکم کرده،قوه 
مقننه را مکلف به تدوین مقرراتی برای خط مشی و شیوه اداره 

سازمان می کند.
در همین راســتا قانون خط مشی کلی و اصول برنامه های 

سازمان در سال۶۱تصویب و به اجرا گذاشته شده است.
در مقدمــه قانون مذکور با ذکر آیه شــریفه ی یا ایها النبی 
انا ارسلناک شــاهدا و مبشرا و نذیرا...اصلی ترین خط مشی 
سازمان را هدایت و بشارت مردم به سوی خدا می داند و در 
ادامه از اهدافی چون همبستگی ملت و دولت،حفظ کرامت 
انسانی،اشاعه فرهنگ اسلامی و...یاد کرده،در فصل اول تحت 
عنوان اصول کلی ۱۵ماده قانونی انشاء شده است.ماده۱۵این 
قانون صدا و ســیما را زبان گویای ملت دانسته در ماده ۶ارج 
نهادن به حیثیت انسانی و پرهیز از هتک حرمت افراد طبق 
ضوابط اســلامی تکلیف و جزء اصول کلی این نهاد دانسته 
است.ماده۱9راجع به ممنوع بودن پخش برنامه  نکات قابل 
تاملی را انشاء می کند:۱- برنامه ای که موضوع آن تهمت به 
ارگان های رسمی کشور باشد۲-برنامه ای که موجب هتک 
حرمت جامعه گردد۳-چنانچه پخش برنامه موجب لطمه زدن 
به وحدت ملی و ایجاد تشنج در جامعه شود۴-برنامه ای که 
برای گروه های ضد انقلاب و منحرف جنبه تبلیغی داشــته 

باشد و...ممنوع است.
اگــر چه همین چنــد بند از ماده۱9 و کلیــت قانون مذکور 
کافی اســت تا حکمی کلی جاری و لازم الاجرا شود که در 
ســازمان صدا و ســیما اتخاذ هر گونه رفتاری که منجر به 
توهین،تهمت،هتک حرمت و...شــود،ممنوع است اما قانون 
مجازات اسلامی نیز به عنوان فصل الخطاب تعریف و تبیین 
رفتارهای ناشایست و مستحق کیفر در فصل ۱۵ تحت عنوان 
هتک حرمت اشخاص مقرراتی آورده که ماده۶۰9مندرج در 
این فصل راجع به توهین به مقامات دولتی و سیاسی انشاء 
شده :هر کس  با توجه به سمت یکی از روسای سه قوه یا....

توهین نماید به ســه تا شش ماه حبس یا تا7۴ضربه شلاق 
...محکوم می شــود.این مقدمه موید این موضوع است که 
استعمال هر گونه لفظ وعبارتی که در فرهنگ عامه جامعه 
تلقی توهین و کلامی توهین آمیز و ناپســند شــود فارغ از 
اینکه مخاطب آن عبارت چه کسی است،اولا پخش چنین 
عبارتی ممنوع ثانیا مستحق کیفر است.حال چنانچه مخاطب 
مطلب ابرازی شخصی از مقامات حکومتی باشد از جنبه های 
مختلفی پخش چنین الفاظی ممنوع و مستلزم برخورد قضایی 
است.ماده ۶۴به بعد آیین دادرسی کیفری در تبیین اختیارات و 
وظایف دادستان جهات قانونی شروع به تعقیب را برشمرده و 
در معرفی جرم مشهود،به موازات مقامات قضایی و ضابطین 
عام و خاص قضایی این اختیار به تمام شهروندان  تفویض 
شده تا در صورت مشاهده چنین جرایمی مراتب را به مرجع 
صالح اعلام کنند.بندث ماده۶۴ اطلاع دادستان از وقوع جرم 
به طرق قانونی را مجوزورود ایشان به موضوع می داند.مستند 
به مقررات مذکور محرز و مســلم اســت که در برنامه مورد 
بحث الفاظ اســتعمال شده توسط  شیخ احمد جهان بزرگی 
خطاب به رئیس جمهور و مسئولین دولتی با اغماض مصداق 
بارز جرم توهین است،اغماض از این جهت که آنچه وی به 
رئیس جمهور نسبت داد برابر است با انتساب دادن جرم)با این 
فرض قانونی که استعمال مواد مخدر جرم است(به دیگری که 
مصداق ماده ۶97  قانون مجازات اسلامی است که مجازاتی 
شدید تر از جرم توهین برای آن تعریف شده است)افتراء(لذا  
ضروری است تا نهادهای نظارتی به موازات دستگاه قضایی 
به چنین موضوعاتی ورود کنند،این لزوم ورود به موضوع نه 
از حیث جنبه شــخصیتی رئیس جمهور )گرچه از این جنبه 
نیز لازم اســت(بلکه از این منظر که اشاعه چنین رفتارهایی 
در رسانه ملی با هیچ یک از معیارهای اخلاقی تعریف شده 
در اصول کلی نظام و اهداف ســازمان صدا و سیما تطبیق 
نداشــته،عدم توجه به آن تالی فســاد فراوانی در پی خواهد 
داشت.لذا واضح و مبرهن است که موجب قانونی برای ورود 
به موضوع و اعلام جرم علیه شخص مورد نظر از منظر قانون 
آیین دادرسی کیفری فراهم آمده،علاوه اینکه  تبصره  ماده 
۱۸  آیین نامه  دادسراها و دادگاه های ویژه روحانیت  در  ادامه 
تعریف جرم مقرر کرده اســت:اعمالی که عرفا موجب هتک  
حیثیت روحانیت و انقلاب اسلامی باشد،برای روحانیون جرم 
تلقی می شــود.همین یک عبارت کافی اســت تا دادستان 
محترم دادسرای ویژه روحانیت نسبت به رفتار و گفتار برخی 

حضرات روحانی واکنش قانونی نشان دهند.

یادداشت
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خطیب زاده: در جلسه شورای عالی حفاظت محیط زیست؛

دو تفکر متفاوت اصلاح طلبان برای انتخاب کاندیدای ۱۴۰۰ 

 ابطحی: بعید است  اصلاح طلبان 
حضور قدرتمندی در ۱۴۰۰ داشته باشند



وزیــر کشــور از تهیه اطلــس امنیت 
انتخابات ۱۴۰۰ خبر داد .

به گزارش ایســنا، عبدالرضــا رحمانی 
فضلی وزیر کشــور ظهر امروز)دوشنبه( 
در حاشیه نشســت با استانداران سراسر 
کشور در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
امروز چهارمین جلسه نشست استانداران 
را به صورت حضوری در سال 99 برگزار 
کردیم، گفت: دســتور این جلسه مسأله 
و موضوع مهم امنیت، انتخابات، تولید، 

معیشت، سلامت و کرونا بود.
وی افزود: نیاز بود ابتدا تمام صحبت ها 
و نظرات دوســتان خود در استان ها که 
به صورت میدانی و حضوری و پیشــتاز 
مواجهه با مسائل هستند را دریافت کنیم 
و براســاس رصد و تجربیاتی که دارند 

تصمیم گیری کنیم.
وزیر کشور بیان کرد: علی رغم فشارها 
و شرایط ســخت اقتصادی و مشکلات 
ناشــی از تحریم و بیمــاری کرونا که 
واقعا در حوزه مشــاغل و کســب و کار 
ما نقصان بزرگی ایجاد کرده بود، فضای 
امنیتی، فضای قابل قبولی بود و نظارت 
ها، کنترل ها، مدیریت و پاسخگویی به 
موقع به نیازهای مردم در حد و حدودی 
که امکان پذیر است در حال انجام است.

این جلســه  در  افزود:  فضلی  رحمانی 
بــر بحث مرزها و نظــارت دقیق تر و 
فعال تر بــه ویژه در مرزهای غربی با 
توجه به شــرایطی کــه در آنجا داریم 
و اســتفاده از تمــام امکاناتمان برای 

تقویت مناطق مرزی در شــرق کشور 
و کنترل نحوه و چگونگی هزینه های 

دولت در این مناطق تاکید شد.
وی اظهــار داشــت: بحــث امنیــت 
انتخابــات در نشســت مطرح شــد و 
تهیه  درحال  انتخابــات  امنیت  اطلس 
شــدن است و این اطلس هر ماه تغییر 
می کنــد و تاکنون مشــکل خاصی در 

نداشتیم. این حوزه 
وزیر کشــور با بیــان اینکــه در حوزه 
سیاســی، مهمتریــن مســأله ما بحث 
انتخابات بود، گفت: هنوز فضای سیاسی 
و اجتماعــی جامعــه و افــکار عمومی 
نســبت به انتخابات حساسیت و بازتاب 
و انعکاس خاصی را نشــان نداده است. 
وقتی این دوره از انتخابات را با ۴ ســال 

گذشته مقایســه می کنیم برای ما کمی 
نگران کننده اســت. آمار ما در دور قبل 
تقریبــا دوبرابر آمار و ارقامی اســت که 

اکنون در اختیار داریم.
رحمانی فضلی تاکیــد کرد: این فضای 
ســاکت و ســرد در حــوزه اجتماعی و 
سیاســی اقتضا می کنــد فعالیت و کار 
بیشــتری به ویژه از منظــر گروه های 
سیاســی، احزاب و رســانه ها صورت 
گیــرد تــا بتوانیم بــا ایــن مقدمات و 
شــیب مناســب و مطلوب به استقبال 
یک انتخابات پرشــکوه برویم. برای ما 
لازم اســت انتخابات با مشارکت بالا و 
پرشــکوه که موجب اقتــدار، کارآمدی، 
حمایت و پشتیبانی از دولت خواهد شد، 
برگزار شــود.وی با بیان اینکه مقدمات 

انتخابات از منظر وزارت کشور، آموزش 
اســت و آموزش هــای لازم نیز داده 
می شــود، اظهار داشت: بیش از یک و 
نیم میلیون نفــر در انتخابات به وزارت 
کشور کمک می کنند که تقریبا انتخاب 
شدند. چاپ تعرفه ها شروع شده است و 
تقریبا جلسات ستاد در استان ها برگزار 
می شــود از این رو امیدواریم در حوزه 
سیاســی بتوانیم انتخابــات را موثرتر و 

بهتر پیش ببریم.
وزیر کشــور با بیــان اینکــه در حوزه 
اقتصادی هم یکی از موضوعات مهم در 
شــرایط کنونی، تولید و رفع موانع تولید 
و کمک به تولیدکنندگان اســت، افزود: 
گزارش مفصلی از ســوی استانداران در 
ستاد تسهیل و تنظیم بازار داده شد. در 
بحث ذخایر و کالاهای ایام حاضر و ایام 

رو به عید مشکل خاصی نداریم.
رحمانی فضلی با اشــاره بــه اینکه در 
زمینه رفع موانع تولید، ســتاد تسهیلات 
اقدامات خوبــی انجام داد و با همکاری 
وزارت صمت و وزارت کشور ستادهای 
تســهیل در تمام استان ها راه اندازی و 
فعال شــدند و ۲۴ ساعته کار می کنند، 
تاکید کرد: همه نهادهــای مختلف در 
دستگاه های مختلف کمک های خوبی 
می کنند و روند پیش رو نشان از فعالیت 
بیشتر واحدهای تولیدی و رفع موانع آنها 

است.
وی اضافه کرد: برخی مشــکلات مثل 
تهیه مواد اولیه و کالاهای واسطه ای به 

تحریم ها بر می گردد و لازم اســت در 
این زمینه ها در حوزه سیاســت خارجی 

اقداماتی صورت گیرد.
وزیر کشــور با بیان اینکه در این جلسه، 
بحث اولویت های آسیب های اجتماعی 
هم مطرح شد، افزود: مسأله جدیدی که 
امروز مطرح شــد، بحث بررسی آسیب 
های اجتماعی و اهمیت آن که ناشــی 
از کرونا است بود. آسیب های اجتماعی 
ناشی از کرونا هم در بعد روانی، شخصی 
و فردی و هم در بعــد اجتماعی خیلی 
مهم اســت. آمار و ارقام ها نشــان از 
افزایش آســیب ها اســت و قرار شــد 
کارگروه هایی تشــکیل شود و در این 

راستا گزارش هایی آماده شود.
رحمانی فضلی با بیان اینکه مواردی که 
در جلســه امروز مطرح شد، جمع بندی 
می شــود و بخشی که مربوط به وزارت 
کشور اســت پیرامون آن تصمیم گیری 
می شــود، افزود: آنچه مربوط به دولت 

است را به دولت می بریم.
وی با اشــاره به اینکه همه ما به دنبال 
آن هســتیم، مــردم در آرامش، امنیت، 
نشــاط سیاســی و اجتماعی و شرایط 
مطلوبی باشــند، گفت: در جلسه تاکید 
شــد اســتانداران برای حفــظ وحدت، 
انسجام و هماهنگی میان تمام دستگاه 
هــای حاکمیتی و اجرایــی تلاش خود 
را انجام دهند تــا بتوانیم در هماهنگی 
و همدلی روزافزون به مشــکلات مردم 

پاسخ دهیم.
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 خط مقدم جبهه اقتصادی، 
در مناطق محروم است

خط مقدم جبهه اقتصادی، در مناطق محروم است
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام بر استمرار 
تلاش های جهادگران در توانمندسازی محرومین 
تاکیــد کــرد و گفت: امــروز، خط مقــدم جبهه 

اقتصادی، در مناطق محروم است.
به گــزارش خبرگــزاری مهر به نقــل از مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، محســن رضایی دبیر 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام امروز در دیدار با 
مدیر قرارگاه جهادی و محرومیت زدایی صابرین، 
در جریان فعالیــت های این قرارگاه قرار گرفت و 
بر استمرار تلاش های جهادگران در توانمندسازی 
محرومیــن تاکید کرد و گفت: امــروز، خط مقدم 

جبهه اقتصادی، در مناطق محروم است.
وی افزود: در دهه اول انقلاب، تمام ســرداران نام 
آور امروز، از روی دغدغه و احســاس مســئولیت، 
بــا روحیه کار تیمی و فعالیــت جمعی و با کمک 
همرزمان خود، بدون اینکه از حمایت چشمگیری 
برخــوردار باشــند، از ناموس و وطــن خود دفاع 

میکردند.
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام تاکید کرد: 
مقام معظم رهبری ســال گذشته در دیدار با گروه 
های جهادی اشــاره ای داشتند که »میدان جهاد، 
میدان خیلی وسیعی است«؛ یک بعُد از این میدان 
وســیع، خدمت به آبادانی کشور و رفع محرومیت 
ها بویژه توانمندســازی اقشار و مناطق محروم در 

شرایط کنونی است.
رضایی که ریاســت ســتاد جهاد توانمندســازی 
محرومین کشــور را برعهــده دارد، تصریح کرد: 
انتظــار می رود تمامی توان خود را در جهت عمل 
بــه بیانات مقام معظم رهبــری در امر محرومیت 

زدایی به کار گیرید.
در ایــن دیــدار، امیراتابک افضلی مدیــر قرارگاه 
جهادی و محرومیــت زدایی صابریــن، گزارش 
فعالیت های جهادی و محرومیت زدایی یکســال 

اخیر مجموعه تحت مسئولیت خود را ارائه کرد.
افضلــی، از وجــود موانع و چالش ها بر ســر راه 
فعالیت گروه های جهــادی، نظیر عدم همکاری 
بعضی مسئولین نســبت به امر محرومیت زدایی 
خبر داد و گفت: نیازمند یکپارچه ســازی اقدامات 
مسئولین در راستای کمک به گروه های جهادی 

در سراسر کشور هستیم.
مدیــر قرارگاه جهادی و محرومیت زدایی صابرین 
همچنیــن ضمن قدردانی از پشــتیبانی های دبیر 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام، به حمایت های 
فرماندهی ســپاه محمد رســول الله )ص( تهران 
بزرگ، فرماندهی سپاه سیدالشــهدا )ع( تهران و 
فرماندهی قرارگاه ســازندگی خاتــم الانبیا )ص( 
اشــاره کرد که باعث تســریع در امر محرومیت 

زدایی در کشور شده است.

راه رسیدن به صلح پایدار از 
ترتیبات منطقه ای فراگیر گذر 

می کند
وزیر خارجه کشــورمان در پایــان دیدارهایش در باکو 

گزارشی توییتری منتشر کرد.
به گزارش ایســنا، محمد جواد ظریف در توییتی نوشت: 
در باکــو گفت وگوهایی مفصل و بســیار مثمر ثمری را 
در خصوص روابط دوجانبــه و همکاری های منطقه ای 
با رئیس جمهــور علی اف، شــاهین مصطفی اف معاون 
نخســت وزیر و جیحون بایراموف وزیر خارجه به پایان 
رساندم.راه رســیدن به صلح پایدار از ترتیبات منطقه ای 
فراگیر گذر می کند، از جمله کریدورهای حمل و نقل که 

منفعت آن برای همه است.

توانایی منهدم کردن ناوهای 
آمریکایی را داری

فرمانده قــرارگاه حضرت زینــب )س( گفت: اگر 
روزگاری حضور آمریــکا در منطقه، برای ما یک 
تهدید بــود امروز به برکت قــدرت بازدارندگی و 

موشک ها، توانایی منهدم کرد آنها را داریم.
ســردار رحیم نوعی اقدم در گفتگو با خبرنگار مهر، 
با اشــاره به تحرکات اخیر آمریکا در خلیج فارس، 
گفت: در طبقه بندی ارتش های دنیا، ارتش آمریکا 
یک ارتش دریا پایه محســوب می شود، به عبارت 
دیگــر، کل قدرت ارتش آمریــکا برای عملیات و 
انجــام ماموریت خارج از جغرافیای آمریکا، نیروی 
دریایی آمریکاست که این نیروی دریایی مشتمل 
بــر ناوهای جنگی، هواپیمابــر، اتمی و غیر اتمی 
اســت.وی با بیان اینکه درصد بالایی از پرســنل 
ناوهای جنگی آمریکا به کرونا مبتلا شــدند و به 
شــدت درگیر این موضوع هستند، افزود: در طول 
تاریخ پیدایش آمریکا، امروز تنها زمانی اســت که 
ناوهــای جنگی آنهــا بر روی آب ها و اســکله ها 
ســرگردان هســتند و حتی خود آمریکا هم توان 
پذیرش مبتلایان به کرونا که در این ناوها هستند 
را ندارد.فرمانده قرارگاه حضرت زینب )س( تاکید 
کرد: بعد از جریان کرونا، ارتش، سیاست مداران و 
دولت مردان آمریکایی به هیچ وجه احســاس قبل 

از کرونا را ندارند چرا که به شدت تحقیر شدند.
فرمانــده قــرارگاه حضرت زینــب )س( تصریح 
کــرد: لاف زنی هایی که از ســوی رئیس جمهور 
ســابق آمریکا صورت گرفت، در چارچوب همان 
دیوانه بازی های غیرمعقول و خارج از منطق ترامپ 
بود که برای فرار از مشکلات داخلی و ایجاد یک 

عملیات روانی بیان می شد.

رفتار نماینده مجلس با سرباز 
از نگاه یک حقوقدان

یک حقوقدان با اشاره به ماجرای درگیری یک نماینده 
مجلس با ســرباز راهور گفت: ایــن رفتار توهین به 
جایگاه نمایندگی و حتی توهین به کســانی است که 
او را انتخاب کرده اند زیرا در وهله اول می پرســند این 

شخص نماینده کدام شهر بوده است.
عبدالصمد خرمشاهی در گفت وگو با ایسنا، در ارتباط 
با ویدیوی منتشــر شــده  که در آن یک سرباز پلیس 
راهور ادعا می کند که نماینده ی مجلس به او ســیلی 
زده است، گفت: قبلا دو سه مورد قضیه  مشابه با این 
قضیه درباره  نمایندگان مجلس اتفاق افتاده است، یکی 
از آن ها نماینده سراوان بود که با کارمند گمرک درگیر 
شــد و یکی هم نماینده  ارومیه بود که به خبرنگاری 
حمله کرد. پس این قبیل مسائل سابقه دارد و متاسفانه 
برخورد آن چنانی هم با نمایندگان خاطی اتفاق نیافتاد.

این حقوقدان با اشــاره به اهمیت قوه مقننه به عنوان 
نهادی که قانون وضــع می کند گفت: اگر نماینده ی 
مجلسی تازه کار اســت و به عنوان مثال فرق طرح 
و لایحه و خیلی از مســائل قانون گذاری را نمی داند 
ایرادی ندارد و می توان با آموزش دادن این مشکلات 
را حل کرد اما چیزی که بسیار مهم است این است که 
نمایندگان مجلس باید الگو باشند و خودشان قوانین 
را رعایت کننــد و از لحاظ رفتار و گفتار چه در داخل 
و چه در خارج مجلس شــئونات اخلاقی و قانونی را 

رعایت کنند.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه چندسال اخیر مسائلی 
از این قبیل اتفاق افتاده است و حتی در داخل مجلس 
نمایندگانی بودند که نسبت به مقامی فحاشی کردند یا 
کلمات زشتی را به کار بردند و در واقع قبح این قضیه 
از بین رفته است. وقتی که صحبت از نماینده مجلس 
است اولین چیزی که به ذهن متبادر می شود این است 
که نماینده مجلس باید در همه زمینه ها مراقب باشد 
تا برخلاف شان و جایگاه خود کلامی بر زبان جاری 

نکند.
خرمشــاهی ادامه داد: متاسفانه قضیه ای که یکی دو 
روز پیش اتفاق افتاد و انعــکاس بدی حتی در خارج 
از کشور پیدا کرد باعث تضعیف جایگاه مجلس و شان 
نمایندگی شد و این قبیل مسائل باید جدی گرفته شود. 
در این رابطه رئیس مجلــس قول دادند که پیگیری 
می کننــد و فرمانده نیروی انتظامی هم گفتند به این 

قضیه رسیدگی می کنند.
این حقوقدان با بیــان این که در مجلس کمیته ای به 
عنوان هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان داریم گفت: تا 
الان ندیده ام خروجی این هیئت نظارت آن چنان مهم 
بوده باشد و اخیرا نیز شــنیدم اصلاحیه ای قرار است 
بر قانون هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان وارد شــود 
که در آن تصریح شده است در طول مدت نمایندگی، 
نمایندگان چه در داخل و چه در خارج از مجلس ملزم 
به رعایت شئون نمایندگی هســتند و رفتار، گفتار و 
نوشتار آن ها نباید مغایر با اخلاق حسنه، موازین شرع و 
انقلاب اسلامی و خلاف افتضا جایگاه نمایندگی باشد.

وی تاکیــد کرد: رعایت شــئون نمایندگی و موازین 
اخلاقی یک چیز بدیهی است و نیاز به قانون ندارد و 
درست است که نمایندگان در مقام اظهارنظر مصونیت 
دارند اما نبایــد خارج از وظایــف نمایندگی مرتکب 
اعمالی شوند که انگشــت نما شوند و در جامعه تنش 
ایجــاد کنند. حتی نیازی به قانــون هم وجود ندارد و 
این یک اصل است که نماینده مجلس حتما باید این 
موازین را رعایت کند و اگر رعایت نکرد قانون تکلیف 

را مشخص کرده است.
خرمشــاهی با بیان این که نماینــده مجلس در مقام 
اظهار نظر مصون اســت گفت: اگر نماینده مرتکب 
جرمی شود بدوا سلب مصونیت اتفاق میوفتد و مقامات 
قضایی به اطلاع مجلس می رسانند که فلان نماینده 
مرتکب جرمی شده است و بایستی مورد تعقیب قرار 
بگیرد، در این قضیه هم رفتار نماینده مجلس عوارض 
منفی زیادی ایجاد کرد و سرباز می تواند شکایت کند 
و به شکایتش در دادگاه کیفری رسیدگی خواهد شد و 
نماینده اگر مرتکب جرمی شده باشد محاکمه خواهد 

شد.
این حقوقدان افزود: اگر در کشــورهای توسعه  یافته 
نماینده مجلسی مرتکب این عمل میشد فکر می کنم 
خود به خود اســتعفا میداد. بحث الان این اســت که 
اگر نماینده مجلسی حیثیت نمایندگی را خدشه دار کرد 
می توان او را عزل کرد یا نه که بحث مفصلی دارد که 
در این جا نمی توان بــه آن پرداخت. من فکر می کنم 
اگر این رفتار صحت داشته باشد باید فرد خاطی مورد 
مواخذه قــرار بگیرد و عذرخواهی کند چون این رفتار 
توهین به جایگاه نمایندگی و حتی توهین به کسانی 
است که او را انتخاب کردند زیرا در وهله اول می پرسند 

این شخص نماینده کدام شهر بوده است.
وی در پایان در پاسخ به این سوال که آیا هیئت نظارت 
اختیار قانونی عزل نماینده را دارد؟ گفت: هیئت نظارت 
بر رفتار نمایندگان اختیار قانونی عزل نماینده را ندارد 
و تاکنون نیز چنین اقدامی نشــده است و شاید توبیخ 
و تذکر صورت گرفته باشــد امــا از نظر قانونی بحث 
عزل نماینده در چنین شــرایطی بحث مفصلی دارد.

به گزارش ایســنا، ویدیویی از یک سرباز پلیس راهور 
پخش شده است که در آن سرباز ادعا می کند که علی 
اصغر عنابستانی نماینده ســبزوار در مجلس شورای 
اسلامی قصد عبور از خط ویژه را داشته است و زمانی 
که با ممانعت سرباز پلیس مواجه می شود به وی سیلی 
می زند البته در فیلم صحنه برخورد فیزیکی عنابستانی 
با سرباز وظیفه دیده نمی شود، اما چند نفر از حاضران 
در محل شهادت می دهند که این اتفاق رخ داده است. 
عنابســتانی برخورد فیزیکی با این سرباز را رد کرده و 

مدعی شده است که سرباز به او توهین کرده است.

اخباراخبار

اطلس امنیت انتخابات تهیه می شود 

تجلیل رهبر انقلاب 
اسلامی از برجستگی های 
علمی و فنی و اخلاص 
شهید فخری زاده

خانواده دانشــمند برجســته و ممتاز هســته ای و دفاعی کشور شهید محســن فخری زاده با رهبر معظم انقلاب اســلامی دیدار کردند.به گزارش ایســنا،  حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با تجلیل از 
برجســتگی های علمی و فنی شــهید فخری زاده و حضور سخت کوشانه آن دانشمند عالی مقام در میدان علم و عمل، گفتند: علوّ مقامی که خداوند با شهادت به آن بزرگوار عطاء کرد، مزد زحمات و اخلاص 
کم نظیر او بود و این مقام با هیچ یک از مقام های دنیوی قابل مقایســه نیســت.رهبر انقلاب اســلامی، عظمت یافتن نام شــهید فخری زاده در میان عموم مردم و ابراز تأسف بسیاری از جوانان از ناشناخته 
بودن او در زمان حیاتش را از دیگر آثار اخلاص شهید دانستند.ایشان همچنین گفتند: همسران شهدا در اجر آنها شریک هستند و از خداوند می خواهیم که صبر و آرامش خود را بر دلهای شما نازل فرماید 
و به توفیق الهی بتوانید حرکت خود را متناســب با شــأن شــهید ادامه دهید.در این دیدار، همسر و فرزندان شهید فخری زاده با قدردانی از پیام محبت آمیز و روشنگر رهبر انقلاب اسلامی پس از ترور شهید 

فخری زاده، تبیین جریان فکریِ شهدای جهاد علمی و الگوسازی از آنان را مورد تأکید قرار دادند.

ایران و جهان

دولت بایدن در ۴ روز نخســت اســتقرار 
خود در کاخ ســفید با رایزنــی با ۳ متحد 
کلیدی آمریکا درباره برجام و ایران نشــان 
داده مســاله ایران و احیا برجام را از همین 
 الان در دســتور کار خود قرار داده اســت.

آقــازاده - هنوز یک  عصرایران؛ مازیــار 
هفته از اســتقرار دولت جدیــد آمریکا در 
کاخ سفید نمی گذرد؛ دولتی که به نحوی 
آشکار اولویت های اصلی خود را مسایل و 
 مشکلات داخلی آمریکا تعریف کرده است.
در جریــان رقابت هــای انتخاباتی ۲۰۲۰ 
آمریکا بیشــتر موضوعات مطرح در بحث 
های انتخاباتی مســایل ومشکلات داخلی 
بــود؛ بحران کرونا و مــرگ بیش از ۴۰۰ 
هــزار آمریکایی طــی کمتر از ۱ ســال 
گذشــته از آغاز همه گیری ویروس کرونا 
در این کشور و نیز بحران اقتصادی ناشی 
از آن برای میلیون ها خانوار متوســط به 
پاییــن آمریــکا عمده تریــن موضوعات 
مــورد بحــث در انتخابات اخیــر بود و بر 
این اســاس به احتمال فراوان وجه همت 
دولت جدید آمریکا نیز سروســامان دادن 
 بــه همین موضوعات داخلــی خواهد بود.
جــو بایــدن در جریــان رقابــت هــای 
انتخاباتــی اخیر همواره دولــت ترامپ را 
بابت نداشــتن برنامه در برابر همه گیری 
ویروس کرونا و ســهل انگاری در مقابله 
با همه گیری به بــاد انتقاد گرفت و حالا 
بــا روی کار آمدن بایــدن انتظار می رود 
او هفته ها و ماه های نخســت اســتقرار 
خــود در کاخ ســفید را با اولویــت مقابله 
 عاجل با بحران کرونا پشــت سر بگذارد.

از ایــن رو پیــش بینــی می شــد دولت 
بایــدن عجلــه چندانــی بــرای اولویت 
دادن به مســایل و پرونده های سیاســت 
بازگشــت  بــه ویــژه موضوع  خارجــی 
دوباره آمریکا به برجام نداشــته باشــد اما 
شــواهد و تحــرکات دیپلماتیــک خلاف 
 ایــن پیش بینــی را نشــان مــی دهد.
دولت بایدن در ۵ روزی که از اســتقرارش 
در کاخ سفید می گذرد دستکم با ۳ متحد 
عمــده خود درباره ایــران و پرونده برجام 
رایزنی کرده اســت و این موضوع نشــان 
می دهــد دولــت بایدن و تیم سیاســت 
خارجــی و امنیتــی اش موضــوع برنامه 
هسته ای ایران و احیای برجام را از همین 
 الان در دســتور کار خود قرار داده اســت.
امضای فرامین اجرایی در نخســتین روز 
 حضور بایدن در کاخ سفید/ آسوشیتدپرس

  
طی روزهای گذشــته بایــدن با »بوریس 
جانسون« نخست وزیر بریتانیا و »امانوئل 
گفتگوی  فرانسوی خود  ماکرون« همتای 
تلفنی داشــته و در جریــان مکالمه درباره 
 ایــران و برجــام نیز رایزنی کرده اســت.
عــلاوه بــر آن مشــاور امنیــت ملــی 

کابینــه بایدن نیــز با همتای اســراییلی 
 خــود گفتگــو و رایزنــی کرده اســت.

ایــن رایزنــی هــا نشــان از آن دارد که 
دولــت بایدن خواهد کوشــید یک موضع 
و صف واحد از خواســته ها و انتظارات را 
در برابر ایران تشــکیل دهد. دولت بایدن 
در حال احیای محور دیپلماســی واحدی 
در برابــر ایران با رهبــری ایالات متحده 
آمریکاست؛ هرچند که پیش بینی می شود 
این محور بدون حضــور دولت های چین 
و روسیه باشــد اما حضور ۳ کشور اروپایی 
به عنوان نزدیک تریــن متحدان اروپایی 
 آمریــکا در آن قطعی به نظر می رســد.
عــلاوه بر آن بایــدن رابطــه نزدیکی با 
اســراییل دارد و تعهدی بــی چون و چرا 
نسبت به دولت تل آویو احساس می کند و 
از این رو انتظار می رود دولت جدید آمریکا 
بدون مشورت و در نظر گرفتن خواسته ها 
و انتظارات دولت تل آویو جرکت جدیدی 
در برابر ایران نکند؛ هر چند این انتظار نیز 
هست که دولت بایدن همانند دولت ترامپ 
»غلام حلقه به گوش« نتانیاهو هم نباشد 
و بکوشد در برخی موضوعات دیدگاه های 
خود را به تل آویو تحمیل کرده و حتی در 

برخی موضوعات همچون رابطه اسراییل با 
فلسطینی ها و موضوع شهرک سازی های 
غیرقانونی اســراییل در اراضی فلسطینی، 
 دولت تــل آویو را تحت فشــار قرار دهد.
از ســوی دیگر برخی  کشــورهای عربی 
منطقه به ویژه عربســتان سعودی، امارات 
متحده  عربی و بحرین نیز از دولت جدید 
آمریــکا انتظــار دارند برای بازگشــت به 
برجام خواســته ها و انتظــارات آنها را نیز 
در نظــر بگیرند و تنها به موضوع هســته 
ای بســنده نکرده و بکوشد پیش از احیای 
برجام در موضوعاتی چون برنامه موشکی 
ایران و سیاســت های منطقه ای، از ایران 
امتیــاز بگیرد.  به نفع کشــورهای عربی 
 وزیر خارجه عربســتان ســعودی ۲ روز 
پیــش در مصاحبــه ای بــه صراحت این 
انتظار و خواســته دولت سعودی از دولت 
جدید آمریکا را اعــلام کرد و گفت دولت 
بایدن باید کشورهای عربی منطقه به ویژه 
دولت ســعودی را  در جریان گفتگوهای 
احتمالی خود با ایــران برای احیای برجام 
دخیل کند؛ خواســته ای کــه انتظار می 
 رود به شــدت از ســوی ایران رد شــود.
بایدن فرصت زیادی بــرای احیای برجام 
نــدارد؛ به ویژه آنکه آفتاب دولت حســن 
ایران  روحانی رییس جمهــوری میانه رو 
به لب بام رســیده و از عمر دولت روحانی 
۶ ماه بیشــتر نمانده  و دولت جدید آمریکا 
می داند اگر بخواهد برجام را احیا کند باید 
این کار را مادامی کــه معماران برجام در 
تهران در مســند های خــود حضور دارند 
)روحانــی و ظریــف( انجام دهــد وگرنه 
احتمال جدی آن اســت کــه دولت بعدی 

ایــران از طیف و جنس اصــلاح طلبی و 
یا حتی اعتدالی نباشــد و احتمال به قدرت 
است. بسیار  تندرو   رســیدن  اصولگرایان 
اما عجله برای نجات برجام ممکن اســت 
حتــی تا حدود زیادی در سیاســت داخلی 
ایــران نیز تاثیــر گذاشــته و درانتخابات 
خرداد ماه سال آینده منجر به پیروزی یک 
نامــزد اعتدالی و میانه رو  شــود و احیای 
برجــام باعث ائتــلاف بیــن اصولگرایان 
میانه رو و طیف هــای اعتدالی و اصلاح 
طلب جناح های سیاســی ایران شــود و 
اصولگرایان تنــدرو بار دیگــر در عرصه 
سیاســت داخلی ایران در انزوا قرار گرفته 
 و غول خفته آنها در چراغ جادو بیدار نشود.

از این حیــث احیای برجــام »با یک تیر 
دو نشــان اســت«؛ چون هم می تواند به 
وضعیت شــکننده امنیتی در منطقه غرب 
آسیا سروسامان و نظم و نسقی دهد و هم 
می تواند با تاثیرگذاری در عرصه سیاست 
داخلــی ایران، احتمال به قدرت رســیدن 
 طیف های سیاســی تندرو را کاهش دهد.

بایدن کمتر از ۶ ماه فرصت دارد تا تحریم 
هــا را لغو کرده و برجــام را احیا کند و به 
تعهدات آمریکا در چارچوب برجام بازگردد 
که بر اساس آن همه تحریم های مربوط 
به برنامه هســته ای ایران تعلیق شــود و 
این گونــه یک فضای تنفس برای اقتصاد 
ایران باز شــود و امید بیشــتری به جامعه 
ایرانی تزریق شــود؛ در غیر این صورت و 
در صورتی که بخواهد »دســت - دست« 
کند معلوم نیســت ۳ ســال و نیم باقی از 
عمر دولت خود را با چــه دولتی در ایران 

سروکله بزند.

 یک هفته از حضور رئیس جمهور جدید آمریکا در کاخ سفید گذشت 

آغاز رایزنی های بایدن و شرکا درباره ایران

ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۰ از مصوبه این کمیســیون بــرای اختصاص 
۲۰۰۰ میلیــارد تومان به آمــوزش و پرورش برای 
خریــد تبلت و تجهیــزات هنرســتان ها و مدارس 

شبانه روزی خبر داد.
به گزارش ایسنا، رحیم زارع در نشست خبری ظهر 
امروز )دوشــنبه( خود با تشــریح آخرین مصوبات 
کمیسیون تلفیق اظهار کرد: طبق مصوبه کمیسیون 
تلفیق ۱۳ هــزار و ۴۰۰ میلیارد تومان برای کاهش 
فقر مطلق در اختیار کمیته امداد و بهزیســتی قرار 
می گیــرد، همچنیــن ۲۰۰۰ میلیــارد تومان برای 
خرید تبلت، عینک، ســمعک و خوراک هنرستان ها 
و مدارس شــبانه روزی و تجهیزات هنرستان ها در 

اختیار وزارت آموزش و پرورش قرار می گیرد.
وی ادامه داد: براســاس مصوبه کمیســیون تلفیق، 
۳۲۰۰ میلیــارد تومــان برای کاهش آســیب های 
اجتماعــی، ۵۰۰ میلیارد تومان برای حمایت از زنان 
سرپرست خانوار، ۴۰۰ میلیارد تومان برای حمایت از 

خانواده زندانیان و ۵۶۰۰ میلیارد تومان برای حقوق 
و غذای سربازان اختصاص می یابد.

نماینده مردم آباده در مجلس  تصریح کرد: بر اساس 
مصوبه کمیسیون تلفیق در تبصره ۱۴ ، ۲ هزار و 7۰ 
میلیارد تومان برای بیمه باربران و خادمین مســاجد 
و مواردی که در این ردیف مشخص شده اختصاص 
می یابــد. همچنین ۲۲ هزار میلیــارد تومان برای 
خرید گندم در ســال آینده و ۲ هزار و 9۵۰ میلیارد 
تومان برای پرداخت یارانــه نهاده ها، عوامل تولید 
و خرید تضمینی محصولات کشــاورزی، اختصاص 

می یابد.
زارع اظهــار داشــت: به موجب ایــن مصوبه برای 
خرید یا ســاخت مســکن محرومیــن و رزمندگان 
معســر، ۵ هزار میلیارد تومان، امور رفاهی و تغذیه 
ای دانشــجویان 9۰۰ میلیارد تومان، صندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر هزار و 7۰ 
میلیارد تومان، بیمــه تکمیلی و درمان ایثارگران ۴ 

هزار و 9۰ میلیارد تومان، اختصاص می یابد.

ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۰ 
یادآور شد: بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق مبالغ 
یارانه پرداختی برای ســال آینده نیز به این ترتیب 
است که ۳۵ میلیون نفر که اقشار متوسط و متوسط 
به پایین هســتند هر ماه ۱۸۳ هزار تومان دریافت 
مــی کنند ۲۳ میلیون نفر هر ماه ۱۳۶ هزار تومان و 
۲۰ میلیون نفر ماهانه 9۱ هزار میلیارد تومان یارانه 
می گیرند. در دل ایــن ۳۵ میلیون نفر ۱۰ میلیون 
نفر هم مربوط به کمیته امداد و بهزیستی است که 
علاوه بر ۱۸۳ هزار تومان پرداختی ماهانه مبلغ ۱9 
هزار میلیارد تومان در اختیار کمیته امداد و بهزیستی 
قرار گرفته که این ها علاوه بر یارانه، مستمری هم 
دریافت کنند. همچنین به کمیته امداد و بهزیســتی 
اجازه دادیم برای سال آینده تقریبا دو میلیون نفر از 
کســانی که متقاضی هستند و تمکن مالی ندارند را 
تحت پوشش قرار دهد. پیشنهاد دولت در این باره 7 
هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان برای ۱۰ میلیون نفر بود 
که ما این مبلغ را در کمیســیون تلفیق به ۱9 هزار 

میلیارد تومان رساندیم
زارع در پایان خاطرنشــان کــرد: این کل پرداخت 
نقدی هدفمندی یارانه ها در ســال ۱۴۰۰ اســت. 
پیشــنهاد دولت در لایحه ۲۶7 هزار میلیارد تومان 
بوده که ما در کمیسیون تلفیق کل منابع این بخش 
را ۴۳۰ هزار میلیارد تومان در نظر گرفتیم و 79 هزار 
میلیارد تومان برای دولت در قالب های مختلف به 
ویــژه ۵/۱۴  درصد نفت و گاز برای پالایشــگاه و 

پتروشیمی نیز از این مبلغ کسر می شود.

اختصاص ۲۰۰۰ میلیارد تومان به آموزش و پرورش برای خرید تبلت در سال آینده

سه شنبه 7 بهمن 1399  
  سال چهارم  شماره 708

وزیر کشور :



 معاون اول رییس جمهوری بر جلوگیری 
از رانت های ناشی از قرعه کشی خودرو 
تاکید کرد و گفــت: روش های فروش 
خــودرو در چارچوب منطقی و با رعایت 
حقوق تولید کننده و مصرف کننده انجام 

شود نه به صورت قرعه کشی.
به  گزارش روز دوشــنبه ایرنا از پایگاه 
اطلاع رســانی معــاون اول ریاســت 
جمهوری، اسحاق جهانگیری در نشست 
رفع موانع جهش تولید با موضوع بسته 
سیاستی جهش تولید در زنجیره صنعت 
خودرو، گفــت: یکی از مصادیق جهش 
تولید که در سخنان رهبر معظم انقلاب 
به طور خاص به آن اشاره شد، موضوع 
جهش تولیــد در صنعت خــودرو بود، 
صنعتی که نقش پیشران در راه اندازی 
صدها بنگاه اقتصــادی و صنعتی را در 

کشور دارد.
معــاون اول رییس جمهور با اشــاره به 
اشــتغال صدها هزار نفــر در حوزه های 
طراحی، قطعه ســازی و خدمات پس از 
فروش، اظهار داشت: براساس گزارشات 
حدود 9۰۰ هزار نفــر در صنعت خودرو 

و رشته های وابسته اشتغال دارند و باید 
تلاش کنیم تا با جهــش تولید در این 
بخش، موجب امیدواری و ایجاد آینده ای 
روشــن برای صدها واحد تولیدی شویم 
که سهم مهمی در اشتغال و تولید کشور 

دارند.
جهانگیری با اشــاره به برخی اشکالات 
در قیمــت و کیفیت خودروهای تولیدی 

و موضوعاتی مانند زیان دهی دو خودرو 
ســاز بزرگ کشــور، گفت: در کنار این 
مســائل، حرکت صنعت خودرو کشــور 
رو به رشد اســت و اگر با دیده انصاف 
نگریســته شــود، تولیدکنندگان خودرو 
توانســته اند بخش زیادی از نیاز داخلی 
کشور را در شرایط دشوار تحریم برآورده 

کنند.

از قطعه ســازان کشــور  با تجلیل  وی 
که تعدادی از آنها توانســته اند تولیداتی 
متنوع و منطبق با استانداردهای روز دنیا 
تولید کنند، گفت: باید برنامه ریزی ما در 
جهتی باشــد که شرکت های قطعه ساز 
که عموماً در سال های اخیر و با مدیریت 
افراد تحصیلکرده شــکل گرفته بیش از 
پیش تقویت و به شــبکه های جهانی 
متصل شــوند که به طور روشن یکی از 

زمینه های مهم صادراتی کشور است.
معاون اول رییــس جمهوری همچنین 
برای مســدود کردن  برنامه ریــزی  بر 
رانت های ناشــی از فــروش خودرو به 
صورت قرعه کشــی، اظهــار امیدواری 
کرد بــا تدویــن راهکارهای مناســب 
مطالبات تولید کننــده و مصرف کننده 
خودرو برآورده شود که خودرو با قیمت 
مناســب در اختیار مصرف کننده واقعی 
قرار گیــرد و تولید کننــده دچار زیان 
هنگفت نشــود و دســت رانت جویان 

کوتاه شود.
براســاس این گزارش در این جلســه 
که علاوه بر نماینــدگان قوای مقننه و 

قضاییه، وزرای صنعت، معدن و تجارت 
و اقتصــاد و دارایی، رییــس کل بانک 
مرکــزی، مدیران عامل شــرکت های 
ایران خودرو و سایپا نیز حضور داشتند، 
نیا رییس هیات عامل سازمان  صالحی 
ایران  گســترش و نوســازی صنایــع 
گزارشــی از فروش سالانه میزان تولید 
خودرو در ســال ۱۳99، تعداد شاغلان 
مســتقیم و غیرمســتقیم این صنعت و 
چالش هــا و راهکارهــای مطرح برای 
جهش تولیــد در زنجیره صنعت خودرو 

ارایه کرد.
همچنین پــس از بحــث و تبادل نظر 
قیمت گذاری  نظیر  موضوعاتی  پیرامون 
دســتوری، رشد نهاده های تولید، کمبود 
نقدینگی و کاهش وابســتگی و افزایش 
صادرات مقرر شد با تشکیل کارگروهی 
تا پایان بهمن ماه ســال جاری بســته 
کامــل راهکارهــای جهــش تولید در 
زنجیره صنعت خودرو ارائه شــود که در 
آن علاوه بر تامین نظر خودرو ســازان، 
شــورای رقابت و نهادهای موثر، منافع 
مصرف کنندگان نیز در نظر گرفته شود.

3

مشکلات تازه برای مناطق 
آزاد و ویژه با تغییرات 

بودجه ای در مجلس

سید مهدی علیزاده طباطبایی
مشکلات تازه برای مناطق آزاد و ویژه با تغییرات 

بودجه ای در مجلس 
 مدیرعامــل منطقه ویژه اقتصادی ســلفچگان 
قم می گوید: درصورت تصویب و اجرایی شــدن 
تغییــرات بودجــه در کمیســیون تلفیق مجلس 
شورای اسلامی در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 

این مناطق دچار مشکلات جدیدی می شوند.
ســید مهدی علیزاده طباطبایی در یادداشتی که 
روز دوشــنبه به صورت اختصاصی در اختیار ایرنا 
قرار داد، در خصوص ایجاد مشــکلات جدید در 
صورت تصویب و اجرایی شــدن تغییرات بودجه 
در کمیســیون تلفیق مجلس شورای اسلامی در 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی و لغو معافیت مناطق 
از مالیات بر ارزش افزوده گفت: ناسازگاری زمانی، 
وقتــی اتفــاق می افتد که در یک زمــان، قانونی 
تصویب می شــود و تسهیلاتی را برای موضوعی 
منظور می کنند، ولی به هر دلیل در زمان دیگری 

آن قانون لغو می شود.
وی ادامــه داد: در قانــون مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصــادی بــه میزانی که برای طــرح توجیهی 
تولیدکنندگان ایجاد ارزش افزوده تصویب شــود، 
معافیــت از پرداخت تعرفه گمرکی لحاظ شــده 
اســت و فعالیت در داخــل مناطــق و هرگونه 
دادوســتدی در مناطق، بین مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصــادی و بین مناطق و خارج از کشــور برابر 
قانون، مشمول مالیات بر ارزش افزوده نیست، اگر 
این معافیت ها لغو شــود در حقیقت وعده ای که 
کشور به تولیدکنندگان داخلی و خارجی داده است 
لغو شده و بعضاً با این کار توجیه اقتصادی طرح، 
زیر سوال می رود و از این طریق سرمایه اجتماعی 
جامعه که اعتماد سرمایه گذاران به نظام است از 
بین می رود و موجبات فرار ســرمایه و عدم جذب 

سرمایه های جدید را فراهم خواهد ساخت.
وی افزود: هــدف از ایجاد مناطق ویژه اقتصادی 
جذب ســرمایه گذاران داخلی و خارجی و حرکت 
به ســمت فعالیت هــای تولیدی اســت. عرصه 
تولید عرصه آسانی نیســت. زمانی کشور درگیر 
جنگ فیزیکی بوده اســت و امــروز هم به تعبیر 
مقام معظــم رهبری کشــور همچنــان درگیر 
جنگ اســت اما جنگ اقتصادی و تولیدکنندگان 
 و فعــالان اقتصادی، رزمندگان خــط مقدم این

 جبهه هستند.
اقتصادی ســلفچگان  مدیرعامــل منطقه ویژه 
در پایان یادداشــت خود تصریح کــرد: وظیفه 
مــا حمایت و تســهیل امور ســرمایه گذاری در 
چارچوب قوانین کشور اســت و ثبات قوانین از 
جملــه مهم ترین عوامل جــذب و حفظ فعالان 
اقتصــادی داخلی و بخصوص ســرمایه گذاران 
خارجی اســت. اگر این گونه عمل کنیم فعالان 
اقتصادی درمی یابند که ما نه تنها در مقابل آن ها 

نیستیم بلکه در کنارشان هستیم.

مقدمات ساخت کارخانه 
استحصال طلا در تفتان در 

حال انجام است
 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان 
و بلوچستان گفت: در سالجاری با واگذاری زمین 
مقدمات ساخت کارخانه استحصال طلا در حوزه 

شهرستان تفتان در حال انجام است.
داود شهرکی روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا اظهارداشت: شروع عملیات اکتشاف محدوده 
کانســنگ طلا و مس در حوزه تفتان )دهستان 
خارستان - بیدســتر( از مهر 9۶ از سوی شرکت 
ســرمایه گذاری شستا در مســاحت تقریبی ۶۴ 

کیلومتر مربع انجام شده است.
وی افزود: حجم عملیات اکتشافی در این محدوده 
تاکنون شــامل حفر چاهک و ترانشه اکتشافی به 
میزان ۱۲ هزار متر مکعب، انجام عملیات حفاری 
عمقــی به میزان ۲۰ هزار متــر و میانگین عمق 
۲۰۰ متر و انجام آنالیز شیمیایی به تعداد ۲۴ هزار 

نمونه انجام شده است.
رییــس ســازمان صنعــت، معــدن و تجارت 
ســرمایه گذاری  میزان  بلوچستان  و  سیســتان 
در مرحله اکتشــاف در این محدوده را تاکنون 
۳۰۰ میلیارد ریال عنوان و گفت: میزان ذخیره 
کشف شده قطعی کانســار در این محدوده به 
میــزان ۲۴ میلیون و ۴۶۳ هزار تن کانســنگ 
طلا با عیار متوســط ۱ و ۶ صدم گرم در تن ) 
در هر تن یک گرم طــلا ( و حدود ۵9۸ هزار 
تن ذخیره با عیار متوســط ۵/۰ درصد تخمین 

زده شده است.
وی تصریح کرد: میزان طلای قابل اســتحصال 
در این محدوده معادل ۲۵ تن بوده که با کشــف 
این ذخیره مجموع ذخایر کشــف شده سیستان و 

بلوچستان از ۱۳ تن به ۳۸ تن رسیده است.

83 جواز تاسیس مزرعه 
بیت کوین در آذربایجان غربی 

صادر شده است
 رییــس ســازمان صنعــت، معــدن و تجــارت 
بیت کوین  تاسیس  جواز  آذربایجان غربی گفت:۸۳ 
در این استان صادر شــده که با تحقق کامل آنها 

برای ۳۲۰ نفر زمینه اشتغال ایجاد می شود.
غلامرضــا بابایی روز دوشــنبه در گفــت و گو با 
خبرنــگار ایرنا افزود: برای راه انــدازی این تعداد 
مزرعه، ســه هــزار و ۵۱۴ میلیارد ریال ســرمایه 

گذاری شده است.
وی ادامــه داد: مصرف برق این بیت کوین ها ۵۰ 

هزار کیلووات در سال پیش بینی شده است.
رییــس ســازمان صنعــت، معدن و تجــارت ذر 
آذربایجان غربــی گفت: این مزرعــه ها در تمامی 
شهرســتان های استان راه اندازی و جواز تاسیس 

بر اساس طرح های توجیهی ارائه شده  است.
فرمانده انتظامی آذربایجان غربی نیز در این زمینه 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفت: 9۵۰ دســتگاه 
ماینر )دســتگاه اســتخراج ارز دیجیتال( از ابتدای 
ســال جاری تاکنون در این استان کشف و ضبط 

شده است.
سردار سرتیپ دوم مسعود خرم نیا افزود: تنها ۵۰۰ 
دســتگاه ماینر  که به صورت قاچــاق در یکی از 
کارخانه های مرکز اســتان، ارومیه بارگزاری شده 

بود هفته گذشته، شناسایی و کشف شد.
به گزارش ایرنا، پول مجازی )بیت کوین( پیش از 
این با استفاده از رایانه های خانگی تولید می شد اما 
در سال های اخیر دستگاه های مخصوص تولید آن 

)ماینر( ساخته شد.
اســتخراج ارزهــای دیجیتال بــه خصوص نوع 
بیت کویــن نیاز بــه مصرف بالای بــرق دارد به 
گونه ای که برای استخراج هر واحد بیت کوین نیاز 

به 7۲ مگاوات ساعت برق است.
هیات وزیران در ششــم مرداد امسال با استخراج 
فرآورده های پردازشــی رمزنگاری شده به عنوان 
یــک فعالیت صنعتــی و با اخذ مجــوز از وزارت 

صنعت، معدن و تجارت موافقت کرد.

مرکز جامع تشخیص هویت 
قطعات الکترونیکی ایران 

آغاز به کار کرد
 نخستین مرکز جامع غربالگری، آزمون و تشخیص 
هویت قطعات الکترونیکی ایران آغاز به کار کرد و 
این مهــم پس از امضای قــرار داد دانش فنی با 

طرف خارجی در سال گذشته، امروز محقق شد.
به گزارش ایرنا، »نسیم توکل« عضو اتاق بازرگانی 
تهران و مدیرعامل این مرکز در مراســم رونمایی 
از مرکز جامع تشخیص هویت قطعات الکترونیکی 
ایران در جمع خبرنــگاران افزود: حدود ۱۲ مرکز 
معتبر جهانی از این دســت در سطح جهان وجود 
دارد که اکثر آنها در آمریکا و چین مســتقر است 

و شعبات آنها در سایر کشورها فعالیت می کنند.
وی اضافه کرد: امــروز در عمل منطقه خاورمیانه 
بــه مقصد اصلی قطعات کم کیفیــت و بی کیفیت 
در جهان تبدیل شــده و کشــورمان نیز از آسیب 
های این حوزه به ویژه قطعات الکترونیک تجاری، 
صنعتــی و دفاعــی و همچنیــن خرابکاری های 

صنعتی درامان نمانده است.
توکل گفت:  بهمن ماه سال گذشته طی مذاکره ای 
با چینی ها در محل صندوق نوآوری و شــکوفایی 
رییس جمهوری، قرارداد ســه ســاله ای به منظور 
انتقال دانش فنی لازم در این زمینه منعقد و مقرر 
شد آرشــیوی که چینی ها در مدت ۲۰ سال برای 
مقایســه قطعات اصلی و تقلبــی جمع آوری کرده 

بودند، در اختیار این مرکز قرار داده شود.
وی توضیح  داد: در این زمینه، تفاهم نامه مشابهی با 
دانشگاه صنعتی شریف در بحث میکروالکترونیک 
و تفاهم نامه دیگری بــا معاونت علمی و فناوری 
رییس جمهوری برای حمایت از فعالیت این مرکز 

امضا شد.
 عضو اتاق بازرگانی تهــران تاکید کرد: ضرورت 
ارتقای فرآیندهای آزمایشــگاهی در این مرکز و 
پاسخ گویی به نیازهای همه صنایع به ویژه صنایع 

هایتک، به حمایت بیشتری نیاز داریم.
وی تصریح کرد: ســالیانه نزدیک به ۱۲۸ میلیون 
دلار قطعات الکترونیک به کشور وارد می شود که 
گســتره وســیعی از قطعات به کار رفته در صنایع 
مخابرات، لوازم خانگی، خــودرو، صنایع دفاعی و 
غیره را شــامل می شود و طول عمر و کیفیت آنها 

بسیار حائز اهمیت است.
توکل در پاســخ به ایرنا گفــت: هرچند این مرکز 
بر اساس تقاضای بخش های دولتی یا خصوصی 
نسبت به بررسی قطعات الکترونیک اقدام می کند، 
اما این موضوع در بحث خرابکاری های صنعتی در 

حال اجباری شدن است.
در این مراسم، »سعید صفوی« عضو هیات مدیره 
این مرکز نســبت به بروز خرابکاری های صنعتی 
در کشورمان هشــدار داد و گفت:  برخی کشورها 
عامدانه قطعاتی غیــر اصلی را وارد زنجیره تامین 
کشــورمان می کنند یــا با ورود قطعــات اضافی 
بــه مدارها، بردهای الکترونیکــی و غیره، اجرای 

پروژه های هایتک را با اختلال روبرو می کنند.
وی تاکیــد کرد:  این مرکز می تواند با شناســایی 
چنیــن قطعاتی، از بروز خســارت هــای بعدی 

جلوگیری کند.  

اخباراخبار

جهانگیری: روش فروش خودرو بجای قرعه کشی باید منطقی شود

انبار احتکار 
کالاهای اساسی 
در فارس کشف 
شد

خروج 90 میلیارد 
دلار سرمایه از 
کشور طی 8 سال

 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس گفت: نیروهای بازرسی این 
ســازمان با همکاری سپاه فجر استان، کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم از جمله 
روغن و برنج را که در یک انبار احتکار شده بود کشف کردند.روابط عمومی سازمان 
صنعت، معدن و تجارت فارس در مطلبی به اســتناد گفته حمیدرضا ایزدی افزود: 
کالاهای احتکار شــده از جمله شــامل انواع روغن خوراکی و سرخ کردنی، انواع 
برنج،چای،رب گوجه فرنگی و غیره که ارزش ریالی آن به میزان ۳۴ میلیارد و ۵۰۰ 

میلیون ریال است.

رئیس اتاق بازرگانی تهران به وضعیت تراز حســاب ســرمایه اشاره کرد گفت: طی سال 
۱۳9۰ تا ۱۳9۸، حدود 9۰ میلیارد دلار سرمایه از کشور خارجی شده است.

به گزارش اتاق بازرگانی تهران، مسعود خوانساری عصر دیروز در نشست هیأت نمایندگان 
که با حضور محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی برگزار شد، به شاخص 
تورم اشاره کرد که در طول بیش از چهار دهه گذشته، به جز چهار سال، همواره دو رقمی 
بوده و از این حیث ایران به همراه هشت کشور دیگر، در میان 9 کشور با تورم دو رقمی 

جهان ایستاده است.

صنعت معدن تجارت

تعامل بــا صندوق حمایت از توســعه 
توســعه  بــرای  پیشــرفته  صنایــع 

داخلی سازی
تهــران- ایرنــا- معاون امــور صنایع 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت از 
اعلام آمادگی این معاونت برای تعامل 
موثر با صنــدوق حمایت از تحقیقات و 
توسعه صنایع پیشرفته )صحا( در توسعه 

داخلی سازی صنایع راهبردی خبر داد.
به گــزارش وزارت صنعــت، معدن و 
در  تجارت، »مهــدی صادقی نیارکی« 
جلســه هم اندیشــی با مدیران شرکت 
مادرتخصصــی صنــدوق حمایــت از 
تحقیقات و توســعه صنایع پیشــرفته 

با تاکید بــر ضرورت ســرمایه گذاری 
برای اجرای پروژه های ســاخت داخل، 
افزود: دفاتر تخصصی و مرکز ســاخت 
داخــل وزارت صنعت آمادگی دارد تا با 
همکاری صحا، پروژه های داخلی سازی 

را در صنایــع راهبــردی نظیر حمل و 
نقل، فلــزی و لوازم خانگی و همچنین 

ماشین سازی و تجهیزات اجرایی کند.
وی با اشــاره بــه ظرفیت هــای این 
شــرکت، از آمادگی این معاونت برای 

تعامل و همکاری بیش از پیش با صحا 
برای حمایت از صنعتگران در توســعه 

تولید ملی خبر داد.
افزایش توان حمایتی صندوق از 

صنایع هایتک و فناور
در این جلســه، »رضــا نقی پور اصل« 
مدیرعامــل صحا نیز ایــن صندوق را 
بازوی حمایتی وزارت صنعت در حوزه 
صنایع هایتــک و فنــاور و پلی میان 
صنعت و دانشگاه دانســت و خواستار 
مساعدت بیش از پیش وزارتخانه برای 
حل مشکلات پیش روی این مجموعه 

و افزایش توان حمایتی صندوق شد.
در ادامه این نشســت، مباحثی از قبیل 

افزایش ســرمایه صندوق،  راه هــای 
حمایــت از طرح های ســاخت داخل 
و پرداخت یارانه ســود تســهیلات به 
شــرکت های حوزه صنایع پیشرفته از 
ســوی معاونت صنایــع وزارت صنعت 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
به گزارش ایرنا، حمایت مالی و اعتباری 
از بخش خصوصــی و تعاونی در زمینه 
تحقیقات و توســعه صنایع پیشرفته با 
اعطای تسهیلات مالی با نرخ ترجیحی، 
صدور انواع ضمانت نامه، سرمایه گذاری 
خطرپذیر غیرمســتقیم و ارائه خدمات 
کارشناســی، از جملــه خدمــات این 

صندوق است.

 بررسی قیمت ورق گرم فولادی در بازار 
داخلی گویای آن است که بالاتر از سطح 
جهانــی معامله می شــود و در داخل نیز 

کسری عرضه وجود دارد.
گزارش ایرنا حاکی اســت در بخش ورق 
سرد فولادی نیز این مشکل وجود دارد و 
برای جبران ناترازی عرضه داخلی با تقاضا، 
ماهانه تا ۵۰ هزار تن برآورد برای واردات 
است. بررســی دلایل کمبود عرضه ورق 
در بــازار، گویای کاهش واردات ورق گرم 

و سرد است.
واردات 1.3 میلیون تنی ورق سرد

پیشــینه وضعیت واردات نشان می دهد 
میزان واردات ورق سرد در سال ۱۳9۵ از 
ســطح یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن کلید 
خورد و امروز با وجود تولید نزدیک به ۳۰ 
میلیون تن فولاد، در 9 ماهه امسال ۱۶۸.7 
هزار تن واردات انجام شــده که نسبت به 
نیاز، گویای جهش قیمــت های داخلی 

است.
آمارهای مورد بررسی در زمینه ورق سرد 
نشــان می دهد در سه سال 9۵، 9۶ و 97 
به ترتیب یک میلیون و ۳۰۵.۲ هزار تن، 
9۳7.7 هزار تن و ۴۲۴.9 هزار تن واردات 
انجام شــده که روند نزولی را نشان می 
دهد و در سال گذشــته و 9 ماهه هم به 
ترتیب ۱۵9.۸ و ۱۶۸.7 هزار تن ورق سرد 
به کشورمان وارد شد.مجموع واردات ورق 
سرد در دوره مزبور رقم دو میلیون و 99۶ 

هزار تن را نشان می دهد.
1.2 میلیون تن واردات ورق گرم

آمارهای مورد بررســی نشــان می دهد 
ســال 9۵ میزان واردات ورق گرم بالغ بر 
یک میلیون و ۲۰9.۸ هــزار تن بود و در 
سال های 9۶ و 97 به ترتیب 9۰۳.۴ هزار 

تن و ۱۸۸.9 هزار تن ثبت شد.
ضمن اینکه ســال 9۸ رقم ۶9.7 هزار تن 
واردات ورق گرم انجام شد، اما در 9 ماهه 

امسال )منتهی به آذر( به رقم ۲۴۰ هزار تن 
افزایش یافت.

دوره ســال های 9۵ تــا 9 ماهــه 99 در 
مجموع دو میلیــون و ۶۱۲ هزار تن ورق 

گرم وارد کشور شده است.
فروش ورق فولادی بالاتر از نرخ 

های جهانی
عملکرد فروش ورق فولادی گرم و سرد 
در بورس کالای ایران نشــان از کشــف 
قیمت های بالاتر از جهانی هم با دلار آزاد 
و هم نیمایی دارد. بررســی ها نشان می 
دهد که انگیزه خریداران به ارایه پیشنهاد 
قیمت بالا، کسری شدید انواع ورق در بازار 

را به دنبال دارد.
واردات 1.1 میلیــون تنــی ورق 

پوشش دار
مجموع آمار مربوط به ورق پوشش دار در 
دوره مزبور حاکی از واردات یک میلیون و 
۱۴۶ هزار تن است که بیشترین میزان در 

سال 9۶ با رقم ۳۲۵.۸ هزار تن و کمترین 
در دوره 9 ماهه امســال ۱۴۱.۲ هزار تن 

است.
تقاضای مصــرف ورق فولادی و 

ضرورت واردات
بررســی ها نشــان می دهد که با وجود 
امکان رشــد تولید ورق داخلی، نیاز واحد 
های صنعتی و تولیدی تامین نمی شــود 
و قیمت هــای بورس کالا و بازار آزاد هم 
گویای آن اســت که بخشــی از کسری 
موجود ورق فولادی باید همانند گذشته از 

محل واردات تامین شود.
ورق  انواع  آمار مصرف ظاهــری 

فولادی
مصرف ظاهری ورق گرم در دوره 9 ماهه 
امســال بنابر جداول آماری انجمن تولید 
کنندگان فولاد ایران رقم ۶ میلیون و ۴۸۳ 
هزار تن را نشــان می دهد که نسبت به 
دوره مشــابه سال گذشته که پنج میلیون 

و ۸99 هزار تن بود، افزایش ۱۰ درصدی 
دارد.

همچنین مصرف ظاهری ورق ســرد نیز 
در 9 ماهه امســال برابر بــا دو میلیون و 
۱۸۵ هزار تن بود که در مقایســه با مدت 
مشــابه پارســال که یک میلیون و 97۶ 
هزار تن بود، افزایش ۱۱ درصدی را ثبت 
کرد.علاوه براین مصــرف ظاهری ورق 
پوششدار نیز در دوره فروردین تا آذر امسال 
به رقم یک میلیون و ۳۱۲ هزار تن رسید 
و در مقایسه با 9 ماهه ابتدایی سال گذشته 
که یک میلیون و ۲۸۶ هزار تن بود، رشد 

دو درصدی را نشان می دهد.
به گزارش ایرنا، ایران دهمین فولاد ســاز 
جهان محسوب می شود و پیش بینی شده 
امسال مجموع تولید به بیش از ۳۰ میلیون 
تن برسد، ضمن اینکه براساس افق چشم 
انــداز ۱۴۰۴ میزان ظرفیت تولید رقم ۵۵ 

میلیون تن هدف گذاری شده است.  

معاون امور صنایع وزارت صنعت مطرح کرد:

تعامل با صندوق حمایت از توسعه صنایع پیشرفته برای توسعه داخلی سازی

فروش ورق فولادی در داخل بالاتر از نرخ های جهانی

اســتاندارد یکــی از دلایل عــدم ورود خودروهای 
خارجی باقی مانده در گمرک است

تهران- ایرنا- رییس ســازمان ملی استاندارد ایران 
گفــت: خودروهای خارجی باقی مانــده در گمرک، 
حتی اگر استاندارد باشند، به دور از قوانین و مقررات 
موجود نمی توانند وارد کشور شوند و استاندارد فقط 

یکی از دلایل عدم ورود این خودروهاست.
به گــزارش ایرنا، »نیره پیروزبخت«  در نشســت 
خبری در محل سازمان ملی استاندارد ایران افزود: 
ورود این خودروها به کشور مستلزم عمل به قوانین 
و مقررات موجود اســت، حتی اگر اســتانداردهای 
۸۵گانه مد نظر سازمان ملی استاندارد را پاس کنند.

وی بیان داشت: بســیاری از این خودروها در زمان 
ممنوعیت ثبت ســفارش خودرو وارد کشــور شده 
یا قوانین گمرکی را طی نکــرده، یا با حجم موتور 
بیش از ۲۵۰۰ سی ســی است و یا برخی خودروها 
آمریکایی است و مطابق فرامین رهبر معظم انقلاب 

اجازه ورود ندارد.
پیروزبخت اظهارداشت: این سازمان آمادگی دارد تا 
نســبت به ورود خودروهایی که محدودیت های یاد 
شده را نداشته و در عین حال استانداردهای ۸۵گانه 
را پاس می کنند، با همکاری ســایر دســتگاه های 

ذی ربط اجازه دهد.
وی در ادامــه، درخصوص واردات نهاده های دامی 
بی کیفیت به کشــور، خاطرنشــان کــرد: پس از 
محموله ۱۴۰ هزار تنی ذرت دامی در سال های قبل 
که به دلیل اهمیت موضوع ســلامت مردم از ورود 
آن جلوگیری شــد، جلوی تخلفات بعدی گرفته شد 
و واردکننــدگان جرات واردات چنین محصولاتی را 

به خود ندادند.
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران ادامه داد: در 
زمینه رســوب کالاها در گمرکات، ســازمان ملی 
اســتاندارد ایران از جمله دســتگاه هایی اســت که 
کمترین مشکل را داشته و آزمایش های مربوطه را 

به سرعت انجام می دهد.
وی تصریح کرد: عمده دلایل رســوب طولانی مدت 
کالاها در گمرکات به مشکلات ثبت سفارش، عدم 

تخصیص ارز یا مشکلات بانکی برمی گردد.
پیروزبخت با اشــاره به وجود ۴۴ دستگاه تله کابین 
در کشور، تصریح کرد:  از این تعداد فقط ۱۱ دستگاه 
مجوز داشته، هفت دستگاه در مراحل بازرسی است 
و ۲۶ دستگاه دیگر بدون مجوز بوده و نباید فعالیت 

کنند.
وی گفــت: برخی تله کابین ها پیش از اینکه تاییدیه 

اســتاندارد بگیرند، با دستور برخی مقام های استانی 
بازگشایی شده که در بعضی موارد حوادث ناگواری 

را به دنبال داشته است.
این مقام مســوول از مسوولان خواســت تا برای 
جلب گردشگر به این مناطق، جان مردم را به خطر 
نیاندازند و تا زمانی که اســتاندارد تاییدیه مربوطه را 

صادر نکرده، اجازه استفاده از آنها را صادر نکنند.
پیروزبخت خواستار آن شد تا افراد به مطالب منتشر 
شــده در فضای مجازی به ویژه درباره مواد غذایی 
اهمیــت ندهند، زیرا عمده آنهــا دروغ پردازی یا به 

منظور تخریب تولیدکنندگان داخلی است.
وی ادامــه داد:  در یکی از این مــوارد که به تازگی 
مطرح شده بود، استاندارد کلوچه های تولیدی یکی 
از شــرکت های داخلی در آلمان زیر سوال برده شد، 
در حالی که مشخص شــد این کشور قرار است از 
سال ۲۰۲۱ تغییراتی در استاندارد برخی مواد غذایی 

خود بدهد که کلوچه مشمول آنها نیست.
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران خاطرنشان کرد: 
 از ۳۴ هزار فقره استاندارد تدوین شده در طول عمر 
این سازمان، چهار هزار و ۲۳۰ فقره درخصوص مواد 
غذایی است و بیش از یک سوم از مجموع یک هزار 
فرآورده مشمول استاندارد اجباری را نیز محصولات 

مرتبط با صنایع غذایی تشکیل می دهد.
وی گفت: برای نخســتین بار، طی دو ســال اخیر 
شــرکت های گواهی کننده سیستم مدیریت ایمنی 
مواد غذایی از ســوی این ســازمان تایید صلاحیت 
گرفتند تا گواهی هایشــان در ۸۰ کشور جهان قالب 
قبول باشــد و در این زمینه تاکنون هشت شرکت 

تایید صلاحیت گرفتند.
پیروزبخــت ادامه داد: همچنیــن تاکنون ۱۲۴ واحد 
مختلف کشــاورزی، گواهی نامه حد مجاز آلاینده ها 

در بخش کشاورزی دریافت کردند.
وی، ســازمان ملی اســتاندارد را تنها مرجع صدور 
گواهی حلال در کشور برشمرد که تاکنون نسبت به 
صدور ۴۵ گواهــی حلال برای محصولات مختلف 

به ویژه مواد غذایی اقدام کرده است.
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران با اشاره به شیوع 
ویروس کرونا، خاطرنشــان کرد: در زمینه بهداشت 
مواد غذایی، گوشــت، کنترل سیســتم های واردات 
و بازرســی واردات مواد غذایی، اســتانداردهایی در 
کدکس وجود است و این سازمان برنامه ریزی کرده 
تا در سریع ترین زمان ممکن با کمک وزارت جهاد 
کشــاورزی و وزارت صنعت، استانداردهای مربوطه 

را تدوین کند.

استاندارد یکی از دلایل عدم ورود خودروهای خارجی باقی مانده در گمرک است
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غول های نفتی   سال چهارم  شماره 708
دیگر به دنبال 
سوخت های 
فسیلی نیستند

احتمال خاموشی در 
نیمه شمالی کشور 
بدلیل افزایش 
مصرف

غول های نفتی عملیات اکتشــاف برای کشــف های جدید نفت و گاز را متوقف 
کرده اند.به گزارش مهر به نقل از رویترز، داده ها نشــان می دهد در حالی که پایین 
آمدن قیمت انرژی به دلیل بحران ویروس کرونا ســبب کاهش هزینه ها در سال 
گذشــته میلادی شد، شرکت های عمده نفت و گاز عملیات اکتشافی برای یافتن 
منابع جدید سوخت های فسیلی را به شدت کاهش دادند.بر اساس داده های شرکت 
مشاوره ریستاد انرژی، دریافت مجوز تازه اکتشاف در خشکی و دریا برای پنج غول 

بزرگ انرژی غربی به کمترین مقدار در پنج سال گذشته رسیده است.

به دنبال افزایش شدید مصرف گاز و برق در کشور، شرکت توانیر در اطلاعیه ای از 
احتمال بروز خاموشی در نیمه شمالی کشور خبر داد.

 در اطلاعیه شماره ۲ توانیر آمده است: با توجه به افزایش شدید مصرف گاز و برق 
در بخش خانگی و تجاری و محدودیت در تأمین سوخت نیروگاه ها، احتمال بروز 
خاموشــی در برخی از مناطق به ویژه مناطق شمالی و سردسیر کشور وجود دارد، 
بنابراین از هموطنان عزیز درخواست می شود با کاهش ۱۰ درصد در مصرف گاز 

و برق، صنعت برق را در تأمین برق مطمئن و پایدارِ تمام نقاط کشور یاری کنند.

انرژی

 وزیر نیرو گفت: خط سوم انتقال برق بین 
ایران و جمهوری ارمنستان در نیمه نخست 
سال جاری میلادی به بهره برداری خواهد 

رسید.
به گزارش ایرنــا، »رضا اردکانیان« امروز 
)دوشــنبه( در حاشــیه دیدار بــا »وهان 
کروبیان« وزیر اقتصاد جمهوری ارمنستان 
در محل وزارت نیرو ، در جمع خبرنگاران 
افزود: امروز و در این دیدار موضوع تکمیل 
خط ســوم انتقال برق بین دو کشور مورد 
بررسی قرار گرفت و هرچند به دلیل شیوع 
گسترده کرونا کار با وقفه روبه رو شده بود، 

اما در نیمه نخست سال جاری میلادی به 
بهره برداری خواهد رسید.

۴وی بــا باشــاره بــه ســایر مســایل 
مذاکره شــده با وزیر اقتصــاد جمهوری 
از  یکــی  ارمنستان،خاطرنشــان کرد: 
موضوع هــا، مســاله آلودگــی رود ارس 
اســت که انتظار ما جدیت بیشتر از سوی 

ارمنستان در این خصوص است.
اردکانیان گفت: انتظار ما این اســت که 
ارمنستان درباره رفع آلودگی های این رود 

با جدیت بیشتری عمل کند.
در ادامه »وهان کروبیــان« وزیر اقتصاد 

جمهوری ارمنســتان هم بــر تلاش این 
کشور برای رفع هرچه سریعترآلودگی رود 

ارس تاکید کرد.
وی افزود: پیش از سفر به ایران، به منطقه 
رفتــه و از نزدیک در جریان پیشــرفت 
اقدام ها قرار گرفته است و ابراز امیدواری 
کرد که هرچه زودتر این مساله به سرانجام 
برسد.به گزارش ایرنا، در ۱۰ ماهه امسال، 
ایران توانست ۲۶۰ میلیون دلار صادرات 
به ارمنستان داشته باشد که معادل کمتر 
از ۳۰ درصد آن واردات از کشور ارمنستان 

بوده است.

پیگیری توقیف نفتکش 
ایرانی در اندونزی

وزیر نفت گفت: موضوع نفتکش ایرانی که در آبهای 
اندونزی توقیف شده در حال پیگیری است.

به گزارش ایســنا، بیژن زنگنه در حاشــیه جلسه با 
اعضای انجمن ســازندگان تجهیزات نفت، در جمع 
خبرنگاران با تاکید بر اینکه این نفتکش حامل نفت 
ایران بوده اســت، اظهار کــرد: این موضوع در حال 

پیگیری است.
وی با اشاره به حضور  شرکت های خارجی در ایران 
گفت: این شرکت ها همیشــه دعوت شده بودند و 

مشکلی برای حضور آن ها در ایران نیست.
وی درباره شرایط ورود شرکت های خارجی نیز گفت: 
شــرایط برای هر یک از کشورهای خارجی متفاوت 

خواهد بود.
وزیر نفت همچنین در این جلســه پس از شــنیدن 
سخنان سازندگان داخلی تجهیزات صنعت نفت در 
خطاب به سازندگان داخلی گفت: دلتان قرص باشد ما 

محکم از شما حمایت می کنیم.
زنگنه اظهــار کرد: ظرفیت های داخلی ســازندگان 
تجهیــزات صنعت جــزو ثروت های ملی اســت. 
ثروت های داخلی و انســانی ما را قادر ســاخت در 

سخت ترین شرایط بایستیم و مقاومت کنیم.
وی خطاب به سازندگان داخلی تجهیزات صنعت نفت 
گفت: اصلا قانع نشوید بازارتان فقط ایران باشد، باید 
تلاش کنید بازار محصولات تان متنوع شود و تعامل 
بین المللی داشته باشید. دل تان قرص باشد ما محکم 

از شما حمایت می کنیم.
به گفنه وزیر نفت برخــی از تجهیزات صنعت نفت 
اکنون وارداتی اســت اما در بازدیدی که از نمایشگاه 
داشتیم توانایی به فعلیت رسیدن این تجهیزات وجود 

دارد.

صنعت پالایش کشور در مرز 
خودکفایی کامل قرار گرفته است

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران گفت: نیازهای صنعت پالایش کشــور تا 
حد بسیاری از شــرکت های داخلی تأمین می شود و 
می توانیم بگوییم این صنعت در مرز خودکفایی کامل 

قرار گرفته است.
علیرضا صادق آبادی در حاشیه بازدید از بیست وپنجمین 
نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی به 
خبرنگار شانا گفت: خوشبختانه ساخت داخل ایران در 
صنعت نفت به ظرفیت بالایی رسیده است و به جرأت 
می توانیم بگوییم در صنعت پالایش، همه تجهیزات 
و کالاهای موردنیاز به جز کمپرســورها و کوره های 

فرآیندی به طور کامل از داخل تأمین می شود.
وی افزود: هم اکنون تجهیزات مورد نیاز این صنعت یا 
به طور کامل توسط سازندگان داخلی ساخته می شود، 
یا ســازندگان داخلی بخش کمی از تجهیزات را وارد 
می کنند و ســرانجام با مهندســی، ساخت، نصب و 

راه اندازی شرکت های داخلی تولید می شود.
معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی گفت: بیش از هزار کیلومتر خط لوله ظرف یک 
سال در شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ســاخته  و بیش از یک میلیارد لیتر به ظرفیت 
ذخیره ســازی فرآورده اضافه شده است، بیش از ۵۰ 
میلیون تن در ســال به ظرفیت اسکله های ما اضافه 
شده است و ما آماده هســتیم این پروژه ها را افتتاح 
کنیم.صادق آبــادی اظهار کرد: انبــار نفت ملایر با 
ظرفیت ذخیره سازی ۶۸ میلیون لیتر فرآورده، مخازن 
ذخیره ســازی ارومیه با ظرفیــت ۱۲۰ میلیون لیتر، 
مخازن ذخیره ســازی نایین با ظرفیت ۳۰۰ میلیون 
لیتر، خط لوله نایین - کاشــان - ری به طول ۴۲۰ 
کیلومتر، خط لوله شــازند - قم - ری به طول ۲9۰ 
کیلومتر، خط لوله تبریــز - خوی - ارومیه به طول 
۲۲۰ کیلومتــر و خط لوله آبــادان - اهواز به طول 
۱۳۵ کیلومتر از جمله مهم ترین این پروژه های آماده 

بهره برداری است.

قیمت نفت خام با گسترش 
محدودیت های قرنطینه ای 

افت کرد
قیمت نفت خام معاملات دوشنبه را با افت آغاز کرد، 
گسترش محدودیت های قرنطینه ای در چین و اروپا 
نگرانی در مورد چشــم انداز تقاضای نفت را افزایش 

داده است.
به گــزارش خبرنگار مهر به نقل از سی ان بی ســی، 
قیمت نفت خام معاملات امروز، دوشــنبه، را با افت 
آغاز کرد. گســترش محدودیت های قرنطینه ای در 
چین و اروپا نگرانی در مورد چشم انداز تقاضای نفت 
را افزایش داده اســت.تا ساعت 7:۱۲ به وقت تهران، 
قیمت پیش خرید هر بشکه نفت خام برنت، بنچ مارک 
بین المللی قیمت نفــت، ۰.۲۰ درصد افت کرد و به 
۵۵.۳۰ دلار رســید.قیمت پیش خرید هر بشکه نفت 
خام نیمه سنگین تگزاس غرب آمریکا، دابلیوتی آی، 

۰.۱۱ درصد افت کرد و به ۵۲.۲۱ دلار رسید.

ضرورت توجه بودجه به 
صنعت پالایش نفت

 اکبر نعمت الهی 
در حالی  که مشــغول برنامه ریزی برای تولید برق 
بیشتر در کشور و جبران کمبودهای ناشی از بازده 
پایین نیروگاه هــا هســتیم در آخرین ملاحظات 
مربــوط به بخش پالایش و پخــش فرآورده های 
نفتی شاهد مشورت نشدن با کارشناسان در مرحله 

بودجه نویسی هستیم.
پالایشگاه های ما فرســوده و فناوری آنها متعلق 
به بیش از چهار دهه پیش اســت. از آغاز صنعت 
پالایــش نفت در ایران بیش از یک قرن می گذرد 
و در آبــادان پالایشــگاه بــا بیش از ۱۰۰ ســال 
ســابقه بزرگ ترین و قدیمی ترین صنعت پالایشی 
خاورمیانه اســت، اما متأســفانه در این ســال ها 
هرگز نتوانســته به سودآوری برســد و سرانجام 

سرمایه گذاران را در این عرصه تارانده است.
اینکه دولت در مواردی مانند پالایشگاه سازی طبق 
روند قانون تنها می تواند ۲۰ درصد سرمایه گذاری 
کند و طبق اصل ۴۴ قانون اساســی بیش از این 
مبلغ را نمی تواند سرمایه گذاری کند نشان می دهد 
که باید بــرای ایجاد جاذبــه در بخش خصوصی 
درآمد ســرمایه گذاری در امور پالایشی را افزایش 
داد و با در نظر گرفتن سود معقول، نفت تولیدشده 
را در اختیار پالایشــگاه گذاشــت تــا در ادامه از 

سرمایه گذاری در این عرصه نهراسند.
اکنون برآورد می شــود که اگر مشکل سودآوری 
پروژه های پالایشــی حل نشود در آینده با مشکل 
جدی روبه رو خواهیم شــد و پاسخگوی افزایش 

مصرف نخواهیم بود.
هم اینــک دولت به ایــن دلیل کــه فعالیت های 
پالایشی براساس قانون اجرای اصل ۴۴ در گروه 
۲ قرار می گیرد براســاس تبصره یک بند ب ماده 
۳ قانون اجازه ســرمایه گذاری و مشارکت بیش از 
۲۰ درصد را در پروژه های پالایشی ندارد و به این 
ترتیب بخش خصوصی هم رغبتی به ورود به این 

عرصه نخواهد داشت.
باید در بودجه به گونه ای عمل شود که این رغبت 
ایجــاد و از فــرار ســرمایه گذاران از این عرصه 
جلوگیری شــود تــا بتوانیم پاســخگوی افزایش 

نیازهای آینده باشیم.
یادمان باشد که هم اکنون صنعت پالایش و پخش 
برای خــروج از بحران عقب ماندگی تکنولژیک به 

بودجه و سرمایه گذاری زیادی نیاز دارد.
اولویت طرح های پالایشــی هنگامی که می دانیم 
تولید مــازوت از نفت چه زیــان کلانی را متوجه 
کشور می کند روشن می شــود. نمایندگان محترم 
مجلس در برســی بودجه باید این اولویت ها را در 

نظر گیرند تا دچار خسرانی بیشتر نشویم.

خودکفایی ایران در تولید 
کابل بدون روکش سرب

بدون روکش سرب از روز اول شرکت های خارجی 
را از بــازار ایران حذف کردیم پیش از این کابل از 
ژاپــن، کره، ایتالیا و آلمان وارد می شــد اما امروز 
این واردات به کمتر از دو درصد نیاز کشور رسیده 

است.
به گزارش ایسنا، علیرضا کلاهی در حاشیه بیست 
و پنجمین نمایشــگاه نفت در جمع خبرنگاران با 
بیان اینکه این دو درصد هم مقیاس مناسبی برای 
تولید بومی ندارد، اظهار کرد: ما دو محصول دانش 

بنیان داریم که یکی مرتبط با صنعت نفت است.
وی بــا بیان اینکه در حال حاضر در کشــورهای 
پیشــرفته ســرب را حذف کردند و با اســتفاده از 
چندیــن لایه پلیمری و فلزی از کابل ها محافظت 
می کننــد، اظهار کرد: ایــن محصولات در منطقه 
خاورمیانه نسبتا جدید است اما ما موفق شدیم آن 

را تولید و تست کنیم.
عضو ســندیکای صنعت برق با بیان اینکه حسن 
ایــن محصول این اســت که معضلات زیســت 
محیطــی را کاهش می دهد، گفــت: فقط در یک 
سال ۱۵ هزار تن سرب به کابل ها اضافه شده که 
تماما در خاک کشور دفن شده است. این سرب ها 
در بلند مدت در آب و خاک مشــکل زا می شــود 
ضمن اینکه اثرات آن نیز به کندی از بین می رود.

کلاهی با تاکیــد بر اینکه کابل های جدید همه از 
مشکلات زیست محیطی جلوگیری می کند و همه 
در مقابل مواد شیمیایی مقاوم تر است ضمن اینکه 
پنج درصد ارزانتر و 7۰ درصد سبک تر است، ادامه 
داد: به همین دلیل پروژه ها نیز ســریع تر به انجام 
می رســند. اســتفاده از این محصول مصداق یک 
بازی برد - برد اســت.وی با بیان اینکه اســتفاده 
از این کابل هم برای مســائل زیست محیطی در 
کشــور اهمیت دارد و هم اینکــه هزینه و زحمت 
پیمانکار را کاهش می دهد، گفت: در حال حاضر از 
این کابل های بدون روکش سربی از سوی شرکت 
اســتارت اویل نروژ و حتی تمامی شــرکت های 
نفتی آمریکا که در منطقه خاورمیانه کار می کنند، 
اســتفاده می شود.عضو ســندیکای صنعت برق با 
اشاره به کاهش هزینه های استفاده از این  کابل ها 
گفت: مثلا پالایشگاه آبادان ۵۰ تا ۶۰ میلیون دلار 
کابل سربی مصرف می کند که در صورت استفاده 
از کابل هــای جدید هزینه ها به ســه میلیون دلار 

کاهش می یابد.

یادداشتاخبار

خبر

خط سوم انتقال برق بین ایران و ارمنستان

در حالی که مســئولین بهره بــردار از پارس جنوبی، 
ماه ها قبل از آغاز افت فشــار مخزن پارس جنوبی 
خبر داده بودند اما به تازگی اظهارات خود را تکذیب 

کرده اند.
به گزارش مهر، روز جمعه ۳ بهمن ســال جاری در 
گزارشــی با عنوان »بی برقیِ گازی تکرار می شود؟  
افــت تولید در برخی فازهای پارس جنوبی« با تکیه 
بر اطلاعات رسمی درباره وضعیت تولید گاز روز ۲9 
دی ماه امســال، مطرح کرد کــه برخی از فازهای 
پارس جنوبی با کاهش تولید در روز مذکور که حجم 
آن رقم اندکی نبــوده، مواجه بوده اند. ۲۲ مرداد ماه 
سال گذشته هم در گزارشی با عنوان »کاهش تولید 
میعانــات گازی تا ســال ۱۴۰۶/ برنامه وزارت نفت 
چیســت؟« با اســتناد به یک گزارش رسمی که از 
سوی مســئولان ذیربط برای مقامات ارشد وزارت 
نفت ارســال شــده بود، از روند کاهشی تولید گاز و 
میعانات گازی در پارس جنوبی خبر داده بودیم. طبق 
جدول مندرج در گــزارش مذکور که حدود یک ماه 
بعد در ۲۳ شــهریور ماه همان سال به تأیید محمد 
مشکین فام، مدیرعامل شرکت بهره بردار از پارس 
جنوبی رسید، از سال ۱۴۰۶ شاهد افت تولید روزانه 
۲۸ میلیــون مترمکعبی از پــارس جنوبی خواهیم 
بود که بر اســاس پیش بینی هــا، این روند کاهش 
ادامه داشته و در ســال ۱۴۱۲ به رقم ۲۶۶ میلیون 

مترمکعبی خواهد رسید.
اما محمد مشــکین فام، مدیرعامل شــرکت نفت و 
گاز پارس افت فشار در پارس جنوبی در واکنش به 
گزارش سوم بهمن ماه جاری، نه فقط افت فشار در 
پارس جنوبی را رد کرده بلکه فراموش کرده که طی 
یکسال گذشته شخصاً به دفعات از افت فشار در این 
میدان عظیــم گازی و لزوم تدبیر برای مدیریت آن 

سخن گفته است.
علت نساختن سکو برای کمپرسور 

چیست؟
بعد از تکذیب مشــکین فــام، یک مقــام آگاه در 

گفتگو با خبرنگار مهر بار دیگر موضوع افت فشــار 
در مخازن پــارس جنوبی را تأیید کرد و گفت: روند 
افت فشار مخزن پارس جنوبی آغاز شده و اطلاعات 
آن نیز موجود اســت، اما میزان این افت فشار رقم 

بالایی نیست.
نکته بســیار مهم در این میان کلید زدن طرح های 
افزایش فشــار مخــزن پارس جنوبی اســت. برای 
چنین اقدامی در وهله نخست و با فرض اینکه نامه 
نگاری ها و تعیین منبع ســرمایه گذاری به سرعت 
انجام شود، باید اقدام به ساخت سکویی برای نصب 
تجهیزات و کمپرســور کرد. از سویی دیگر با توجه 
به تحریم بــودن ایران و محدودیت های ســاخت 
کمپرسور در کشور، برای اقدام به ساخت یا واردات 
این کمپرســورها نیز باید برنامه ریــزی و تصمیم 
گیری شود که قطعاً ابعاد مختلفی برای بررسی دارد 
و زمان بر است. این در حالی است که ساخت سکو 
به تنهایی حدود ۴ سال زمان نیاز دارد! و طبیعتاً عمر 
این دولت به انجام چنین اقدامی کفاف نمی دهد. در 
شرایطی که وزارت نفت پاســخ شفافی به رسانه ها 
در این زمینه نمی دهد، لازم اســت نمایندگان مردم 
در مجلس شورای اسلامی و سایر نهادهای نظارتی 
بررســی کنند که چرا از سال 9۲ برای چنین اقدامی 

برنامه ریزی نشده است.
اظهارات متعدد مشکین فام درباره افت 

فشار
محمد مشــکین فام ۲۳ شهریورماه سال 9۸ در آئین 
امضای قرارداد توسعه میدان گازی بلال، گفت: پس 
از توسعه کامل میدان مشــترک پارس جنوبی باید 
به فکر نگهداشــت تولید بر مبنای همین چشم انداز 
باشــیم، اگرچه تاکنــون افت فشــار از این میدان 
محســوس نبوده است، اما پیش بینی می شود تا پنج 
ســال آینده ســالانه ۲۸ میلیون مترمکعب گاز این 

میدان کاهش یابد.
این اظهارنظر مدیرعامل شــرکت بهره بردار پارس 
جنوبی مبین و تأیید کننده این نکته اســت که روند 

افت فشــار این ابر مخزن گازی هر چند اندک، آغاز 
شــده اســت. اما نکته بعدی این است که به عقیده 
وی بعد از توســعه کامل پارس جنوبی باید اقدام به 
افزایش فشــار کنیم! آن هم یک عملیات بلندمدت 
که برنامــه ای برای تولید یا واردات کمپرســور آن 
وجود ندارد! به نظر می رســد این اظهارنظر می تواند 
نشــان از این باشــد که افزایش افت فشار مخزن 
پارس جنوبی اولویت دولت تدبیر و امید نیست، چرا 
که قطعاً با وجود فاز ۱۱ پارس جنوبی، توسعه کامل 

این مخزن گازی به دولت بعد موکول می شود.
۲7 اردیبهشت سال جاری، مشکین فاز در اظهارنظر 
دیگری درباره افت فشــار گاز پارس جنوبی گفت: 
برداشت گاز از مخزن پارس جنوبی براساس مکانیزم 
انبساط گاز انجام می شود، به این معنا که تولید گاز از 
این مخزن با کاهش تدریجی فشار مخزن مترادف 
اســت که موضوعی طبیعی در تمامی مخازن گازی 
به شــمار می آید، اما این کاهش طبیعی و پیوســته 
فشــار گاز تنها تا زمان رسیدن فشار چاه به حداقل 
فشار مورد نیاز برای انتقال گاز از دریا به پالایشگاه 
خشــکی امکان پذیر اســت و پس از رسیدن به این 
محدودیت فشاری، به دلیل عدم امکان کاهش بیشتر 
فشار، به ناچار نرخ تولید گاز به تدریج کاهش می یابد 
و پس از گذشــت چند سال تولید از آن چاه به اتمام 

می رسد.
وی با بیا این توضیحات تأکید کرد: بنابراین می توان 
گفت در تمامی ســکوهای تولیــدی میدان گازی 
پارس جنوبی، از همان روز نخست تولید افت فشار 
آغاز شــده است، با ادامه کاهش فشار ناشی از تولید 
در میــدان، به تدریج در آینده نزدیــک از نرخ تولید 

تعداد دیگری از این سکوها نیز کاسته می شود.
این اظهارات رســمی مدیرعامل شرکت بهره بردار 
پــارس جنوبی که مــدت زمان زیــادی هم از آن 
نگذشــته است به طور رسمی آغاز افت فشار مخزن 

پارس جنوبی را تأیید می کند.
علیرغم همه اظهارنظرهای مذکور، اما مشکین فام 
در تازه ترین اظهارنظر خود در تاریخ ۴ بهمن ســال 
99 افت فشار گاز در پارس جنوبی را رد کرد و گفت: 
افت فشــار گاز در پارس جنوبی تا به امروز رخ نداده 
و پیش بینی ها حاکی از آن اســت که در سه یا چهار 
سال آینده، افت فشار گاز در میدان پارس جنوبی به 
مرور آغاز شود. مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران نیز 
در همیــن روز گفت: کاهش تولید و افت فشــار در 

پارس جنوبی صحت ندارد.
افت تولید 21 میلیون مترمکعبی فاز 1۵ 

در 29 دی 99/
 در کنار اظهارات صریح مشکین فام در سال گذشته 
و ابتدای امســال، اسناد هم موید افت فشار هستند؛ 
براساس این اسناد، در ۲9 دی ماه سال جاری تولید 
گاز از سکوی A فاز ۱۲ معادل ۲۰ میلیون مترمکعب 
بوده است که حدود یک میلیون مترمکعب از برنامه 
مصوب خود عقب بوده اســت. تولید واقعی سکوی 

C فاز ۱۳ نیز 9.9 میلیون مترمکعب بوده اســت که 
از رقم برنامه تولید مصوب ۱۱.۳ میلیون مترمکعبی 
خود عقب اســت. اما بیشترین اختلاف تولید واقعی 
بــا برنامه تولیــد مصوب، مربوط به فاز ۱۵ اســت. 
برنامه مصوب شــده تولید از این ســکو حدود ۲۸ 
میلیون مترمکعب اســت اما در روز مذکور )۲9 دی 
ماه امســال( تولید حقیقی این فاز حدود 7.۳ میلیون 
مترمکعب بوده اســت. علت کاهــش تولید فاز ۱۵ 
نشــتی از mov و اختلاف تولید فاز ۱۳ مشــکل 
HIPs valve بوده که البته برطرف شده است.

برنامه معین شــده تولید برای ســکوی B فاز ۲۴ 
پــارس جنوبی نیز رقــم ۱۱.۸ میلیــون مترمکعب 
بوده اســت اما رقم تولیدی واقعی از این سکو 9.۴ 
میلیون مترمکعب بوده است که اختلاف ۲.۳ میلیون 
مترمکعبی را نشان می دهد. به گفته یک منبع آگاه، 
علت این اختلاف تولید محدودیت تولید ســکو بوده 

است.
بر پایه اطلاعات موجود بــه طور کلی رقم مصوب 
تولید برای کل سکوها و فازهای پارس جنوبی حدود 
۶7۶ میلیون مترمکعب بوده اســت که در تاریخ ۲9 
دی ماه امسال، میزان تولید حقیقی این میدان ۶۶۶.۴ 
میلیون مترمکعب بوده است. البته تولید حقیقی گاز 
فاز ۲۱ نیز نسبت به تولید مصوب آن کمتر بوده که 
به گفته این منبع آگاه، علت کاهش تولید این فاز و 
سکوی A فاز ۱۲، محدودیت دریافت گاز در بخش 

پایین دست بوده است.
سیاست گذاری مدیریت مصرف انرژی بر 

عهده کیست؟
حدود ۶۰۰ میلیون مترمکعب گاز که دو ســوم رقم 
تولید کل کشــور را به خــود اختصاص می دهد در 
بخش خانگی استفاده می شــود. کارشناسان متفق 
القول هســتند که مصرف گاز خانگی که بیشترین 
یارانه را به خــود اختصاص داده و ارزش افزوده ای 
نیز ایجاد نمی کند، باید در راســتای بهینه ســازی، 
مدیریت شــود. بخشــی از ایــن مدیریت مصرف 
بر عهــده مصــرف کننــدگان و بخشــی نیز بر 
عهده سیاســت گذاری های دولت اســت. سیاست 
گذاری هایی که از بخش فرهنگ ســازی تا اجرای 
مقررات ملی ساختمان و همچنین ابزارهای قیمتی 

را شامل می شود.
به گفته کارشناسان نمی توان در سردترین روزهای 
سال در حالی که طی اقدامی غیرکارشناسی واردات 
گاز از ترکمنســتان را به عنــوان یک کمک کننده، 
نیز قطع کرده ایم، انتظار داشته باشیم میزان مصرف 
گاز خانگی در یک یا دو هفته کاهش فاحشــی پیدا 
کند؛ بویژه آنکه متأسفانه امسال صنایع کشور بدلیل 
قطعی گســترده و مداوم گاز بــا چالش های زیادی 
مواجه شدند. مشکلاتی که در این مدت برای مردم 
و صنایع ایجاد شــده، عمدتاً به این دلیل اســت که 
برای بهینه سازی مصرف و متنوع کردن سبد انرژی 

مردم اقدام ویژه ای انجام نشده است.

افت فشار مخزن پارس جنوبی؛ آری یا خیر؟

 نایب رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: 
بــا ســاخت پالایشــگاه های کوچــک در کنار 
میدان های نفتی، می تــوان برای ۱۰۰ هزار نفر 
شــغل ایجاد کرد و زمینه توســعه مناطقی مثل 

خوزستان را فراهم کرد.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، ســید امیرحســین 
قاضی زاده هاشــمی یکشنبه شب در گفتگویی با 
شبکه استانی خوزســتان گفت: استان خوزستان 
دارای نیروهای انســانی کارآمــد، ظرفیت های 

بالقوه و شرایط لازم برای رشد و توسعه است.
قاضی زاده هاشــمی افزود: از جمله ظرفیت های 
آزاد،  به آب های  بزرگ خوزســتان، دسترســی 
کشــاورزی، منابع نفتی، گردشــگری، انرژی و 

منابع آبی است.
وی ادامه داد: با انجام ســرمایه گذاری و آســان 
کــردن حضــور ســرمایه گذاران بایــد از این 

ظرفیت ها استفاده و موجبات توسعه استان شد.
نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: 
خوزســتان با ظرفیت هایی که دارد هم می تواند 
موجب توســعه خود و هم ســایر مناطق دیگر 

کشور شود.
قاضی زاده هاشــمی گفت: کشاورزی خوزستان 
می تواند منابــع غذایی ۳۰۰ میلیــون نفر را به 

تنهایی تأمین کند.
وی با اشاره به اینکه خوزستان و سواحل مکران 
دو منطقه و پیشــران توســعه کشــور به شمار 
می روند، گفــت: باید ســرمایه گذاری های لازم 
برای توسعه این دو منطقه انجام و حول این دو 

منطقه توسعه سایر مناطق انجام شود.

نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی افزود: بر 
اساس برنامه های توســعه، در توسعه کشور هر 
منطقه و اســتان بر اساس ظرفیت و منابع خاص 

آن انجام می شود.
قاضی زاده هاشمی با اشــاره به اینکه دو برنامه 
برای توسعه منابع نفتی در کشور در دست اقدام 
اســت، ادامه داد: بر اســاس این برنامه در یک 
طرح زمان بندی میزان تولید نفت کشــورمان به 

بیش از ۶ میلیون بشکه در روز خواهد رسید.
ایجاد ۱۰۰ هزار فرصت شغلی

وی بیان کرد: همچنین ســاخت پالایشگاه های 
کوچــک در نزدیکی میادین نفتــی با همکاری 
از برنامه های  بخش خصوصــی یکــی دیگــر 
توســعه در حوزه نفت است و این اقدام در جهت 
جلوگیری از خام فروشی است زیرا که اگر همین 
میــزان فعلی بیش از دو میلیون بشــکه در روز 
تبدیل به فرآورده نفتی شــود عــلاوه بر ایجاد 
۱۰۰ هزار شــغل، می تواند ارزش افزوده خوبی 
ایجاد کند که موجبات توســعه مناطقی از جمله 

خوزستان شود.

نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی در بخش 
دیگری از ســخنان خــود بر ضــرورت رعایت 
دســتورالعمل های بهداشــتی تاکیــد و گفت: با 
مشــارکت خوب مــردم و اجرای طرح شــهید 
ســلیمانی شاهد کاهش میزان ابتلاء به کرونا در 

کشور بودیم.
قاضــی زاده هاشــمی افزود: واکســن کرونا نیز 
توســط محققان کشــورمان در حال تولید است 
و باید همچنان در امر رعایت دســتورالعمل های 

بهداشتی کوشا باشیم.
وی بــا اشــاره به ســفر چند ماه پیــش رئیس 
مجلس شورای اســلامی به خوزستان ادامه داد: 
خوزستان در دوران جنگ متحمل خسارت هایی 
در زیرســاخت های آن انجــام شــد و باید این 
زیرســاخت ها ایجاد و برای توسعه آن همچنان 

کوشید.
نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: 
در ایــن ســفر همچنین از حوزه هــای مختلف 
انتخاباتی خوزستان بازدید خواهد شد و مشکلات 

آنها مورد بررسی و بازدید قرار می گیرد.

پالایشگاه های کوچک در کنار میادین نفتی ساخته می شود

 به زودی به بهره برداری می رسد؛
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عرضه روزانه 
بیش از 150 
میلیون دلار در 
سامانه نیما

4873 ایده در 
 پویش ایده
 تا عمل با ملل

 رییس کل بانک مرکزی گفت: عرضه ارز در ســامانه نیما روزانه به طور 
متوسط به بیش از ۱۵۰ میلیون دلار رسیده است.

به گــزارش روابط عمومی بانک مرکــزی، عبدالناصر همتی افزود: امروز 
درجلسه ســتاد اقتصادی دولت، وزیر نفت گزارش خوبی از روند صادرات 
نفت و نیز فــرآورده های نفتی ارایه کرد که در نوع خود یک رکورد تلقی 

می شود. 

در پی برگزاری پویش از ایده تا عمل با ملل در مجموع ۴۸7۳ طرح به این پویش 
ارسال شده است.در ماه اول برگزاری این پویش ۲۵۲۴ طرح و در ماه دوم ۲۳۴9 طرح 
برای ارزیابی به تیم داوری معرفی شدند. ارزیابی مرحله دوم از ۵ بهمن تا ۱۲ بهمن 
ماه انجام خواهد شد.متقاضیان محترم می توانند برای شرکت در دور سوم پویش 
 www.azidehtaamal.ir :ایــده تا عمل با ملل، فرمهای خود را به آدرس

ارسال تا طرح های آنها در مرحله سوم پویش مورد ارزیابی قرار گیرد.

بانک بیمه بورس

سه شنبه 7 بهمن 1399  
  سال چهارم  شماره 708

 عضــو شــورای عمومــی ســندیکای 
بیمــه گران ایران گفــت: محدود کردن 
بیمه گران اتکایی به بازار داخل کشــور 
امری غیراصولی اســت که سبب تجمع 

ریسک می شود.
ســیدمصطفی کیایی در گفــت و گو با 
خبرنگار ایرنا در کیش در خصوص تاثیر 
تحریم ها بــر بازار بیمــه اتکایی اظهار 
داشــت: تحریم های آمریکا باعث شدند 
که هــم در واگذاری اتکایــی و هم در 
قبول اتکایی خارج از کشور دچار مشکل 

باشیم.
این مدیر صنعت بیمه تاکید کرد: محدود 
کــردن اتکایی به داخــل از نظر علمی 
و اصولــی بســیار خطرناک اســت؛ اگر 
ریسک ها در داخل کشــور تجمع یابند،  
ممکن است جمع آوری آنها بسیار سخت 

و با خسارات زیادی همراه شود.  
وی ادامه داد: در حال حاضر به واســطه 
تحریم ها و مشــکلات نقل و انتقال پول 
شــرکت های خارجی با ایــران کار نمی 
کنند و هیچ گونه سهمی از ما نگرفته اند. 
کیایی با بیان این که پوشش هایی که در 
ایران است نیاز به بیمه گر اتکایی بزرگ 
دارد افزود: ســود بیمه ای در شرکت های 
اتکایی کم اســت و سهام داران حاضر به 

افزایش سرمایه نمی شوند. 
وی ابــراز امیدواری کرد روزی برســد 
تا ایران نیز یک شــرکت اتکایی بزرگ 

منطقه ای داشته باشــد و بتواند در بازار 
بیمه اتکایی نقش آفرینی کند.

مدیرعامل بیمه اتکایی امین یادآور شــد: 
در حال حاضر 9۰ درصد بازار در انحصار 
دولت و دو بیمه ایران و مرکزی اســت 
بنابراین شــرکت های با سرمایه کوچک 
نمی توانند چندان اثرگذار و می بایســت 

سرمایه بالایی داشته باشند. 
کیایی گفت: با سرمایه های پایین شرکت 
های اتکایی قدرت مانور نخواهند داشت. 
ســرمایه  کند  دولت کمک  امیدواریــم 
شرکت های بیمه به هزار میلیارد تومان 
افزایــش پیدا کند تا بــا توجه به تورم و 
افزایش نرخ ارز بتوانیم حداقل آمادگی را 

برای کسب رتبه داشته باشیم.  
این مدیر صنعت بیمه در خصوص تاثیر 
آمریکا  در  دولت جدیــد  سیاســت های 
بــر بــازار بیمه اتکایی ایــران گفت: با 
توجه به بی اعتمادی ســاختاری که در 
سیاســت های درازمدت آمریکا نسبت به 
ایران وجــود دارد،  بهتر اســت ما توجه 
خودمــان را بر بازارهــای بزرگ منطقه،  
آفریقا و بلوک شــرق متمرکز کنیم که 
زمینه های کاری مناســبی هــم در آنها 

وجود دارد.
وی در عیــن حال تاکید کرد: در صورتی 
که مشــکل انتقال پول بــرای مبادلات 
مالی حل شود،  ایران می تواند ارتباطات 

بیمه اتکایی خود را با سایر شرکت ها از 
سر بگیرد.

به گــزارش ایرنا، بیمــه اتکایی یا بیمه 
مجــدد، با هدف مصون ماندن شــرکت 
های بیمــه از ضررهای احتمالی طراحی 
شده و شرکت های بیمه اتکایی، شرکت 
های بیمه دیگر را بیمه می کنند تا منافع 

مشتریان محفوظ بماند.
این شــرکت ها که افراد و اموال بسیاری 
را در سطح گسترده ای بیمه می کنند به 
نوبه خود در مقابل خطرات ســنگین یا 
انبوه تعهداتی قــرار می گیرند که جبران 
خســارت های احتمالی آنها خارج از توان 
مالی این شرکت هاست و نگهداری این 

تعهدات توجیه فنی و اقتصادی ندارد.
شــرکت های بیمه بخشــی از تعهدات 
بیمه ای مــازاد بر ظرفیــت مالی و فنی 
خود را دوباره نزد شرکت یا شرکت های 
بیمه دیگر بیمه می  کنند تا این ریســک 
توزیع شــود.اعمال تحریم های ظالمانه 
آمریکا در دو ســال و نیم گذشته سبب 
شــده تا مراودات بازار بیمه اتکایی ایران 
بــا صنعت بیمه جهان تحــت تاثیر قرار 
گرفته و حتی قطع شود؛ البته ایران برای 
جلوگیری از خســارت های احتمالی، با 
ایجاد کنسرســیومی سعی کرده است تا 

بخشی از مشکل را رفع نماید.
هم اکنون بخش قابــل توجهی از بازار 
اتکایی کشور در دســت بیمه مرکزی و 

بیمه ایران به عنوان بخش دولتی صنعت 
بیمه است و در کنار آن دو شرکت اتکایی 
امین و بیمه اتکایی ایرانیان نیز به عنوان 
شــرکت های خصوصی اتکایی در این 

بازار فعالیت دارند.
مجمع عمومی عادی سالیانه بیمه اتکایی 
امین به تازگی در جزیــره کیش برگزار 
شــد و این شرکت که سهامداران دولتی 
نیز دارد با ارایه گزارش عملکرد سالیانه از 
رشد ۳۴ درصدی حق بیمه قبولی و رشد 
۴۲ درصدی نسبت خسارت در سال مالی 
۱۳99 خبر داد که متناسب با وضعیت و 

شرایط حاکم بر صنعت بیمه بوده است.
کیایی در این ارتباط بــا بیان اینکه این 
شــرکت اتکایی بهترین بازدهی سرمایه 
گــذاری را به میزان  ۲9 درصد داشــته 
اســت، خاطر نشان کرد: ســپرده های 
ارزی با منشاء داخلی شرکت نیز در پایان 
سال مالی با نرخ های ۱۱۰ هزار ریال به 
ازای هــر دلار و ۱۲9 هزار ریال به ازای 

هر یورو تسعیر شده است.
وی در ایــن باره اظهار داشــت: هرچند 
برخی شرکت ها تمایل دارند نرخ تسعیر 
ارز را در صورت های مالی خود بر اساس 
نرخ های نیمایی یا بازار محاســبه کنند 
اما به نظر می رســد تکیه بر ارقام واقعی 
ســهامداران را از سودهای موهوم حفظ 
می کنــد و برای آینده بازار ســرمایه و 

سهامداران مفیدتر است.

فرصت های ایران و ارمنستان 
برای توسعه مناسبات اقتصادی

مدیرکل دفتر اروپا و آمریکای سازمان توسعه تجارت با 
تشریح فرصت های اقتصادی ایران در ارمنستان، گفت: 
ارتباط بانکی، شناخت کم دوطرف، لجستیک و حمل 
و نقل سه مانع ســر راه توسعه تجارت میان دو کشور 

است.
بهروز حسن الفت در گفت وگو با خبرنگار مهر در مورد 
فرصت های اقتصادی کشــور ارمنستان، اظهار داشت: 
مهم ترین تجارت ما با ارمنستان، حوزه انرژی در بخش 
نفت، فراورده های نفتی و گاز چه به صورت ال ان جی 
و چه به صورت گاز طبیعی اســت. در کنار این حوزه ها 
بحث واردات برق هم از سال های گذشته مطرح بود و 
در آینده نیز توسعه خواهد یافت؛ بنابراین در حوزه انرژی 
و پروژه های مربوط به این حوزه اعم از ایجاد نیروگاه، 
خطوط انتقال، ســاخت پتروشیمی در صورت امکان و 
به طور کلی صنایع مربوط به حوزه انرژی فرصت های 
مناسبی در بازار دو کشور وجود دارد؛ کما اینکه تاکنون 
هم از این فرصت ها اســتفاده شــده، اما ظرفیت های 

بلااستفاده ای در این بخش همچنان وجود دارد
مدیرکل دفتر اروپا و آمریکای ســازمان توسعه تجارت 
ایران افزود: در حوزه صنایع معدنی و معدن فرصت های 
قابل توجهی وجود دارد؛ به عنوان نمونه ایران می تواند 
در بخشــی از معادن مس و ســنگ های گران قیمت 
در ارمنســتان، پروژه های مشــترک تعریــف کند تا 
شرکت های ایرانی در این بخش فعال شوند، البته این 
موضوع دو جانبه بوده و ارمنســتان نیز می تواند برای 

فعال شدن در معادن ایران، پروژه معدنی تعریف کند.
الفت گفــت: در حوزه مصالح ســاختمانی، کاشــی، 
ســرامیک، ســیمان، گچ و هر آنچه که تحت عنوان 
مصالح ساختمانی می شناسیم از فولاد و میلگرد گرفته 
تا ســایر مواد و مصالح در این حوزه، بازار ارمنســتان 
هم به لحاظ قیمت و هم به لحاظ کیفیت بازار بســیار 
مناســبی اســت و به خصوص برای صادرات سیمان 
ظرفیت بســیاری دارد. دامنه وســیعی از محصولات 
صنعتی و معدنی در این بخش قابلیت افزایش صادرات 

به بازار ارمنستان را دارد.
وی با بیــان اینکه در حوزه صنعــت و صنایع غذایی 
فرصت های بســیار زیــادی برای توســعه روابط دو 
کشــور وجود دارد، ادامه داد: بــا توجه به اینکه مزیت 
ما در صنعت غذا و صنایع وابسته به صنعت کشاورزی، 
صنایع تبدیلی، فرآوری محصولات کشاورزی یا تبدیل 
محصولات کشاورزی به صنایع غذایی خاص )شیرینی، 
کنسرو، کمپوت و ...( است، می توان از این حوزه علاوه 
بر ارمنســتان، بــرای بازارهای پیرامــون و اصطلاحاً 

بازارهای ثالث نیز بهره برد.
وی اظهار داشــت: در بخش کشــاورزی، محصولات 
غذایــی و باغی و جالیزی ما از گذشــته بازار خوبی در 
کشور ارمنســتان داشــته و در بازار این کشور، بعد از 
ترکیه رتبه دوم را در اختیار داریم؛ به دلیل اتفاقاتی که 
اخیراً رقم خورد، براحتی می توانیم جای ترکیه را در بازار 
محصولات کشاورزی ارمنستان بگیریم؛ بالاترین تنوع 
محصولات کشاورزی اعم از جالیزی و باغی را در بازار 
ارمنســتان داریم. این موضوع جزو فرصت های فصلی 
ماســت که در همین نیمه دوم سال جاری می توانیم 
از این فرصت اســتفاده کنیم؛ به عنوان مثال پرتقال، 
گوجه فرنگی و محصولاتی از این دست می تواند بازار 
خوبی در ارمنستان داشته باشد. به طور کلی محصولات 
جالیزی محصولات مورد تقاضای ارمنستان است چه 

بسا که از آنجا به کشورهای دیگر هم صادر شود.
الفت تصریح کرد: همچنین در بخش دارو و تجهیزات 
پزشکی چه در حوزه دانش بنیان چه در حوزه داروهای 
عمومی، فرصت های خوبی در بازار این کشــور برای 

ایران وجود دارد.
مدیرکل دفتر اروپا و آمریکای ســازمان توسعه تجارت 
ایران افزود: در حوزه خدمات فنی و مهندســی از جمله 
در جاده ســازی، پروژه های عمرانــی، انتقال خطوط 
برق فرصت هایــی وجود دارد منتهی برای تأمین مالی 

پروژه ها باید طراحی لازم صورت بگیرد.
وی ادامه داد: بررسی آمار تجارت ایران با ارمنستان طی 
۲۵ سال گذشته یعنی از سال ۱99۵ تا ۲۰۲۰ میلادی 
نشان می دهد که بیشترین حجم تجارت ما با ارمنستان 
مربوط به سال ۲۰۲۰ با رقم ۴۲۰ میلیون دلار بوده که 
۳۰۰ میلیون دلار صادرات و ۱۲۰ میلیون دلار واردات 
داشــته ایم. البته عمده این تجارت در بخش صادرات 
مربوط به صادرات گاز و در بخش واردات بیشتر مربوط 

به واردات برق بوده است.
الفت گفت: پیش بینی می شــود بــا موافقت نامه ای 
که کشــورمان تحت عنوان تجــارت آزاد با اتحادیه 
اوراســیا امضا کرده و ارمنســتان هم عضوی از آن 
اســت، اوضاع تجارت بین دو کشور بهبود یابد؛ اگر 
بحث کرونا و بسته شــدن مرزها نبود ارقام بهتری 
در تجارت میان دو کشور ثبت می شد؛ در عین حال 
در همین یک سال اجرای توافقنامه اوراسیا یعنی از 
آبان 9۸ تا آبان 99 حدود ۸۲ درصد افزایش صادرات 
داشتیم که کشور ارمنستان هم جزو بازارهای جذاب 
بــوده، البته رتبه های بهتر برای روســیه و بلاروس 
بوده اما ارمنســتان هــم نمره قابل قبولی داشــته 
اســت.مدیرکل دفتر اروپا و آمریکای سازمان توسعه 
تجــارت ایران تصریح کــرد: مهم ترین ویژگی بازار 
ارمنســتان برای ایران، دارا بودن مرز زمینی با این 
کشور اســت که دسترسی ها را تســهیل می کند؛ از 
ایــن جهت یک فرصــت ویژه بین ما و ارمنســتان 
در مقایسه با سایر کشــورهای اوراسیا وجود دارد و 
می توان با برنامه های ترویجی و توســعه ای در بازار 
ارمنســتان، و با استفاده از شــرایط جدیدی که در 
منطقــه به وجود آمده به ویــژه بعد از درگیری های 
قــره باغ، روابط تجاری برد-برد میان دو کشــور را 

توسعه داد.

 تثبیت اشتغال 91 هزار نفر 
با وام بانک تجارت

بانــک تجارت تا پایان دی ماه امســال، با اعطای 
۴۱ هزارو۲7۱ فقره تســهیلات جمعا به مبلغ بیش 
از ۲۰ میلیــارد ریال به صاحبان کســب وکارهای 
آسیب دیده از شیوع کرونا اشتغال 9۱ هزار و 9۱۲ 

نفر را تثبیت کرد.
 شــیوع بیماری کرونا در یک ســال اخیر شرایط 
فعالیــت را تا حدود زیادی بــرای برخی صنایع و 
مشاغل دشوار و آســیب هایی را به آنها وارد کرد. 
بانک تجارت در راستای ایفای نقش حمایتی خود 
در این شــرایط اقتصادی، تســهیلات ویژه ای را 
آماده و به متقاضیان در استان های مختلف کشور 

اعطا کرد.
به همین منظور تا پایان دی ماه سال جاری تعداد 
۴۱ هــزار و ۲7۱ فقره تســهیلات جمعا به مبلغ 
بیش از ۲۰ هزار و ۵۵7 میلیون ریال به متقاضیان 
کسب و کارهای آسیب دیده به ویژه صنعت حمل 
و نقل کشور توسط بانک تجارت اعطا شد که تاثیر 
مســتقیم آن تثبیت اشتغال 9۱ هزار و 9۱۲ نفر در 

شرایط شیوع ویروس کرونا شد.
بانک تجارت همچنین به منظور حمایت از اقشــار 
آســیب دیده در دوره شیوع ویروس کرونا تا پایان 
دی ماه سال ۱۳99 تعداد بیست و پنج هزار و ۸۲۵ 
فقره تســهیلات ودیعه مسکن جمعا به مبلغ چهار 
هزار و 9۶۳ میلیارد ریال به خانواده های مســتاجر 

در استان های مختلف کشور اعطا کرد.
کارکنان بانک تجارت در سراســر کشور با وجود 
احتمال بالای شــیوع و ابتــلای بیماری کرونا در 
شعبه های بانک، با از خود گذشتگی و ایثار و البته 
بهداشــتی تلاش  پروتکل های  رعایت حداکثری 
کردنــد که در رونــد ارائه خدمات به مشــتریان 
خللی وارد نشــود. کارکنان این بانک در ســاعات 
حضور در محل کار به طور صحیح و دقیق ملزم به 
استفاده از ماسک و رعایت پروتکل های بهداشتی 
و درمانی هستند و رؤسای ادارات و مسئولین شعب 
موظف اند نسبت به حسن اجرای این قانون نظارت 

دقیق داشته باشند.
بانک تجارت همچنین در راســتای ابلاغ سیاست 
هوشمندســازی اقتصاد و آماده ســازی زیرساخت 
اســتقرار بانکداری دیجیتال و در راســتای ارائه 
تمامی خدمات بانکی به صورت غیرحضوری، طرح 
»زمرد« را به عنوان زیست بوم متمرکز راهکارهای 
دیجیتال در دستور کار دارد. مهم ترین ویژگی این 
زیست بوم این است که هموطنان بدون حضور در 
شــعب می توانند به عنوان یک مشتری جدید در 
بانک تجارت افتتاح حســاب کرده و کارت بانکی 
خود را به صورت غیــر حضوری در محل تحویل 
گیرد. همچنین از همین زیســت بــوم می تواند 
ســرویس خدمات نوین خود نظیر همراه بانک را 

فعال کند.
دبیرخانه کارگروه تخصصی اشتغال استان تهران 
پیش از این از عملکرد بانک تجارت که با پرداخت 
۴۲۱۰ میلیارد ریال تســهیلات بهترین عملکرد را 

بین بانک ها داشته تقدیر کرده بود.

رونمایی از نسخه جدید 
همراه بانک سینا

به منظور جلب رضایت مشتریان و افزایش مزیت 
ها و ارتقاء انعطــاف پذیری در ارائه خدمات نوین 
بانکی، نســخه نرم افزار همراه بانک سینا به روز 

شد.
بــه گزارش گروه بانک و بیمه پول نیوز، این اقدام 
در راســتای افزایــش قابلیت ها و بهینه ســازی 
خدمات قابــل ارائه در همراه بانک ســینا جهت 

گوشی های اندروید صورت گرفته است.
از جمله تغییرات ایجاد شــده مــی توان به اضافه 
شــدن گزینه »بابت« در زمان انتقــال وجه پایا 
و ســاتنا و جایگــذاری خودکار تاریــخ انقضا در 

مشخصات کارت اشاره نمود.
نسخه جدید همراه بانک ســینا از وبسایت بانک 
 https://www.sinabank.ir نشــانی  به 
قابل دســترس است. گفتنی است به جهت کمک 
بــه کاهش مراجعات حضوری مشــتریان و انجام 
ســریع، امن و آســان خدمات بانکی مدنظر آنها، 
امکان فعال ســازی و بازیابی نــام کاربری و رمز 
عبور نرم افزارهــای اینترنت بانک و همراه بانک 

سینا به صورت غیر حضوری فراهم شده است.
بر این اســاس، دارندگان شماره مشتری در بانک 
ســینا می توانند به صورت غیر حضوری نسبت به 
ثبت نام جهت فعالســازی ســامانه های مذکور یا 
بازیابی نام کاربری و رمز عبور خود اقدام نمایند. 

اخباراخبار

محدود شدن بازار اتکایی به داخل کشور سبب تجمع ریسک می شود

کرد:  بیــان  اقتصادی  کارشــناس  یک 
وقتی که ارزش پــول ملی کاهش پیدا 
می کند، اولا احتمال وقوع تورم غیرقابل 
مهار، زیاد است. دوما، اقشار ضعیف تر و 
کم درآمد به شدت آســیب می بینند، در 
عوض کســانی که در واقع ســرمایه و 

املاک دارند، منفعت بیشتری می برند.
به گزارش پــول نیوز، علــی ابراهیمی 
کارشــناس مسائل اقتصادی در کشور با 
بیان اینکه سیاســت های بانک مرکزی 
بــرای کنترل و مهار نقدیبنگی در داخل 
کشور از اهمیت بالایی در جهت تقویت 
ارزش پول ملی برخوردار اســت، اظهار 
داشت: وقتی که ارزش پول ملی کاهش 
پیــدا می کند، اولا احتمــال وقوع تورم 
غیرقابل مهار ، زیاد اســت. دوما، اقشار 
ضعیف تر و کم درآمد به شــدت آســیب 
می بینند، در عوض کســانی که در واقع 
سرمایه و املاک دارند، منفعت بیشتری 
می برنــد. نتیجــه این رونــد هم باعث 
افزایش شــکاف طبقاتی شدید می شود. 
یعنی فاصله قشــر حقوق بگیــر کارمند 
و کارگر، با قشر ســرمایه دار بسیار زیاد 

ایراد اصلی کاهش ارزش  البته  می شود. 
پول ملی این اســت که اقتصاد کشــور 
در مقایســه با ســایر اقتصادها کوچک 

می شود.
وی افزود: هرچند تنها یک حّســن دارد 
که آن هم تسهیل نسبی صادرات است. 
مثلا چینی ها ارزش پول ملی خودشان را 
با یــک ضریب خاصی کاهش می دهند، 
تا صادرات رونــق پیدا کند. یعنی بجای 
تعرفه تجاری بــا ارزش پول ملی بازی 

می کنند.
ابراهیمی در پاســخ به این سوال گفت: 
اگر بخواهیــم ارزش پول ملی را تقویت 
کنیــم، تنها راه حل، تولیــدات منجر به 
صادرات اســت و به دنبال آن ارزآوری 
به عنوان پشــتوانه پول ملی. در حقیقت 
وقتی که تولید رونق پیدا کند و توســعه 
اقتصاد شکل بگیرد، پول ملی ارزش پیدا 

می کند.
وی با طرح این ســوال کــه وقتی پول 
ارزش پیــدا کرد، چه اتفاقــی می افتد؟ 
اظهار داشــت: حقوق بگیــر و کارگر و 
محصــول تولیــدی به یک شــکلی با 

یکدیگر تنظیم می شوند و جریان اقتصاد 
پویا می شــود و اینجا وقتی ارزش پول 
ملی ارتقا پیدا کــرد، در قبال آن قیمت 
اقلام سرمایه ای از جمله ملک و ماشین، 
واقعی می شــود و کارآیی پول بالا می 
رود. ما بــرای تقویت پول ملی باید اولا 
تولید را رونق و توســعه دهیم و در ادامه 
به دنبال تســهیل و بازگشایی راه ها و 

زمینه های صادراتی باشیم.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه 
در مســیر تقویت ارزش پول ملی، نقش 
آفرینی وزارت اقتصاد با همکاری وزارت 
خارجه خیلی مهم اســت افزود: ما برای 
اینکه پول ملی کشــورمان تقویت شود 
باید مناســبات بین المللی را هم تقویت 
کنیم. مــا اگر فضا را طوری طراحی می 
کردیم که ســرمایه گذاری مشــترک با 
برخی کشورها داشتیم، شاید اینها با هم 
متوازن می شدند و به ارزآوری و تقویت 

ارزش ریال کمک می شد.
وی معتقد اســت: اگــر ارز آوری را در 
کشور رونق دهیم، در حقیقت ارزش پول 
ملی را تقویــت کرده ایم. ارزآوری زمانی 

در کشور اتفاق می افتد که اولا در کشور 
تولیــد اتفاق بیفتد، و بعد تولید ما قابلیت 

صادرات داشته باشد.
ابراهیمی در پاسخ به نقش وزارتخانه ها 
و نهادهای اقتصــادی در این خصوص 
اقتصاد، صمت،  گفت: وزارتخانه هــای 
جهاد کشاورزی و وزارت خارجه در این 
بخــش می توانند تقــش آفرینی خوبی 
برای هماهنگی های موثر داشته باشند. 
دیپلماســی اقتصادی باید در دستور کار 
وزارت خارجه قرار گیرد تا منجر به بهبود 

تجارت خارجی کشــور و رونق صادرات 
شود.

بانک مرکزی  همچنین سیاســت های 
بــرای کنتــرل و مهــار نقدیبنگی در 
داخل کشــور از اهمیت بالایی برخوردار 
اســت. زیرا وقتی هدف گذاری در جهت 
تقویــت ارزش پول ملی باشــد، نیازمند 
کنترل دقیق بــر جریان نقدیگی و مهار 
آن هســتیم تا تزریق خــارج از تعادل 
نقدینگی، اثرگذاری و برنامه های تقویت 

ارزش پول ملی را از بین نبرد.

اهمیت بالای سیاست های بانک مرکزی در کشور

 ســخنگوی اجرای قانون جدید چــک با بیان اینکه 
در قانون جدید به افراد دارای چک برگشــتی خدمات 
بانکی ارائه نمی شود، گفت: قانون جدید چک ناظر به 
اقدامات پیشگیرانه است و نگاه سخت گیرانه ای نسبت 

به افراد دارای چک برگشتی دارد.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی بانک مرکزی، »آمنه 
نادعلی زاده« افزود: بر این اساس افتتاح حساب جدید 
بانکی برای آنها انجام نمی شود، کارت بانکی جدید به 
آنها اعطا نشده و ضمانت نامه ارزی و ریالی برای آنها 
صادر نمی شود و حتی تســهیلات بانکی نیز به این 

افراد اعطا نمی شود.
ســخنگوی اجرای قانون جدید چک خاطر نشــان 
کرد: در اقدامی سختگیرانه، اگر شخصی دارای چک 
برگشتی باشد به میزان کســری مبلغ چک آن فرد، 
وجوهی که در بانک های دیگر دارد مســدود می شود 
و تــا زمانی کــه این موضوع، تعیین تکلیف نشــود، 
حساب ها در انســداد باقی می ماند.وی افزود: اکنون 
و براساس دستورالعمل هایی که بانک مرکزی صادر 
کرده است در صورتی که موجودی حساب صادرکننده 
کمتر از مبلغ چک باشــد، دارنده آن چک می تواند از 
بانک تقاضا کند که وجه چک را از سایر حساب های 
انفرادی آن فرد در همان بانک، پرداخت کند. اما اگر 

بازهم وجه چک تکمیل نشــد، دارنده چک می تواند 
از بانک تقاضای صــدور گواهی عدم پرداخت کند و 
البته بایســتی دقت کند که ایــن گواهی حتماً دارای 
کد رهگیری باشــد تا بتواند با استفاده از آن در مراجع 

قضایی حقوق خود را پیگیری کند.
نادعلی زاده خاطرنشــان کــرد: در قانون جدید چک، 
برای صادرکننده چک این وظیفه تعیین شــده است 
که اطلاعــات مربوط به »تاریخ«، »مبلغ« و »هویت 
گیرنده چک« را که بر روی فیزیک چک درج می کند 
در ســامانه »صیاد« نیز ثبت کند. سخنگوی اجرای 
قانون چک با اشــاره به اینکــه چک های قدیمی به 

روال سابق پذیرش و پردازش می شوند اما قرار است 
از ســال ۱۴۰۰ چک های جدیدی روانه بازار شود که 
این چک ها ویژگی های متمایزی نسبت به چک های 
قبلی دارنــد، افزود: رنگ چک هــای جدید صورتی 
و بنفــش خواهد بود و عبارتی بــا این مفهوم در زیر 
این چک ها ثبت شده اســت که کارسازی این چک 
به طور حتم باید از طریق ثبت در سامانه صیاد انجام 
شــود، یعنی اگر ثبت چک های جدید در سامانه صیاد 
انجام نشود، فاقد اعتبار هستند. لذا اگر ثبت چک های 
جدید در ســامانه انجام نشود، پرداخت وجه آن اتقاق 
نمی افتد. امــا چک های قبلی می توانند بدون ثبت در 
ســامانه صیاد همچنان در بانک پردازش شود و وجه 
آن در بانک پرداخت می شــود.وی با تاکید بر اینکه 
براساس قانون جدید چک، صادرکننده چک باید آن 
را در سامانه صیاد ثبت کند و بعد آن را تحویل گیرنده 
چک دهد، گفت: گیرنده نیز باید با مراجعه به سامانه 
صیاد، استعلام لازم را به عمل آورد و از این موضوع 
که چک برای او ثبت شده است، اطمینان حاصل کند 
و اگر مواردی که بر روی فیزیک چک درج شــده، با 
آنچه در سامانه ثبت شده، تطابق داشته باشد، مراتب 
تأیید خود را اعلام کند و در صورت عدم تأیید، مراتب 
را اعلام کند و برگه چک را تحویل صادرکننده بدهد 

تا اصلاحات انجام شــود. پس از اینکه گیرنده مراحل 
تأیید چک را در ســامانه صیاد انجام داد، می تواند به 
بانک برود و آن را نقد کند یا آن را به شخص دیگری 
منتقل کند.نادعلی زاده اظهار داشت: طبق قانون جدید 
چک، برای انتقال چک به شخص دیگر، گیرنده چک 
با مراجعه به ســامانه صیاد، هویــت گیرنده جدید یا 
همان شخص ثالث را در سامانه صیاد ثبت می کند و 
چک را تحویل شخص ثالث می دهد، شخص ثالث نیز 
با مراجعه به سامانه صیاد باید، استعلام لازم را درباره 
چک به عمل آورد و می تواند چک را تأیید کند و  در 
نهایت آن را نقد یا منتقل کند.سخنگوی اجرای قانون 
چک با اشــاره به اینکــه از ۲۰ دی ماه برنامک های 
موبایلی بانکی به منظور ثبت چک های فعلی در اختیار 
مردم قرار گرفته است و هموطنان می توانند چک های 
فعلی خــود را از طریق این برنامه ها ثبت کنند و این 
امر هیچ مسئولیتی را متوجه آنها نمی کند، افزود: این 
موضوع به این معنا است که از این اطلاعات استفاده 
نمی شــود و در پردازش چک نیز به این موارد استناد 
نمی شود، در واقع به دنبال آن هستیم که حین انجام 
عملیات مرتبط با چک، مردم آمادگی لازم را کســب 
کنند و مهارت لازم برای ثبت چک را به دست آورند 

و با این سامانه آشنا شوند.

تخصیص بیشترین 
منابع برای اشتغال 
محرومان از سوي 
بانک مهر
در ســال جاری بیشــترین منابع تخصیص یافته در 
چارچوب بند ب تبصره ۱۶ قانون بودجه براي حمایت 

از اشــتغال مددجویان کمیته امــداد امام خمیني)ره( 
مربوط به بانک مهر ایران بوده است.

بــه گزارش گــروه بانــک و بیمه پول نیــوز، برای 
ایجاد اشــتغال در جامعه و به ویژه بــراي محرومان، 
سرفصل هاي مختلفي در کمیته امداد امام خمیني)ره( 
وجود دارد که یکي از آن ها تســهیلات بند ب تبصره 

۱۶ قانون بودجه سال ۱۳99 است.
بند ب تبصره ۱۶ تصریح می کند: بانک مرکزی مکلف 
است از طریق بانک هاي عامل، ۴9هزار میلیارد ریال از 
محل منابع سپرده هاي پس انداز و جاري قرض الحسنه 

نظام بانکي را بــه مددجویان و کارفرمایان طرح هاي 
اشــتغال مددجویي کمیته امداد امــام خمیني)ره( با 
اولویت زنان سرپرســت خانوار به  صورت تســهیلات 

قرض الحسنه پرداخت کند.
در ۱۰ ماه گذشــته از ســال جاری بانک مهر ایران 
بیشــترین فراواني را در بین بانک هاي عامل از نظر 
تخصیص منابع در چارچوب این سرفصل داشته است.
گفتنی اســت تســهیلات پرداختی از ســوی بانک 
مهر ایران به مددجویان کمیتــه امداد تنها به همین 
سرفصل خلاصه نمي شــود. این بانک تا کنون بیش 

از ۳۸۰هزار فقره تســهیلات به ارزش ۳۲هزار و ۱۰۰ 
میلیارد ریال به مددجویان کمیته امداد پرداخت کرده، 
که اغلب آن ها نیز در حوزه توانمندسازي مددجویان و 

اشتغال زایي براي آن ها بوده است.

خدمات بانکی به افراد دارای چک برگشتی ارائه نمی شود

یک مدیر صنعت بیمه:
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نوسازی ناوگان 
خودروهای 
سواری کرایه 
جدی تر دنبال 
شود

تعمیرات 27 
فروند انواع 
شناور با تکیه بر 
توان داخلی

 عضو هیات عامل ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: متوسط عمر 
ناوگان ســواری کرایه ۱۱ سال است و اگر عدد ۱۰ سال را برای سن فرسودگی 
درنظر بگیریم در واقع یک سال در بحث ناوگان خودروهای سواری کرایه از سن 
فرســودگی عبور کرده ایم و باید با شدت بیشتری نوسازی ناوگان را مدنظر قرار 
دهیم.»مهرداد قربانی«اظهار داشت: در انتخاب استفاده کننده ها از مدهای مختلف 
حمــل و نقل، خودرو یکی از موضوعات اصلی اســت که نقش موثری در زمینه 

ایمنی و آسایش سفر دارد.

ایسنا/هرمزگان مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: به منظور آماده به کاری ناوگان خدماتی 
و پشتیبانی از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه ۲7 فروند شناور با کاربری مختلف در اداره تعمیر و 
نگهداری تجهیزات دریایی بندر شهیدرجایی و کشتی سازی های استان تعمیر و به چرخه خدمات 
حمل و نقل دریایی بازگشته اند.علیرضا محمدی کرجی ران با بیان اینکه نگهداری مطلوب و آماده 
به کاری شناورها به منظور ارائه خدمات بهتر دریایی در همه حوزه ها همواره ارجح امور است اظهار 
کرد: طی ۱۰ ماه سال جاری برروی ۲7  فروند شناور با کاربری های مختلف  تعمیرات  صورت 
گرفته  که عمدتا در اداره تعمیر و نگهداری تجهیزات دریایی بندر شهید رجایی و شناورهای بزرگتر 

که نیازمند عملیات داکینگ بوده اند در کشتی سازی استان به انجام رسیده است.

سه شنبه 7 بهمن 1399  
  سال چهارم  شماره 708

راه و شهر سازی

وزیر راه و شهرســازی گفــت: مردم از 
ناوگان نامناسب اســتفاده می کنند و ما 

خجالت زده مردم هستیم.
به گــزارش خبرگــزاری مهــر، محمد 
اســلامی صبح امروز در مراسم تحویل 
ناوگان ســواری کرایه اظهار داشت: خدا 
را شــاکریم که امروز بخشــی از طرح 
ناوگان جاده ای کشور برگزار  نوســازی 
شــد و تعدادی رانندگان به نمایندگی از 
همکاران خود در بخش ناوگان ســواری 
کرایه به صــورت نمادین کلید خودرو را 

تحویل گرفتند.
وی ادامه داد: الزامات کیفی و ایمنی در 
خودرو برای ما مهم است از سوی دیگر 
استاندارد راه ها و زیر ساخت جاده ها باید 
مناسب باشــد و این برای ما مهم است 
به هر حال مردم باید ســفرهای ایمن و 

باکیفیتی را تجربه کنند
وزیر راه و شهرســازی افــزود: در حوزه 
نوسازی و تولید ناوگان عقب ماندگی های 
ســنگینی داشته و داریم که این اتفاقات 
متأثر از کمبود منابع و غیره بوده که رخ 
داده است اما ما در این سال ها با استفاده 
از توان حداکثری و استفاده بهینه از منابع 
نسبت به بهسازی و توسعه زیرساخت ها 
و ناوگان در همه مدل های حمل و نقلی 

اقدامات مؤثری داشته ایم.
خطوط ریلی و بزرگراهی تا پایان 
بیشتر  دوازدهم ۵0 درصد  دولت 

می شوند
اســلامی افزود: تا پایان دولت دوازدهم 
طول خطــوط ریلی کشــور ۵۰ درصد 
افزایش می یابــد همچنین ۵۰ درصد به 
افزوده می شود،  آزادراه های کشور  طول 
همچنین بزرگراه هــا از ۱۲ هزار و ۳۰۰ 
کیلومتــر در ابتدای دولت یازدهم به ۲۲ 
هزار کیلومتر در پایــان دولت دوازدهم 

افزایش می یابد.
وی با بیان اینکه اتحادیه سواری کرایه 
پای کار ترین و منظم ترین اتحادیه در 
حوزه حمل و نقل جاده ای برون شهری 
است، گفت: متوسط سن ۲۸ هزار خودرو 
ســواری کرایه، امروز ۱۱ ســال است، 
ســن فرســودگی ناوگان را ۱۰ سال در 
نظر گرفته اند و ســواری کرایه کماکان 
جوان ترین ناوگان است، اما نوسازی آن 

هم ضروری است.
وزیر راه و شهرســازی گفــت: تا پایان 

ســال ۱۴۰۰ تعــداد ۳ هزار دســتگاه 
ناوگان سواری کرایه نوسازی و تحویل 

متقاضیان خواهد شد.
70 درصــد ارزش خودرو را وام 

می دهیم
اسلامی بیان کرد: ســازمان راهداری و 
حمــل و نقل جــاده ای 7۰ درصد مبلغ 
خودروها را تسهیلات از محل منابع خود 

می دهد.
وی اظهــار کرد: اســتقبال مــردم در 
سال های اخیر از ناوگان سواری کرایه به 
دلیل اعتماد سازی افزایش یافته است و 
این ناوگان سالانه ۴۸ میلیون مسافر در 

کشور جابه جا می کند.
وی گفــت: امیدواریم خودرو با کیفیت و 
رفاه بیشتر برای رانندگان سواری کرایه 

فراهم شود.
بابت فرسودگی خودروها خجالت 

زده مردمیم
وزیر راه و شهرســازی اظهار داشــت: 
موضــوع امروز ما در بحث ناوگان حمل 
و نقل مسافر، فرســودگی مینی بوس ها 
و ون ها اســت بالاترین فرســودگی را 
در مینی بــوس و ون داریــم، مردم از 
ناوگان نامناسب اســتفاده می کنند و ما 

خجالت زده مردم هستیم.

اســلامی با تأکید بر اینکه صنعت داخل 
باید به ســمت تولید مینی بوس و ون با 
کیفیت برود، بیان کرد: تولید و نوسازی 
اتوبوس هم به تأخیر افتاده اســت و به 

سن فرسودگی هم نزدیک شده ایم.
۵۵ هزار دســتگاه کامیون بالای 

40 سال در جاده ها داریم
وی بــا تأکید بــر اینکــه در بخش بار 
نوســازی ناوگان حمــل و نقل اهمیت 
بالایــی دارد، گفت: ۵۵ هزار دســتگاه 
کامیون بالای ۴۰ سال در جاده ها داریم 
و در نوسازی کامیون ها کاهلی رخ داده 
است اما ما فشار حداکثری برای شرکت 
تولید کننده در راســتای تحرک بیشتر 
خواهیم داشــت و ارتقــا کیفیت ناوگان 
کامیونی و مصــرف بهینه کامیون تولید 

داخل را دنبال می کنیم.
وزیــر راه و شهرســازی تأکیــد کرد: 
شرکت های سازنده داخلی نباید فقط به 
فکر محاســبات اقتصادی برای هزینه و 

فایده باشند و این مناسب نیست.
اســلامی بیان کرد: هفته ای ۱۰ میلیون 
تن بار در کشور داده می شود و اگر رکود 
در اقتصاد داشــتیم، چه طور این میزان 
بار جابه جا می شوند؟ ما رشد 7 درصدی 

جابه جایی کالا در روز را داریم.

لغو سه پرواز هواپیمایی 
کارون به دلیل رعایت نشدن 

پروتکل ها
سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری از لغو سه 
پرواز شرکت هواپیمایی کارون به دلیل عدم رعایت 
دســتورالعمل هــای ابلاغی ســازمان هواپیمایی 
کشوری در خصوص مقابله با شیوع ویروس کرونا 

خبر داد.
به گــزارش ایســنا، محدودیت اســتفاده از حداکثر 
۶۰ درصــد ظرفیت هواپیمــا در پروازهای داخلی به 
درخواست وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و 
با دستور سازمان هواپیمایی کشوری از ابتدای آبان ماه 
ابلاغ شده و همه ایرلاین ها موظف به رعایت آن در 
راستای مقابله با شیوع ویروس کرونا شدند. البته پس 
از ابلاغ این دستورالعمل جدید کشمکش ها و مکاتبات 
بسیاری از سوی شرکت های هواپیمایی برای لغو آن 
صورت گرفت اما این پروتکل تا کنون پابرجا و لازم 

الاجراست.
محمد حسن ذیبخش سخنگوی سازمان هواپیمایی 
کشــوری در این باره اظهارکرد: ســه پرواز شرکت 
هواپیمایی کارون به دلیل عدم رعایت دســتورالعمل 
های  ابلاغی ســازمان در خصوص مقابله با شــیوع 
ویروس کرونا و اعمال محدودیت استفاده از حداکثر 

۶۰ درصد ظرفیت در پروازها  لغو شد.

آپارتمانهای خالی پردیس 
مشمول مالیات می شود

مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پردیس گفت: 
طی هماهنگی که با دادگســتری اســتان تهران و 
دادستانی شهرســتان پردیس انجام شده واحدهای 
مســکن مهر که مالکان آنها از تحویل آن خودداری 
مــی کنند مطابق قانون مالیات بــر خانه های خالی 

مشمول جرایم مالیاتی خواهند شد.
سید مهدی هدایت در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: 
امروز جلسه ای با دیزجی معاون اجتماعی و پیشگیری 
از وقوع جرم دادگســتری تهران و آقاجری دادستان 
شهرستان پردیس داشتیم که تصمیماتی درباره تعیین 
تکلیف بلوکها، صدور اسناد و مالیات بر واحدهای خالی 

از سکنه اتخاذ شد.
وی افــزود: تا روزهــای آینده اساســنامه بلوکهای 
ساختمانی به تمام ســاکنان ابلاغ می شود تا هیات 
مدیره بلوکها مشــخص شود و با همکاری دادستانی 
پردیس از این پس مشکلات بلوکها به حداقل برسد.

مدیرعامل شرکت عمران پردیس گفت: موضوع دوم 
اینکه قرار شــد در روند اخذ پایان کار و صدور اسناد 

واحدهای مسکن مهر تسریع شود.
هدایت با اشاره به اصلاحیه تبصره ۲ قانون مالیاتهای 
مستقیم موسوم به مالیات بر خانه های خالی مصوب 
مجلس شورای اسلامی گفت: در جلسه با مسئولان 
دادگستری و دادستانی همچنین مقرر شد واحدهایی 
که مالــکان آنها از تحویل آن خــودداری می کنند 
مطابــق قانون مالیات بر خانه های خالی، مشــمول 

مالیات شوند.

1۵3روستای استان زنجان بر 
روی گسل قرار دارند

 مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان زنجان 
گفت: ۱۵۳ روســتا در این استان با بیش از ۱۸ هزارو 

7۰۰ واحد مسکونی روی گسل قرار دارند.
رضــا خواجه ای در نشســت خبری بــا خبرنگاران 
استان با بیان اینکه مقاوم سازی واحدهای مسکونی 
روســتایی در محدوده گسل زنجان نیازمند اعتبارات 
لازم است و طی مکاتبات انجام گرفته با استانداری 
اعتبار ویژه ای برای این منظور درخواست شده است، 
افزود: حدود ۶ هزار واحد مسکونی در روستاهای واقع 

بر روی گسل مقاوم سازی شده اند.
وی اظهار داشت: وقتی تسهیلاتی در قالب طرح ویژه 
بهسازی، مقاوم سازی و نوسازی واحدهای مسکونی 
روستایی به این استان ابلاغ می شود، بانک ها توان 
پرداخت اعتبار برای بیش از پنج هزار واحد را ندارند، 
بــه دلیل آنکه این اعتبارات باید به بخش ها و حوزه 

های دیگری نیز پرداخت شود.
این مســوول ادامه داد: بر این اساس از مجموع 9۲ 
هزار و ۶۵7 واحد مسکونی روستایی غیرمقاوم استان 
تا کنون ۵۰ هزار واحد مقاوم ســازی شده و به این 
معنی است که از سال ۸۴ بحث طرح ویژه بهسازی 
و مقاوم ســازی واحدها اعلام شد این مهم پیشرفت 
خوبی داشته اســت.وی اظهار داشــت: برای ۱۵۳ 
روســتای واقع در محدوده گسل استان تلاش می 
شود اعتبارات ویژه ای جهت مقاوم سازی واحدهای 
مسکونی جذب شــود و این آمادگی کامل نیز برای 
انجام اقدامات و خدمــات لازم جنبی دیگری نیز از 
قبیل ســیمان رایگان و هزینه تمام شده ساختمان 
وجود دارد.مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
استان زنجان ادامه داد: در این راستا تلاش می شود 
از منابع مربوط به طرح ویژه بهسازی و مقاوم سازی 
روســتایی برای منازل روستاهایی محدوده گسل در 
معرض خطر هزینه شود تا بخش های دیگری مقاوم 
شوند.وی با بیان اینکه این استان رتبه برتر کشوری 
در خصوص مقاوم سازی واحدهای مسکونی را بخود 
اختصاص داده است، اظهار داشت: بنیاد مسکن استان 
به دنبال جذب اعتبارات بیشتری برای پیشبرد برنامه 
های ترسیم شده خود به ویژه مقاوم سازی واحدهای 
روستایی است که این مهم با مشارکت مردم امکان 
پذیر خواهد بود و در صورت استقبال نکردن گروه های 

هدف به جایی نخواهد رسید.

 بلیت قطار از اول بهمن
 2۵ درصد گران شد 

شورای عالی ترابری بدلیل رعایت فاصله گذاری اجتماعی 
که منجر به کاهش مســافرگیری در هر بار سیر قطارها 
شده، تصویب کرد قیمت بلیت قطار از ۱ بهمن امسال ۲۵ 

درصد افزایش داشته باشد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، نشست ۲۱۵ شورایعالی 
هماهنگی ترابری کشــور با حضور محمد اسلامی، وزیر 
راه و شهرســازی و مشارکت اعضا و مدعوین به صورت 

غیرحضوری )از طریق ویدئو کنفرانس( برگزار شد.
در این نشست تصمیمات ذیل به تصویب اعضا رسید

- درخواست شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران مبنی 
بر جبران هزینه های ناشی از اجرای طرح فاصله گذاری 
اجتماعی در قطارهای مسافری بین شهری در پی شروع 
بیماری کرونا مطرح و با بیان نحوه پایش مســافران در 
دوران بیماری، به میزان کاهش سفرها در سال جاری در 
مقایســه با سال گذشته و خالی ماندن ۵ میلیون صندلی 
ناشی از طرح فاصله گذاری اجتماعی و خسارت مالی ناشی 
از عدم فروش ظرفیت معادل ۶۰۰۰ میلیارد ریال، اشاره 
شد.این خسارت موجب ناتوانی شــرکت ها در پرداخت 
حقــوق کارکنان )خطــر تعدیل(، تأمیــن قطعات برای 
تعمیرات ناوگان، پرداخت اقســاط ناوگان نو و بازسازی 
شده، اجرای اســتانداردهای راهبری و فنی و... می شود.
با رویکرد مشارکت هر چه بیشتر شرکت های حمل ونقل 
ریلی در جلوگیری از تحمیل هزینه های اضافی و حمایت 
هر چه بیشتر از مصرف کنندگان، پیشنهاد شرکت راه آهن 
صرفاً برای قطارهای مســافری بین شــهری با اعمال 

اصلاحاتی، به شرح زیر مورد تصویب قرار گرفت:
»در راستای اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی مصوب 
ســتاد مدیریت بیماری کرونا و جبران بخشی از هزینه 
ناشی از صندلی خالی در قیمت بلیت ها، چنانچه ظرفیت 
۵۰ درصد و کمتر در واگن های ۴ و ۶ نفره رعایت شــود، 
افزایشــی به میزان ۲۵ درصد از تاریخ ۱ بهمن ۱۳99 بر 

نرخ بلیت های صادره اعمال شود.«
پیرو تصمیمات نشســت مورخ ۲۲/۰7/99 کمیســیون 
فرعی شــورا، موضوع درخواســت انجمن کشتیرانی و 
خدمات وابسته ایران و برخی از انجمن ها و تشکل های 
تخصصی دیگر برای عضویت در شورای عالی هماهنگی 
ترابری کشور، مطرح و مورد موافقت قرار گرفت و لیکن 
مقرر شد موضوع از لحاظ حقوقی از دفتر حقوقی وزارت 

متبوع استعلام شود.

دولت از قیمت گذاری بلیت 
اتوبوس خارج شد 

شورای عالی ترابری با هماهنگی سازمان حمایت، مصوب 
کرد از این پس قیمت بلیت اتوبوس های بین شهری از 
نرخ گذاری دستوری خارج شده و به صورت رقابتی ولی با 

نظارت وزارت راه باشد.
به گزارش مهر، شورای عالی ترابری با هماهنگی سازمان 
حمایت، مصوب کرد از این پس قیمت بلیت اتوبوس های 
بین شهری از نرخ گذاری دستوری خارج شده و به صورت 

رقابتی ولی با نظارت وزارت راه باشد. 
در نشست ۲۱۵ شــورایعالی هماهنگی ترابری کشور با 
حضور محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی و مشارکت 
اعضا و مدعوین به صورت غیرحضوری )از طریق ویدئو 
کنفرانس( برگزار شد.اســلامی در این نشســت، ضمن 
تســلیت سالگرد شهادت سردار ســلیمانی و با تأکید بر 
ضرورت کارآمد سازی نظام حمل ونقل لجستیک کشور، 
اظهار کرد: مهم ترین هدف دشمن در اعمال تحریم ها و 
رفتارهای غیرانســانی و غیرقانونی در این حوزه کاهش 
توان و قابلیت جمهوری اســلامی ایران و از بین بردن 
اعتماد مردم به نظام اســت.وی گفت: تکلیف مشخص 
ما این است که مقتدرانه قابلیت لجستیک و حمل ونقل 
کشــور را در دو بخش کالا و مســافر افزایش داده و از 
ایــن طریق علاوه بر مقابله با تحریم ها، ســهم مؤثری 
در شــکوفایی اقتصادی کشور داشته باشــیم.وزیر راه و 
شهرســازی تصریح کرد: مهم ترین وظیفه شورا حمایت 
و حراســت از این میراث و ارتقای آن اســت که بدون 
داشــتن حمل ونقل کارآمد، مؤثر و با قیمت های مناسب 
و رقابتی نمی تواند نقش خــود را ایفا نماید.به گفته وی 
هدف از متعادل سازی قیمت ها نیز جلوگیری از اضمحلال 
ظرفیت، کیفی تر شدن قابلیت ها، ارائه خدمات مطلوب تر و 

افزایش بهره وری است.
لازم به ذکر اســت که در این نشســت پس از بحث و 

بررسی تصمیمات زیر اتخاذ شد:
دســتورالعمل پیشــنهادی تعیین نرخ بلیت حمل ونقل 
عمومی مســافر جاده ای توســط ســازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای )ارسالی طی نامه شماره ۸۳۳۸۸/7۱ 
مــورخ ۲۶/۰۶/99( که در نشســت مــورخ ۲۲/۰7/99 
کمیسیون فرعی شــورا ارائه و اصلاح شده بود، مطرح و 

خلاصه ای از فرآیند انجام کار، بدین شرح بیان شد:
با عنایت به مکاتبات وزیر راه و شهرســازی به معاون 
اول رئیس جمهــور )نامــه شــماره ۴۶۴۶۵/۱۰۰/۰۲ 
مورخ ۲۸/۰۴/99( و پاســخ ارســالی سازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکننــدگان )نامــه شــماره 
۳7۰/99/۳۱۶۰7 مورخ ۱9/۰۵/99 به وزارت صمت(، 
مبنی بر حاکمیت مکانیزم عرضه و تقاضا در این زمینه 
و حداقــل بروز تخلف به دلیل وجود رقابت و همچنین 
اعمال نظارت و کنترل لازم توســط نهادهای دولتی با 
هدف کمک به توســعه نــاوگان حمل ونقل جاده ای، 
نرخ گذاری حمل ونقل جاده ای برون شــهری مسافر از 
فهرست کالاها و خدمات مشمول قیمت گذاری حذف 
می گردد و تعیین نرخ بلیت حمل ونقل عمومی مسافر 
جاده ای بر اساس دستورالعمل تهیه شده توسط وزارت 
راه و شهرســازی صورت می گیرد، مشــروط بر اینکه 
دستورالعمل مذکور در شــورایعالی هماهنگی ترابری 

کشور تصویب شود.

اخباراخبار

وزیر راه : خجالت زده مردم هستیم

بازار مســکن در  بانک مرکزی گزارش 
دی ماه امســال را منتشر کرد که نشان 
می دهد متوسط قیمت مسکن در دی ماه 
امســال نسبت به دی پارسال رشد 9۸.۳ 

درصدی داشته است.
به گزارش مهــر، بانک مرکزی گزارش 
تحولات بازار مسکن شهر تهران در دی 

ماه سال جاری را اعلام کرد.
بر اساس این گزارش، در دی ماه امسال 
۳۵۱۵ فقره معامله مسکن به ثبت رسید 
که نســبت به ماه گذشــته )آذر 99( که 
تعداد معاملات مســکن ۲۵۵۵ فقره بود، 
رشــد ۳7.۶ درصدی و نســبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته )دی ماه 9۸( که 
تعداد معاملات مســکن ۱۰ هزار و ۶۸7 

فقره بود، کاهش ۶7.۱ درصدی داشــته 
است.

همچنین متوســط قیمت هــر مترمربع 
واحد مسکونی در دی ماه امسال در شهر 
تهران ۲7 میلیون و ۳۸۶ هزار تومان بود 
که نســبت به آذرماه امســال با متوسط 

متــری ۲۶ میلیــون و 9۰۵ هزار و ۵۰۰ 
تومان رشد ۱.۸ درصدی داشته و نسبت 
به دی ماه ســال گذشته که این شاخص 
۱۳ میلیون و ۸۰9 هزار و ۱۰۰ تومان در 
هر مترمربع بود، افزایش 9۸.۳ درصدی 

را نشان می دهد.

بــر اســاس گــزارش بانــک مرکزی، 
واحدهای مســکونی زیر ۵ سال ساخت 
در معاملات مسکن ماه گذشته بیشترین 
تعداد معامله های مسکن را با ۳9 درصد 

به خود اختصاص داده اند.
از ســوی دیگر، بیشترین تعداد معاملات 
مســکن در میان مناطق ۲۲ گانه شــهر 
تهران به منطقه ۵ با ۳97 فقره و ســهم 
اختصاص داشــت. در  ۱۱.۳ درصــدی 
رتبه های بعــدی مناطق ۴ و ۲ تهران با 
سهم های به ترتیب ۸.9 و 7.7 درصدی 

قرار دارد.
بر اســاس برآوردها، حــدود 7۰ درصد 
معاملات شــهر تهران در دی ماه امسال 
به ۱۰ منطقه یــک، ۲، ۴، ۵، 7، ۸، ۱۰، 

۱۱، ۱۴ و ۱۵ اختصاص داشت.
تهران طبق سال های  گران ترین منطقه 
اخیر به منطقه یک با متوسط قیمت ۶۰ 
میلیون و ۳۴ هزار تومان در هر مترمربع 
اختصاص داشــت و در رتبه دوم منطقه 
ســه با میانگین قیمت متری ۵۲ میلیون 
و 9۶ هزار تومان و منطقه دو با میانگین 
قیمــت متری حــدود ۴۵ میلیون تومان 

اختصاص دارد.
ارزان تریــن مناطق تهران نیز منطقه ۱۸ 
با متوسط متری ۱۲ میلیون و ۱۵۲ هزار 
تومــان، منطقه ۲۰ با میانگین متری ۱۲ 
میلیــون و ۵۳۶ هزار تومان و منطقه ۱9 
با متوســط متری ۱۳ میلیون و ۴۸ هزار 

تومان هستند.

قیمت مسکن در تهران نسبت به دی ماه پارسال دو برابر شد

معاون پژوهش های زیربنایی مرکز پژوهش های مجلس 
درباره طرح »جهش تولید و تأمین مسکن« گفت: این 
مرکز ۱۴ پیشنهاد را به نمایندگان مجلس در خصوص 

طرح مذکور ارائه داده است.
به گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، 
امیر رضا شــاهانی درباره طرح تعــدادی از نمایندگان 
مجلــس با عنوان »جهش تولید و تأمین مســکن« با 
بیان اینکه در بررسی طرح جهش تولید و تأمین مسکن 
تلاش کردیم از ظرفیت نخبگانی کشور حداکثر استفاده 
را بکنیم، گفت: برای بررسی طرح مذکور چندین جلسه 
تخصصی تشکیل دادیم و طرح را با دقت مورد بررسی 

قرار دادیم.
سابقه طرح جهش تولید و تأمین مسکن

وی به تشریح سابقه طرح جهش تولید مسکن پرداخت 
و گفت: این طرح توســط جمعی از نمایندگان مجلس 
به صورت دو فوریتی پیشنهاد داده شد؛ بنابراین باید در 
زمان محدودی مورد بررسی قرار می گرفت. برای همین 
منظور جلســات متعددی با کمیسیون عمران مجلس 
برگزار شــد. در این جلسات ســعی کردیم با تعامل با 
کمیســیون عمران مجلس به آسیب شناسی این طرح 

بپردازیم.
معاون پژوهش های زیربنایی مرکز پژوهش های مجلس 
با بیان اینکه طرح جهش تولید و تأمین مسکن می تواند 
خلأ ساخت مســکن در 7 سال اخیر را جبران می کند، 
بیان داشــت: در این طرح پیش بینی شده تا واحدهای 

7۰ تا ۱۰۰ متری ساخته شود.
طرح جهش تولید مسکن اشکالاتی دارد

وی ســپس با بیان اینکه طرح جهــش تولید و تأمین 
مسکن ایده خوبی است، اما دچار اشکالاتی هم هست 
که باید این اشکالات رفع شود گفت: طرح جهش تولید 
از این جهت بسیار خوب است که ساخت مسکن در این 
مقیاس می تواند منجر به رونق و جهش تولید در کشور 
شــود چرا که ساختمان ســازی امری است که صنایع 
مختلفی با آن درگیر هســتند و با رشد آن دچار تحرک 

و پویایی می شوند.
هدف گذاری طرح جهــش تولید، 1 میلیون 

واحد نیست؛ 600 هزار واحد است
شــاهانی محرومیت زدایی را هم از دیگر تبعات مثبت 
طرح مذکور دانست و گفت: در طرح جهش تولید مسکن 
علی رغم عدد یک میلیونی که در مطبوعات مطرح شد 
که قرار است دولت بسازد، اما در این طرح دولت مکلف 
به ساخت ســالانه ۶۰۰ هزار مسکن است، ۴۰۰ هزار 

واحد دیگر نیز توسط مردم ساخته می شود.
معاون پژوهش های زیربنایی مرکز پژوهش های مجلس 

با تاکید بر اینکه مسکن مهر بزرگ ترین طرح اجرا شده 
و موفق مسکن سازی کشور بود، اضافه کرد: البته این 
طرح اشکالاتی داشت که تلاش کردیم با آسیب شناسی 
این اشکالات را در طرح جهش تولید به حداقل برسانیم.
وی گفت: طرح جهش تولید و تأمین مســکن به دلیل 
اشکالاتی که داشــت از صحن به کمیسیون برگشت. 
برای رفع این اشــکالات علیرضا زاکانی رئیس مرکز و 
من به عنوان معاون پژوهش های زیر بنایی در کمیسیون 
عمران حضور یافته و نظرات مرکز را تشــریح کردیم. 
بدین ترتیب کمیسیون عمران مجلس طرح را در اختیار 
ما قرار داد تا با کار کارشناســی روی آن اشکالات آن 
را برطرف کنیم؛ لذا جلســات متعددی تشکل دادیم و 
ســعی شــد همه جواب را ببینیم. با معاونت های دیگر 
مرکز از جمله معاونت اقتصــادی هم در تعامل بودیم. 
در نهایت با پیشنهاداتی پیش نویس اصلاح شده طرح 
را به کمیســیون عمران ارائه دادیم. خود من سه جلسه 
در کمیسیون این نکات را ارائه کردم. در نهایت در این 
ســه جلســه جمع بندی های لازم حاصل شد و اکثر 

پیشنهادهای ما در کمیسیون عمران تصویب شد.
آخوندی می گفت افتخار من این است که یک 

واحد مسکونی نساختم
شــاهانی با بیان اینکه مرکــز پژوهش های مجلس 
بازوی کارشناســی مجلس است، ادامه داد: متأسفانه 
در دولت یازدهــم و دوازدهم یکی از افتخارات وزیر 
وقت راه و شــهر ســازی عدم ســاخت یک واحد 
مســکونی بود. بعداً رئیس جمهــوری اعلام کرد در 
بخش مســکن ضعیف عمل کردیم کــه در نهایت 

منجر به تغییر وزیر شد.
وی با بیان اینکه طرح تأمین مسکن خلأ ساخت مسکن 
طی 7 ســال اخیر )دولت یازدهم و دوازدهم( را جبران 
می کند، گفت: اگر حوزه مسکن رونق بگیرد محرومیت 
را در کشور کاهش داده و رفاه مردم را افزایش می دهد 
چــرا که بخش عمده هزینه های خانوار متعلق به حوزه 

مسکن است.
وی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه مسکن 
دغدغه همه مردم به خصوص دهک های پایین جامعه 
اســت، اظهار کرد: یکی از آسیب های مسکن مهر این 
بود که واحدهای مسکونی در حاشیه شهرها ساخته شد 
که معضل حمل و نقل داشــته و دارند، چون عمدتاً در 
کلانشهرها در حاشیه شهرها ساخته شد. از این رو یکی 
از اولویت های طرح جهش تولید ساخت مسکن در داخل 

شهرها و بافت های فرسوده است.
14 پیشــنهاد مرکز پژوهش ها برای اصلاح 

طرح جهش تولید مسکن

وی با بیان اینکه ما ۱۴ پیشنهاد به مجلس در این طرح 
ارائه کردیم که ۱۲ پیشــنهاد مورد توجه قرار گرفت و 
دو پیشنهاد دیگر هم امیدوار هستیم در طرح های دیگر 
مورد توجه قرار گیرد، گفت: اولین نکته ما تعیین میزان 
نیاز سالانه تولید مسکن در کشــور بود. بر مبنای آمار 
عملکرد ســال های قبل این ارزیابی انجام شد. در طرح 
مسکن هدف گذاری برای ساخت یک میلیون مسکن 
انجام شــده اســت، اما این یک میلیون را فقط دولت 

نمی سازد.
وی ادامه داد: تجربه ســال های گذشته نشان می دهد 
که مردم ســالیانه ۴۰۰ هزار مسکن می سازند؛ بنابراین 
تکلیف دولت در هر سال ساخت ۶۰۰ هزار مسکن است. 
در حوزه بخش خصوصی و ســاختِ مردم، ما فقط باید 
تسهیل گری انجام دهیم. چرا که در حال حاضر ساخت 
مسکن در کشور دو سال و نیم طول می کشد که یک 
ســال و نیم این زمان برای کارهای اداری و اخذ مجوز 

طی می شود.
طرح های دولتی ســاخت مسکن از حاشیه 

شهرها به داخل شهر منتقل می شوند
شــاهانی افزود: نکته دوم مکان یابی طرح بود. با رفع 
ایرادات طرح های قبلی ما ســعی کردیم در این زمینه 
بهینه ترین اقدام ممکن را انجام دهیم. چرا که اگر بیرون 
شــهرها این خانه ها ساخته شود دوباره دچار مشکلات 
مسکن مهر و حمل و نقل خواهیم شد. همچنین ساخت 
این واحدها روی قیمت مســکن در شــهرها هم تأثیر 

چندانی مخصوصاً در کلان شهرها نخواهد گذاشت.
اســتاد دانشــگاه خواجه نصیر با بیان اینکه ما در این 
زمینــه اولویت بندی انجام دادیم که در ماده ۱۳ طرح 
مورد توجه قرار گرفت بیان داشت: چهار اولویت برای 
وزارت راه و شهرســازی تعیین کردیم. در اولویت اول 
این وزارتخانه باید از اراضی درون شهری که در بافت 
فرسوده و ســکونتگاه های غیر رسمی هستند استفاده 
کنــد. با این اقدام هم بافت های فرســوده نوســازی 
می شود و هم اینکه ساخت و سازها داخل شهر خواهد 
بود و مشکلات مسکن مهر را نخواهیم داشت. با این 
اقدام مشکلات ســکونتگاه های غیر رسمی هم رفع 

می شود.
وی اولویت دوم را اراضی متصل به بافت های شــهری 
عنوان کرد و گفت: این اراضی با تغییر کاربری در شهر 
قرار بگیرد. اولویت سوم استفاده از اراضی دستگاه های 
دولتی اســت. همچنیــن اولویت چهارم اســتفاده از 
زمین هایی است که وزارت جهاد کشاورزی مکلف شده 

در اختیار وزارت راه قرار دهد.
وزارت جهاد ســالی 8 هزار هکتار از اراضی 

خود را به وزارت راه بدهد
شاهانی اضافه کرد: پیشــنهاد ما این بود، وزارت جهاد 
کشاورزی مکلف شود سالانه حداکثر ۸ هزار هکتار زمین 
برای ساخت ۶۰۰ هزار واحد مسکونی در اختیار وزارت 
راه و شهر سازی قرار دهد. با فرض اینکه همه زمین ها 
را وزارت جهاد کشــاورزی در اختیار وزارت مسکن قرار 

دهد سالیانه این میزان زمین لازم است.
کمیسیون عمران ســقف تعیین شده برای 

اراضی را فراموش کرد به صحن بدهد
وی در مورد تعیین ســقف هم گفت: این سقف را قرار 
دادیم تا خدای ناکرده بحث رانت خواری و زمین خواری 
در این طرح به وجود نیاید؛ بنابراین پیشنهاد دادیم سالی 
حداکثر ۸ هزار هکتار قرار داده شود. هر سال هم وزارت 
راه گزارش عملکرد باید ارائه کند و اگر این مقدار زمینی 
که گرفته استفاده نکرده این زمینه از حساب سال آینده 
دولت کم شود. این سقف در کمیسیون به تصویب رسید، 
اما در پیش نویس طرحی که به صحن رفت از قلم افتاده 

که امیدواریم مورد توجه قرار گیرد.
وی تأکید کرد: فلسفه اصلی طرح جهش تولید، ساخت 
مسکن ارزان قیمت با حذف هزینه زمین است. در این 
طرح اراضی دســتگاه های دولتی داخل شهرها باید به 
صورت رایگان در اختیار وزارت راه و شــهر سازی قرار 

گیرد.
تأمین مصالح از سازوکار بورس کالا

وی همچنین از حمایت تســهیلاتی از اقشار محروم، 
تأمین مصالح ساختمانی و... برای طرح جهش تولید و 
تأمین مســکن خبر داد و گفت: در طرح مذکور وزارت 
اقتصاد موظف می شــود پوشش ریسک تأمین مصالح 

ساختمانی را از طریق بورس کالا بر عهده بگیرد.
واحدهای مسکن دولتی؛ 7۰ تا ۱۰۰ متر

شاهانی مسئله بعدی را تعیین متراژ عنوان کرد و گفت: 
در این طرح متراژ خالــص را 7۰ الی ۱۰۰ متر در نظر 
گرفتیم. در کلان شهرها خانه ها کوچک تر در شهرهای 

کوچک تر و روستاها بزرگ تر باشد.
صندوق ملی مسکن و شورای عالی مسکن 

تأسیس می شوند
شاهانی سپس به تشریح بحث تأمین منابع مالی 
طرح تأمین مســکن پرداخت و گفت: برای تأمین 
مالی ما دو پیشنهاد مشخص دادیم. پیشنهاد اول 
تشــکیل صندوق ملی مسکن اســت. همچنین 
در این طرح شــورای عالی مســکن هم تشکیل 
می شود که رئیس آن رئیس جمهور است و معاون 
اول نایب رئیس و وزیر راه و شهرسازی دبیر شورا 

و وزرای مربوطه هم عضو هستند.

جزئیات طرح نمایندگان مجلس برای افزایش تولید مسکن تشریح شد

بدلیل فرسودگی ناوگان جاده ای؛
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محدودیت های 
شبانه تهران 
همچنان پا 
برجاست

بودجه 16 هزار 
میلیاردی مجلس 
برای کمک به 
محرومیت زدایی

رییس پلیس راهور پایتخت گفت: محدودیت های ترددی در بازه زمانی ۲۱ الی ۴ صبح سر 
جای خود باقی اســت.به گزارش مهر، سردار محمدحسین حمیدی گفت: محدودیت های 
ترددی در بازه زمانی ۲۱ الی ۴ صبح سر جای خود باقی است.رییس پلیس راهور پایتخت با 
بیان اینکه مانند گذشته اعمال جریمه در این ساعتها صورت می گیرد و تغییری در این زمینه 
انجام نشده است، افزود: همین موضوع موجب شده تا ترافیک بعدازظهر تهران افزایش پیدا 
کند چراکه شهروندان سعی می کنند تا قبل از ساعت 9 شب کارهای خود را انجام داده و به 

منزل برگردند در صورتی که در گذشته می توانستند تا ۱۰، ۱۱ شب بیرون باشند.

رئیــس کمیته محرومیت زدایی کمیســیون تلفیق مجلس گفت: قریب به 
۱۶ هــزار میلیارد تومان جهت محرومیت زدایــی فارغ از یارانه ها و کمک 
معیشــت، در نظر گرفته شــده اســت.به گزارش مهر، احمد راستینه در 
وبینار مؤسســه عالی پژوهش تأمین اجتماعــی، گفت: ما معمولًا در نظام 
جامع تأمین، به علت تمرکز بر برنامه های کوتاه از حرکت بر مســیر افق 
چشــم انداز غفلت کرده و دچار انحراف در برنامه هستیم و این امر باعث 

می شود به اهداف برنامه نرسیم.

سه شنبه 7 بهمن 1399  
  سال چهارم  شماره 708

جامعه

فرمانــده عملیــات مقابله بــا کرونا در 
کلانشــهر تهران با اشــاره به نشــانه 
های جدید از خیز کرونــا در تهران، در 
عین حــال بر لزوم اعمــال پروتکلهای 
ســخت گیرانه تر بــرای دو هفته آینده 
در فرودگاههــای تهران تاکید و از اجبار 
مدارس غیرانتفاعــی برای حضور دانش 

آموزان انتقاد کرد.
به گزارش ایســنا، علیرضا زالی در جلسه 
ستاد استانی مبارزه با بیماری کرونا گفت: 
در هفته چهارم دی ماه با شیب ملایمی 
نسبت به هفته ســوم میزان ابتلا رو به 
افزایش اســت. در حقیقت هفته چهارم 
در مقایسه با هفته سوم دی ماه به گونه 
ای از سرعت کاهش میزان ابتلا کاسته 
شده یا حتی افزایشی را شاهد هستیم؛ به 
این ترتیب پیام ها و سیگنال های نگران 

کننده ای را دریافت می کنیم.
وی افزود: در حوزه بیماران ســرپایی و 
در مرحله بعد بســتری این نوع سیگنالها 
را دریافت کرده ایم امــا در حوزه فوتی 
هــا ۳۰ تــا ۴۰ روز زمان مــی برد که 
افزایش آمارها را مشــاهده کنیم. به این 
ترتیب باید مراقبت کنیم تا دچار اشــتباه 

استراتژیک نشویم.
وی ادامه داد: برنامــه رهگیری، ردیابی 
و انجام تســت تا مختصری نســبت به 
هفته های قبل کاهش پیدا کرده اســت. 
نباید انرژی و طراوت اجرای طرح شهید 
سلیمانی کاهش پیدا کند. بی تردید این 
موضــوع در افول بیماری موثر اســت. 
اگر تصــور می کنید با ثبات و ســکون 

نســبی مواجه هســتیم بهترین فرصت 
برای رهگیری و ردیابی بیماران اســت. 
انجام تســت ها بر اساس برخی گزارش 
ها نســبت به هفته های گذشته یا رشد 
نداشــته و یا حتی با تقلیــل مواجه بوده 

است.
فر مانده ستاد مقابله با کرونا کلان شهر 
تهران در بخش دیگری از صحبت های 
خود با تاکیــد بر این که در هر موجی از 
بیماری کرونــا که در تهران اتفاق افتاده 
است تعدادی از افراد جامعه مبتلا شدند 
و بعد از آن مصونیت ناپایداری را مواجه 
بوده ایم اما نباید این موضوع ما را فریب 
دهد. فاصله موجهای دوم و سوم بیشتر از 
موجهای اول و دوم بوده است لذا ممکن 
است موج چهارم بسیار غافلگیرانه باشد.

وی افزود: ما به مشاغل فشار می آوریم 

کــه پروتکل ها را رعایــت کنند اما اگر 
تجمعی اتفاق بیفتد و از آن غافل شویم، 
قطعا با مشکلات بیشتری مواجه خواهیم 
بود. در بحث عید نوروز و الگوی کســب 
و کار این ایــام باید برنامه ریزی دقیقی 
را تدوین کنیم. هــم در تهران و هم در 
کشــور بحث نانوایی ها باید مورد توجه 
قــرار گیرد. نان قوت غالب مردم اســت 
و مردم با تواتر بیشــتری بــه نانوایی ها 

مراجعه می کنند.
وی ادامــه داد: در صنایــع صنعتی نان، 
ابتلا به این بیماری بســیار کم است. در 
فرایند پخت بخشــی از میکروب از بین 
می رود یا تضعیف می شود اما در مرحله 
بعــد فردی که نــان را توزیع می کند و 
کســی که آن را می گیرد در این مرحله 
خطــر وجود دارد. اگر بار دیگر در خانه و 

در مکروفر نان گذاشــته شود قطعا بهتر 
خواهد بود. اما بخشــی از مردم ماکروفر 
ندارند و برای شیرینی ها نیز اصلا امکان 
حــرارت دهی مجدد وجود ندارد؛ لذا باید 
توجه ویژه ای در بحث نان داشته باشیم. 
بی تردید گروه نانوایــی ها و قنادی ها 
باید در جلسه ای مشترک توجیه شوند و 

موارد لازم به آنها گوشزد شود.
بازگشــایی مدارس  زالی در خصــوص 
و برخــی از اجبارها بــرای حضور دانش 
آموزان در مدارس غیر انتفاعی نیز گفت: 
علی رغــم تاکید وزیر آمورش و پرورش 
برای اختیاری بودن حضور دانش آموزان 
در مدارس، متاســفانه برخی از مدارس 
غیر انتفاعی به گونه های مختلف والدین 
را برای حضور دانش آموزان تحت فشار 
قــرار می دهند که برخی از شــکایات و 
گــزارش ها در این زمینه به ما رســیده 
اســت. باید امــروز برای ایــن مورد به 
یک جمع بندی برســیم. با توجه به این 
کــه جمعیت ۵ تا ۱7 ســال در تهران از 
لحاظ ابتلا به بیماری در حال تغییر الگو 
هســتند باید این مورد به جد مورد توجه 

قرار گیرند.
وی تاکید کرد: نیاز اســت برای دو هفته 
آینده پروتکل های ســخت گیرانه تری 
در فرودگاههــای تهران اعمال شــود. 
دانشگاه  آزمون حضوری  برای  همچنین 
آزاد نیز پیشــنهادی ارائه کردیم که این 
آزمون به صورت غیــر حضوری برگزار 
شود و یا حداقل با توجه به شرایط تهران 

به تعویق بیافتد.

وی ادامــه داد: برخی در خصوص تغییر 
وضعیت تهران به رنگ آبی ســوالاتی را 
مطــرح می کنند اما بایــد بگویم تهران  
کمــاکان زرد تلقی می شــود و نباید به 
گونه ای عمل کرد که مردم به ســمت 
عادی نگاری بیماری کرونا حرکت کنند. 
قطعــا تغییر وضعیت تهران باید توســط 
ســتاد ملی کرونا اعلام شود و برای این 
موضــوع باید تا آخر هفتــه جاری صبر 

کنید.
زالی گفت: در حال حاضر رعایت فاصله 
گذاری اجتماعی در تهران به 7۴ درصد 
رسیده و نسبت به هفته های گذشته رو 
به کاهش اســت. کماکان حمل و نقل 
عمومی تهــران به عنوان یک پاشــنه 
آشــیل محســوب می شــود و  در این 
شــرایط در هفته گذشته، شاهد افزایش 
تعداد مســافران در مترو به بیش از یک 
میلیــون نفر بوده ایم. در همه این موارد 
ســرنخ های جدیدی در استان تهران از 
خیز جدیدی بیماری مشــاهده می شود 
لذا باید نســبت به بحــث عادی نگاری 
و خطر آن بســیار حســاس باشیم. در 
هفته گذشــته در کل کشور بیش از ۲۴ 
درصد رشد در ترددهای شهری داشتیم 
که بســیار نگران کننده است. از سوی 
دیگر باید نسبت به ویروس هایی که در 
مناطق مختلف اقلیمی کشــور و با توجه 
به سطح ایمنی افراد در مناطق مختلف 
کشور امکان خیزهای مختلف را فراهم 
می کند بســیار حساس باشیم و با دقت 

عمل کنیم.

ایران احتمالا از سوئد واکسن 
آسترازنکا وارد می کند

 عضو ســتاد ملــی مقابله با کرونــا گفت: وزارت 
بهداشت به دنبال واردات واکسن آسترازنکا از سوئد 
اســت و احتمال واردات این واکسن نوترکیب در 
هفته های آینده وجود دارد. واکســن داخلی برکت 

نیز احتمالا خرداد ۱۴۰۰ آماده می شود.
مینــو محرز در گفت و گو با خبرنــگار ایرنا درباره 
اعلام وزیر بهداشت مبنی بر واردات اولین محموله 
واکسن کرونا در روزهای آینده درباره نوع واکسن 
وارداتی کرونــا توضیح داد: دقیق نمی دانم وزارت 
بهداشت چه واکسنی را می خواهد وارد کند اما قبل 
از اعلام وزیر بهداشت، شنیده بودم که می خواهند 

واکسن آسترازنکا را از سوئد وارد کنند.
وی افــزود: دقیق اطلاع ندارم کــه این محموله 
واکســن کی قرار اســت به ایران برسد اما ظاهرا 
اولین محموله واکسن کرونا که قرار است به ایران 
وارد شود، واکســن آسترازنکاست که یک واکسن 
نوترکیب )ریکامبیننت( اســت. این واکســن مورد 
تایید اســت و سازمان بهداشــت جهانی هم آن را 
تایید کرده اســت. اثربخشی و ایمنی آن تایید شده 
است و نگهداری آن در دمای معمولی یخچال هم 

امکانپذیر است.
عضو ســتاد ملــی مقابله با کرونا درباره شــایعات 
واردات واکســن آســترازنکا از هنــد توضیح داد: 
بزرگترین کارخانه واکسن سازی دنیا در هند است 
و تا جایی که اطلاع دارم هند هم واکسن کرونا را 
تولید کرده اســت البته اطلاع ندارم از نوع ویروس 
ضعیف شده یا نوع دیگری است و اینکه آیا پروژه 
تولید واکسن آسترازنکا در این کشور شروع شده یا 
نه ولی تا جایی که اطلاع دارم، کشــور هند اعلام 
کرده اولویت این کشــور واکسیناسیون مردم خود 
این کشور است و فعلا صادرات واکسن در اولویت 
این کشور نیســت اما اگر بنای بر صادرات داشته 
باشد خیلی از کشورها به این کشور سفارش خرید 

واکسن می دهند.
محرز ادامه داد: با توجه به اطلاعات موجود قاعدتا 
فعلا ایران مــی تواند واکســن نوترکیب کرونا را 
از شرکت آســترازنکا ســوئد وارد کند مگر اینکه 
بخواهند واکســن ویروس ضعیف شده کرونا را از 
هند وارد کنند و در هر صورت واردات یکی از این 

دو واکسن در دستور کار خواهد بود.
وی گفت: تولید واکســن کرونا با تکنولوژی بایو یا 
نوترکیب موضوع جدیدی نیســت. در کشور ما نیز 
شناخته شده است و قبلا هم واکسن های نوترکیب 
در ایران مورد اســتفاده قرار گرفته اســت از جمله 
واکسن هپاتیت بی. واکسن نوترکیب کرونا نسبت 
به واکســن فایزر که از تکنولوژی جدید و نوآورانه 
MRNA استفاده می کند، شناخته شده تر است 
و عارضه ای ندارد، نگهداری آن هم سخت نیست. 
واکســن فایزر و مدرنا یک نوع نوآوری در صنعت 
واکسن سازی اســت که جای خوشحالی دارد اما 

هنوز برای قضاوت درباره این واکسن زود است.
عضو ســتاد ملی مقابلــه با کرونا درباره شــروع 
واکسیناســیون کرونا در ایران گفت: بر اســاس 
سند ملی واکسیناســیون ایران، کادر بهداشتی و 
درمانی در اولویت تزریق واکســن هســتند و هر 
زمان که این واکســن ها وارد شــد، به این گروه 
تزریق می شــود، حدود ۴۵۰ هزار نفر در وزارت 
بهداشت شاغل هستند و با احتساب کادر بهداشت 
و درمان در بخش خصوصی و مشــاغل مرتبط و 
همچنیــن گروه های پر خطــر اولویت دار دیگر 
شــاید در مرحله اول حدود یــک میلیون نفر در 
اولویت واکسیناســیون هســتند و باید حدود دو 
میلیون واکسن برای گروه های اولویت دار تامین 
شود چون واکسن کرونا برای اثربخشی نیازمند دو 

نوبت تزریق است.

تایید و صدور مجوز واردات 
واکسن کرونا برعهده 

سازمان غذا و دارو است
 ســخنگوی ســازمان غذا و دارو گفــت: مطابق 
مقررات و فرآیند مصوب کمیته ملی واکســن، در 
صورتی که مجوز مصرف و ورود هر واکسن کرونا 
صادر شود، هیات امنای ارزی با انجام فعالیت های 
بازرگانی لازم نسبت به واردات واکسن مستقیم یا 

غیرمستقیم اقدام می کند.
به گــزارش روز دوشــنبه ایرنا از وبــدا، کیانوش 
جهانپور ضمن بیان این مطلب افزود: امور بازرگانیِ 
مربوط به واردات واکسن کووید ۱9 بر عهده هیات 
امنای صرفه جویــی ارزی در معالجه بیماران قرار 
گرفته و بر اســاس مقررات و تاکید وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی، واردات واکســن کرونا 
مانند همه واکســن ها و فرآورده های بیولوژیک، 
نیاز به صدور مجوز و تاییدیه های لازم از حوزه های 
ذی ربط وزارت بهداشــت از جمله ســازمان غذا و 

دارو بعنوان مرجع ملی دارد.

مذاکره با نوبخت برای 
متناسب سازی حقوق 

بازنشستگان تامین اجتماعی
رئیس کانــون عالی بازنشســتگان تامین اجتماعی 
خواســتار رفع ســریع کاســتی ها و بی مهری های 
اجرای طرح متناسب ســازی حقوق بازنشســتگان و 

مستمری بگیران تامین اجتماعی شد.
علی اصغر بیات در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: هدف 
از اجرای هر طرح و اقدامی در حوزه بازنشســتگان و 
مستمری بگیران باید بالا بردن توان معیشتی متناسب 
با نرخ تورم باشــد. متأســفانه این هــدف در اجرای 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران 
تأمین اجتماعی محقق نشــد. این جمعیت ۳ میلیون 
و ۶۰۰ هزار نفری تفاوت های اساسی با بازنشستگان 
سایر صندوق ها دارند که یکی از مهمترین آنها وجود 

بیش از ۶۵ درصد حداقل بگیر است.
وی خاطر نشــان کرد: تفاوت های فاحشی در نتایج 
اجرای طرح متناسب ســازی حقوق بازنشستگان و 
مســتمری بگیران تأمین اجتماعی و همسان سازی 
حقوق بازنشستگان لشکری و کشوری وجود دارد که 
عادلانه نیست. دلایل بسیار زیادی هم در این زمینه 
وجــود دارد که همه از آن مطلع هســتند و بارها هم 

گفته شده است.
رئیس کانون عالی بازنشســتگان تأمین اجتماعی با 
اشــاره به پیگیری ها و مذاکرات متعددی که توسط 
کانون عالی در این زمینه انجام شد گفت: ما به طور 
جــدی این موضوع را دنبال کرده ایم و در جلســاتی 
که با مســئولان دولت و نمایندگان مجلس داشتیم 

پیشرفت های خوبی داشته ایم.
بیات با اشاره به مصوبه کمیسیون تلفیق در خصوص 
بند و تبصره ۲ لایحه بودجه گفت: بر اســاس اعلام 
حســینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیسیون تلفیق 
بودجه مجلس شــورای اســلامی، اعتبار پیش بینی 
شــده در بند )و( تبصره )۲( لایحه بودجه از 9۰ هزار 
میلیــارد تومان به ۱۵۰ هزار میلیــارد تومان افزایش 
یافت و قرار است 9۰ هزار میلیارد تومان از ۱۵۰ هزار 
میلیارد تومان از منابــع مذکور که از طریق واگذاری 
سهام شرکت های دولتی به سازمان تأمین اجتماعی 
بابت مطالبات این سازمان )رد دیون( واگذار می شود، 
صرف تداوم و اجرای مرحله دوم متناسب سازی حقوق 
و مستمری کارگران بازنشسته تأمین اجتماعی شود و 
مــا امیدواریم این مصوبه با رأی مثبت نمایندگان در 

صحن علنی مجلس تصویب شود.
وی از انجام مذاکرات و جلسه با نوبخت، معاون رئیس 
جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه نیز خبر داد 
و افزود: در جلســه روز گذشــته قرار شد با تشکیل 
کمیته ای شامل مسئولان ســازمان برنامه و بودجه، 
کانون عالی و ســازمان تأمین اجتماعی در خصوص 
اتخاذ تمهیدات مربوط به نحوه تخصیص این اعتبار 
تصمیم گیری شود و انشاءالله در مرحله دوم متناسب 
سازی حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین 
اجتماعی به میزان مد نظر و معادل همســان سازی 
حقوق بازنشســتگان صندوق کشوری نزدیک شود.
رئیس کانون عالی بازنشستگان و مستمری بگیران 
تأمین اجتماعی به موضوع متناســب سازی حقوق 
بازنشستگان مشاغل ســخت و زیان آور اشاره کرد و 
افزود: همچنین روز گذشــته جلسه ای نیز با سالاری 
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی برگزار شد و با 
توجه به مذاکراتی که داشتیم و مساعدت مدیر عامل 
سازمان تأمین اجتماعی، قرار شد کار گروهی با هدف 
بازنگــری در فرمول ها و رضایتمنــدی این گروه از 

بازنشستگان در آینده ای نزدیک تشکیل شود.

کشف 6984 دستگاه ماینر در 
تهران

رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ از شناسایی 
محل دپو و نگهداری دســتگاه های اســتخراج ارز 
دیجیتال )ماینر( و کشف ۶9۸۴ دستگاه ماینر، خبر داد.

سرهنگ علی ولی پور گودرزی در گفتگو با خبرنگار 
مهر، اظهار کــرد: پرونده ای مبنی بر دپو و نگهداری 
دستگاه های استخراج ارز دیجیتال )ماینر(، به پلیس 
امنیت اقتصادی تهران ارجــاع که محتویات پرونده 
حاوی این بود، مردی با تأســیس شــرکتی فنی و 
مهندســی اقدام به آماده سازی و بهره برداری ۶9۸۴ 

دستگاه ماینر کرده بود.
رئیس پلیس امنیت اقتصادی عنوان کرد: کاراگاهان 
در رصدهای اطلاعاتی موفق شدند محل شرکت را 
در آپارتمانی در محدوده کیلومتر ۸ جاده کرج شناسایی 
کنند. با هماهنگی مقام قضائی تیمی از کارآگاهان به 
محل اعزام موفق شدند در یک عملیات پلیسی مالک 
اصلی کالاها را دستگیر کنند.سرهنگ گودرزی افزود: 
در بازدید و بازرسی از محل تعداد ۶۳۱۲ دستگاه ماینر 
نصب شده و تعداد ۶7۲ دستگاه ماینر نیز آماده نصب 
در محل کشــف گردید.وی ابراز داشت: تا اخذ نظریه 
کارشناسان از سوی اداره برق و بررسی مجوز )برگ 
سبز ماینر(، شــرکت فنی و مهندسی پلمپ گردید.
این مقام پلیســی با بیان اینکه کارشناســان ارزش 
ریالی اموال کشــف شــده را ۸۰ میلیارد ریال اعلام 
کــرده اند، اضافه کرد: نکته ای که باید به آن اشــاره 
کنیم این اســت که هیچ راه رایگان و بدون زحمتی 
برای کســب درآمد از این طریق وجود ندارد و کسب 
درآمد از طریق بیت کوین مستلزم زمان و پول برای 
خرید دستگاه و تجهیزات و البته کسب تجربه است 
و با توجه به غیرقانونی بودن اســتخراج بیت کوین و 
استفاده از دستگاه های ماینر در ایران، این نوع کسب 
درآمد ممنوع اعلام شــده است و بهتر است به سراغ 

گزینه های دیگر کسب درآمد بروند.

اخباراخبار

نشانه های جدید از خیز کرونا در تهران

محل طرح اختلاف مســئولان جلســات 
خصوصی است نه تریبون های عمومی 

رئیس قوه قضائیه گفت: تریبون ها نه محل 
طرح و نه محل رفع مســائل اختلافی است 
بلکه این »جلســات خصوصی مسئولان« 
است که محل طرح و رفع مسائل اختلافی 

است.

به گزارش خبرگــزاری مهر به نقل از مرکز 
رســانه قوه قضائیه، آیت الله ســیدابراهیم 
رئیسی در جلســه شورای عالی قوه قضاییه 
که امروز دوشــنبه )۶ بهمن( برگزار شــد، 
ضمن تسلیت سالروز رحلت حضرت ام البنین 
)س( و گرامیداشت مقام مادران، همسران و 
خانواده معزز شهدا، گفت: امروز شهدا چراغ 
راه هدایت همه انسان ها هستند و پیام آن ها 
برای ما پیــام عبودیت و بندگی، اخلاص و 

مقاومت در راه حق است.
رئیس قوه قضاییه »توجه به خداوند متعال« 
و »ساختن زندگی بر اساس دین و آموزه های 
دینی« را از جمله اهداف بلند شهیدان دانست 
و افــزود: از خداوند متعــال می خواهیم که 
جامعــه ما در توجه به اهداف و مقاصد عالی 

شهیدان، توفیق بیش از پیش پیدا کند.
آیت الله رئیسی در ادامه با اشاره به برگزاری 
مجازی نمایشــگاه کتاب به دلیل شــیوع 
بیماری کرونا، ضمن تقدیر از وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی و دســت اندرکاران برای 
برگزاری این نمایشگاه، اظهار کرد: توجه به 
کتاب و کتابخوانی، حرکت ارزشمندی است 
که در راستای افزایش سطح اخلاق، معنویت 
و کاهش آســیب های اخلاقی و اجتماعی، 

بســیار نقش آفرین بوده و می تواند روحیه 
عدالتخواهی را در مردم افزایش دهد.

رئیس قوه قضاییه با اشاره به تاکیدات مقام 
معظم رهبــری در خصوص ترویج فرهنگ 
کتابخوانی در جامعه عنوان کرد: کتاب یک 
وسیله هدایت برای انسان ها در جهت انسان 
سازی، جامعه ســازی و تمدن سازی است. 
به هر میزان کــه آگاهی اجتماعی بالا برود 
آسیب های اجتماعی کاهش پیدا خواهد کرد 
و به هر میزان افراد جامعه بیشــتر از حقوق 
خود اطلاع پیدا کنند، اقدامات سوءاســتفاده 
گران در جهت پایمــال کردن حقوق مردم 

کاهش می یابد.
رئیس قوه قضاییه افزود: توجه به حق، حق 
خواهی و عدالتخواهی از جمله آثار فرهنگی 
توجه به کتاب و کتابخوانی است که گسترش 
آن ها در جامعه با کاهش آسیب های اجتماعی 

و جرم و جنایت همراه خواهد بود.
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنان 
خود، بر ضرورت وجود انســجام در جامعه 
و همچنین مســئولان تاکید کرد و گفت: 
تریبون هــا نه محل طــرح و نه محل رفع 
مسائل اختلافی است بلکه آنچه محل طرح 

و رفع مســائل اختلافی اســت »جلسات« 
هستند.

رئیس قوه قضاییه با اشاره به وجود جلسات در 
همه سطوح در کشور، عنوان کرد: تریبون ها 
باید محل امیدآفرینی و رفع نگرانی مردم و 
نشان دادن انسجام و آهنگ واحد در کشور 
باشــد. تریبون ها اگر به جای رفع نگرانی به 
ایجاد نگرانی بپردازد در جهت خلاف خواست 

رهبری و مردم حرکت کرده است.
آیت الله رئیسی ادامه داد: متاسفانه می بینیم 
که گاهی جلســات به محل خوش وبش و 
تریبون ها به محل طرح مســائل اختلافی 
تبدیل می شوند در حالیکه این موضوع باید 

برعکس باشد.
رئیــس قوه قضاییه با تاکید بر این نکته که 
آهنگ امروز کشور توانمندسازی هرچه بیشتر 
ایران اسلامی و خنثی ســازی و رفع همه 
تحریم هاست، افزود: همه کسانی که دارای 
تریبون و جایگاه اجتماعی و مسئولیت هستند 
به این نکته توجه کننــد که ما برای داخل 
و خارج از کشــور باید پیام انســجام و برای 

دشمنان نیز یک آهنگ واحد داشته باشیم.
آیت الله رئیسی در ادامه با اشاره به تصویب 
قانون شــوراهای حل اختــلاف، از دولت 
و همچنیــن مجلس که بــا دو فوریت این 
قانون را به تصویب رســاند تشــکر کرد و 
گفت: نیروهای شــوراهای حل اختلاف در 
سراسر کشور تا کنون زحمات بسیار زیادی 
کشیده و منشا خدمات بسیار زیادی بوده اند 
و عدد پرونده ها و صلح و سازش ها، گواهی 
بر تلاش ها، زحمات و اخلاص این عزیزان 

است.

رئیــس قوه قضاییه ضمن تاکید بر ضرورت 
تشــکیل کارگروه هایــی از ســوی مرکز 
شوراهای حل اختلاف، ســتاد قوه قضاییه 
و همچنین اســتان ها برای تبدیل وضعیت 
پرونده های شوراهای حل اختاف و همچنین 
تغییر وضعیت نیروهای فعال در این شوراها، 
گفت: باید برنامه ریزی ها به شــکلی انجام 
شــود که پرونده های قضایی سیر قضایی 
خود را ادامه دهنــد و پرونده های مربوط به 
شــوراهای حل اختلاف با محوریت سازش 
و حل اختلاف و با توجه به شــکل جدیدی 
که قانون تصویب کرده است، در این شوراها 

مطرح شوند.
آیت الله رئیســی تغییــر وضعیت نیروهای 
انسانی فعال در شــوراهای حل اختلاف را 
نیازمند انجام بررسی ها و کارهای مقدماتی 
لازم دانســت و تاکید کــرد: تغییر وضعیت 
نیروهای انسانی شوراهای حل اختلاف باید 
به نحوی انجام شود که حتی یک روز وقفه 
هم در کار این شــوراها ایجاد نشود چرا که 
وقتی قانون قطعیت پیدا کرد و قرار بر اجرای 
آن شــد، باید همه مقدمات کار برای اجرای 
قانون انجام شده باشد.در این جلسه حجت 
الاسلام والمسلمین عبداللهی رئیس مرکز 
حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه نیز با اشاره 
به شناســایی یک باند اخذ »رای تضمینی« 
با عنوان »فرشــته نجات« در کرمانشاه از 
دســتگیری یک وکیل و برخــی کارکنان 

دادگستری در جریان این پرونده خبر داد.
وی همچنین اعلام کرد در دیماه گذشته، ۱۲ 
نفر به اتهام کارچاق کنی، کلاهبرداری و اخذ 
رشوه از وکلا، کارمندان ثبت و دادگستری و 

افراد کارچاق کن، توسط این مرکز دستگیر 
شده اند.

رئیس قوه قضاییه نیز در واکنش به گزارش 
رئیس مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه، 
با بیان اینکه وکالت تضمینی به معنای فساد، 
زد و بند و روابط ناســالم است، عنوان کرد: 
وکیــل نمی تواند اعلام کند کــه من رای 
تضمینی می گیرم، مگر از چه کسی قرار است 
ایــن رای را بصورت تضمینی بگیرد؟ باید با 
حساســیت زیاد و به صورت جدی با چنین 
وکلایی هستند برخورد شــود و هیچگونه 
اغماضی در این برخوردها نباید وجود داشته 
باشــد چرا که این افراد مایه ســرایت فساد 
به بخش های مختلف دســتگاه قضایی نیز 

خواهند شد.
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به گزارش دادستان کل کشور 
درباره بلاتکلیفی برخی اموال مردم و دولت 
در انبارهای سازمان اموال تملیکی با تاکید 
بر ضرورت تعیین تکلیف هرچه سریعتر این 
اموال گفت: برخی اموال که به موجب حکم 
قضایــی به نفع دولت مصادره می شــود به 
»سازمان اموال تملیکی« که نماینده دولت 
است تحویل داده می شود و این سازمان باید 
برابر قانون در مصرف درست آن ها اقدام کند.

رئیس دســتگاه قضا تاکید کرد: اگر چنانچه 
اموالی نیازمند به مزایده گذاشتن هستند باید 
سازمان اموال تملیکی نسبت به آن اقدام و 
در غیر این صورت هرچه سریع تر برای آن ها 
تعیین تکلیف کند چرا که ماندن، فرســوده 
شدن و خراب شــدن اموال، خلاف ضابطه 

است.

محل طرح اختلاف مسئولان جلسات خصوصی است نه تریبون های عمومی

بر اساس آخرین آمار عملکرد طرح یارانه دستمزد، 
بیــش از ۲۲ هزار داوطلــب در این طرح ثبت نام 
کرده و بیــش از ۴۲۰۰ کارفرما از آن اســتقبال 
کرده اند که در مقایسه با اجرای طرح در ماههای 

گذشته رشد قابل توجهی داشته است.
به گزارش ایســنا، طرح یارانه دســتمزد یکی از 
برنامه هــا و سیاســت های موثر دولــت در حوزه 
اشــتغال اســت که به منظور حفظ اشــتغال در 
اســتانهای دارای آمار بالای بیکاری و حمایت از 
نیروی کار شغلی اولی و کارفرمایان بنگاهها توسط 

وزارت کار به اجرا درآمده است.
در راســتای اجرای این طــرح، در صورت جذب 
نیروی کار شغل اولی در بنگاه های اقتصادی، ۳۰ 
درصد مبلغ دســتمزد نیروی کار به صورت یارانه 
از طرف دولت به مدت یک ســال به کارفرمایان 

پرداخت می شود.
مطابــق آخرین آمار عملکرد اجــرای طرح یارانه 
دستمزد، ۲۲ هزار و ۵۳۰ نفر داوطلب در این طرح 
ثبت نام کرده اند که از این تعداد ۱۶ هزار و ۶۶۸ 
شغل اولی قرارداد کار بسته و جذب بنگاه شده اند. 
همچنین ۴۲7۲ کارفرما از طرح اســتقبال و اقدام 

به جذب نیروی شغل اولی کرده اند.
بر اســاس این گزارش، بیشترین تعداد کارفرمای 
ثبت نام شده متعلق به استان کرمانشاه و کمترین 
میــزان اســتقبال کارفرمایان، متعلق به اســتان 
خراسان شــمالی بوده است. اســتان لرستان نیز 
بیشترین تعداد داوطلب ثبت نام شده و جوینده کار 

جذب شده را به خود اختصاص داده است.

یارانه دســتمزد وجهی اســت کــه وزارت کار به 
صورت ماهانه بابت بخشی از دستمزد نیروی کار 

شــغل اولی به کارفرما می پــردازد و کارفرمایانی 
که از فارغ التحصیلان دانشــگاهی در واحدهای 
خود اســتفاده کنند از ۳۰ درصد حداقل دســتمزد 
مصوب شــورای عالی کار به عنــوان یارانه بهره 
مند می شوند.شرط اســتفاده از فارغ التحصیلان 
در طرح این اســت که جویندگان کار باید مدرک 
تحصیلی دیپلم و بالاتر داشته باشند و سن آنها از 
۳7 سال تمام بیشــتر نباشد. برای زنان سرپرست 
خانوار جوینده کار نیز شرط سنی تا سقف ۴۵ سال 

تعیین شده است.
این طرح با هدف کاهش هزینه های بکارگماری 
نیــروی کار جدید برای کارفرمایــان و به منظور 
پایداری تولید، حفظ اشــتغال، افزایش فرصتهای 
شــغلی و حمایت از بنگاههای خصوصی و تعاونی 
بــه ویــژه بنگاههای آســیب دیــده از کرونا در 

استانهای مشمول اجرا می شود.
در ماههای گذشته وزارت کار در راستای حمایت 
از بنگاههای آســیب دیده از کرونا و جلوگیری از 
ریزش نیروهای کار اصلاحیه دســتورالعمل طرح 

یارانه دستمزد را ابلاغ کرد.
دستورالعمل طرح پرداخت یارانه دستمزد با اولویت 

مناطــق کم برخوردار از اشــتغال و بنگاههای به 
شدت آســیب دیده از ویروس کرونا مورد بازبینی 
قرارگرفتــه و به موجــب آن تمام اســتان های 
مشمول طرح با توجه به شرایط کرونا و تداوم آن 

مشمول اجرای این طرح شناخته شدند.
به دنبال ابلاغ دستورالعمل جدید طرح، سقف بهره 
مندی هر کارگاه حداکثر تا ۵ برابر میانگین لیست 
نیروهای بیمه شده نزد تامین اجتماعی اعلام شده 
و کارفرمایان می توانند تا پنج برابر میانگین لیست 
بیمه خود طی ۱۲ ماه گذشــته از یارانه دســتمزد 

بهره مند شوند.
به گــزارش ایســنا، کارشناســان معتقدند طرح 
یارانه دســتمزد فرصتی مناسب برای کارآفرینان، 
کارفرمایان و کارجویان اســت که ضمن ترغیب و 
تشویق کارفرمایان کارگاههای تولیدی و خدماتی 
به استفاده از نیروی کار جدید، زمینه انتقال دانش 
و تجربه و جذب دانش آموختگان دانشــگاهی را 

فراهم می کند.
متقاضیان و کارفرمایان برای ثبت نام در این طرح 
https://pyd.mcls.  می توانند به ســامانه

gov.ir وزارت کار مراجعه کنند.

استقبال از یارانه دستمزد بیشتر شد

فرمانده عملیات مقابله با کرونا در کلانشهر تهران تاکید کرد
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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جزییات برگزاری و بلیت 
فیلم فجر  فروشی جشنواره 

اعلام شد
در جشــنواره امســال فیلم فجر، هیچ بلیتی در 
گیشــه فروخته نخواهد شد و از پیش فروش هم 
خبری نیســت. اهالی رسانه هم در برج میلاد و 

آثار خواهند نشست. به تماشای  پردیس ملت 
به گــزارش خبرآنلاین، مســعود نجفــی، مدیر 
روابط عمومی ســی ونهمین جشنواره فیلم فجر، 
توضیحاتــی را پیرامون برنامه اکران، ســینمای 
اکــران مردمی، اعلام اســامی  اهالی رســانه، 
فیلم ها، هیات داوران،  آیین افتتاحیه و... در این 

ارائه داد. رویداد سینمایی 
مدیر روابط عمومی ســی ونهمین جشنواره فیلم 
فجر در مصاحبــه ای تلفنی با برنامه »در انتهای 
الوند«، پیرامــون چگونگی برگزاری این دوره از 
جشنواره گفت: »تا فردا )سه شنبه، هفتم بهمن(، 
اســامی آثار کاندیدا شده که کم تر از بیست فیلم 
هستند، اعلام خواهد شــد. البته در اعلام اولیه، 
رشــته نامزدی هیچ یک از آثار قید نشده است. 
اگر برنامه نمایش قطعی شود، این آثار در جدول 
نمایش قرار خواهند گرفت و برای اهالی رســانه 

و درنهایت برای مردم اکران خواهند شد.«
او دربــاره محل برگزاری جشــنواره برای اهالی 
رسانه گفت: »برنامه ریزی ما برای اکران آثار در 
برج میلاد و پردیس سینمایی ملت است. در برج 
میلاد، نشســت آثار برگزار می شود و در پردیس 
ســینمایی ملت، فیلم ها با همــان برنامه نمایش 

برج میلاد اکران خواهند داشت.«
نجفــی ادامه داد: »رســانه های مــا دو بخش 
هســتند. گروهی باید به تماشای فیلم ها بنشینند 
و درباره آثار مطلب بنویســند که این امکان در 
پردیس ســینمایی ملت برای شــان فراهم شده 
است. گروهی دیگر هم نشست ها را پوشش داده 
و از عوامل فیلم ســوال می پرسند که برای این 
دســته نیز برج میلاد در نظر گرفته شده است. از 
آن جایی که امسال تعداد نشست ها کاهش یافته 
و به دو نشست در روز رسیده است، خبرنگارانی 
که نشســت را پوشش می دهند، برای برج میلاد 
معرفی شده اند و باقی اصحاب رسانه در پردیس 

بود. خواهند  مستقر  ملت  سینمایی 
نجفی دربــاره وضعیت نمایش مردمی آثار گفت: 
»بــا توجه به شــرایط این روزهــا و همه گیری 
بیمــاری کرونا، اگر بــا هماهنگی ســتاد کرونا 
تصمیم بــرای اکران مردمی آثار قطعی شــود، 
هیچ بلیتی در گیشــه فروخته نخواهد شــد و به 
روال اکــران عادی، خرید بلیــت آثار به صورت 
اینترنتی خواهد بــود و بلیت هر فیلم به صورت 
جداگانه و تکی به فروش خواهد رســید و دیگر 
به صورت ســری فروخته نمی شــود و برخلاف 
ســال های پیشــین، دیگر پیش خریــد نخواهیم 

داشت.«
او دربــاره کیفیت داوری آثــار گفت: داوران در 
مدتی که مشــغول تماشــای آثار بودند، به دقت 
فیلم هــا را ارزیابی کردند و فکر می کنم خروجی 
خوبــی خواهیم داشــت. تفــاوت ایــن دوره با 
ســال های گذشــته در این بود که پیش ترهیات 
انتخــاب ملزم بــه برگزیدن تعــدادی آثار برای 
اکران در جشــنواره بود کــه در پاره ای از موارد 
دیده می شــد که تعدادی از آثار انتخاب شده به 
نســبت دیگر آثار کیفیت پایین تری دارند. امسال 
شــیوه نمایش ما تغییر کرد و قرار بر این شد که 
تنها فیلم هایی که نامزد دریافت جایزه می شــوند 
در لیســت اکران قــرار بگیرند. بــه همین دلیل 
پیش بینی من این اســت که کیفیت آثار امسال 

بود. بهتر خواهد 
مدیــر روابــط عمومی دربــاره عــدم برگزاری 
افتتاحیه جشــنواره گفت: »افتتاحیه همانند سال 
گذشته نخواهیم داشــت و تنها دو نکوداشت در 
خواهد شــد. جشنواره  برگزار  اختتامیه  مراســم 
امسال تجربه متفاوتی خواهد بود و امیدوارم که 

جشنواره خوبی را پیش رو داشته باشیم.«

به  واکنش »اسکرین« 
با بازی شهاب  فیلمی 

حسینی
با  نشریه »اسکرین« فیلم فنلاندی »به زودی« 
بازی شــهاب حســینی را در فهرست مهم ترین 
آثار اروپایی، مورد توجه جشنواره های سینمایی 

در سال ۲۰۲۱ قرار داد.
به گزارش ایســنا، فیلم »به زودی« که پیش از 
این با عنوان »پناهگاه اکنون« شــناخته می شد 
را حامــی رمضان ســینماگر ایرانی-فنلاندی با 
ســرمایه گذاری یک کمپانی فنلاندی ســاخته 
و در آن شــهاب حسینی در کنار شــبنم قربانی 

اصلی هستند. نقش های  ایفاگر 
ایــن فیلم تا حــدودی الهام گرفتــه از تجارب 
شــخصی حامی رمضان در زمان ورود به کشور 

فنلاند در سال ۱99۰ میلادی است.
داســتان فیلم درباره زندگی پسربچه ای ۱۳ ساله 
در یکی از روســتاهای فنلاند اســت که زندگی 
اش با عدم پذیرش درخواست پناهندگی خانواده 

اش دگرگون می شود.
 »لائورا برن« بازیگر فنلاندی نیز در کنار ســینا 
کشــوری و کمیا اسکندری در فیلم »به زودی« 

ایفای نقش کرده اند.
نشــریه اســکرین دیلی این فیلم را در فهرست 
۵۰ فیلم اروپایی مورد توجه جشــنواره های بین 

الملی در سال ۲۰۲۱ قرار داده است.

خبرگزارش

»اگر بخواهند مرمت تاق کســری به صورت قطعی انجام شود، باید شرایط 
مهیا شده و آن ها رسما از ما دعوت کنند تا بلافاصله یک تفاهم نامه رسمی 
امضا شده و پژوهشگران و مرمت گران برای کار به آن منطقه بروند،  وگرنه 
متاسفانه وزارتخانه میراث فرهنگی نمی تواند کاری برای مرمت و ساماندهی 

تاق کسری انجام دهد.«
به گزارش ایسنا، داستان این بار جدی تر شده، قصه ی ریزش های پی در پی 
تاقِ کسری؛ بنایی تاریخی که از زمان آغاز تخریب هایش هشدارها نسبت به 
وضعیتِ آن، نه فقط از سوی عراقی ها که از سوی فعالان میراثی و برخی از 

متولیان و کارشناسان میراث فرهنگی هم بلندتر شد.
حدود ۲۰ روز قبل و برای دومین بار بخش هایی از تاق کســری فرو ریخت، 
اتفاقی که نه تنها مســوولان میراث فرهنگی کشور عراق در طول کمتر از 
۱۰ سال گذشته دو بار از متولیان میراث فرهنگی ایران خواسته بودند تا برای 
مرمت، ســاماندهی و در واقع نجاتِ این بنای تاریخی به آن ها کمک کنند، 
بلکه ۱۶ ســال قبل نیز با مشاهده نخستین ترک ها روی این بنای تاریخی 

کارشناسان ایرانی آمادگی خود برای مرمت این بنا را اعلام کرده بودند.
آخرین ضربه به این بنای عظیمِ ساســانی که حتی بزرگ ترین تاق ضربی 
شناخته شده  جهان نیز نامیده می شود، در طول یک هفته گذشته به آن وارد 
شد. خبر و تصاویر این اتفاق یکشنبه، ۱۴ دی ماه از طریق برخی افراد فعال در 
شبکه های اجتماعیِ عراق در بغداد منتشر شد و درباره اش نوشتند »همزمان 
با آغاز سال ۲۰۲۱ بخشی از سقف این بنای تاریخی فرو ریخت.« به دنبال 
بروز دوباره ی این اتفاق، نخست درخواست هایی که از چند سال قبل تا امروز 
برای توجه و رســیدگی به این بنای تاریخی مطرح شده بودند، یادآوری شد 
و بعــد از راه افتادن کارزاری مردمی که هنوز در حال جمع آوری امضا برای 
ارسال به دفتر وزیر میراث فرهنگی هستند و تا کنون بیش از 9۰۰۰ نفر آن 
را امضا کرده اند، از سوی دیگر نیز تعدادی از هنرمندان و فعالان فرهنگی هم 
در نامه ای سرگشاده از دو دولت ایران و عراق درخواست کردند تا با مرمت و 
ایجاد پایگاه حفاظت و پژوهش تاق کسری و ثبت منظر فرهنگی این بنای 

تاریخی در فهرست میراث جهانی یونسکو »تاق کسری را نجات دهند.«
پس از آن نیز مدیر عامل صندوق توســعه صنایع دستی و فرش دستباف و 
احیا و بهره برداری از اماکن تاریخی - فرهنگی کشور در نامه ای با مونسان، 
وزیر میراث فرهنگی اعلام آمادگی این صندوق را برای مرمت تاق کسری 
اعــلام کرد و چندی بعد نیز انجمن علمی باستان شناســی ایران علاوه بر 
درخواســت برای مرمتِ ایوان کسری، از مونسان خواست تا زمینه ی حضور 
باستان شناســانِ ایرانی در تیسفون فراهم و رایزنی شود تا این اثر ایرانی در 

اولویت عراق برای ثبت در یونسکو قرار گیرد.
این که بگویند مشــتاق هستیم تیم مرمتی بیاید تا دعوت رسمی از میراث 

شود، دو چیز متفاوت اند
و حالا محمد حســن طالبیــان  معاون میراث فرهنگــی وزارتخانه میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  در گفت وگو با ایسنا حرف های متفاوتی 

از نوع دعوت متولیان میراث فرهنگی عراق برای مرمت تاق می زند.
او با بیان این که تا زمانی که هماهنگی های کامل از سوی وزارت فرهنگی 
عراق انجام نشــود، وزارتخانه میراث فرهنگی نمی تواند تیم پژوهشگران و 
مرمت گران خود را برای بررسی میدانی و مذاکره در مورد مرمت تاق کسری 
به این کشور مامور کنند، می گوید: متولیان میراث فرهنگی عراق از حدود سه 
ســال قبل تا کنون چند بار این تمایل را ابراز کرده اند، اما هیچ کاری را به 
صورت رسمی برای حضور تیم ایرانی در تاق کسری انجام نداده اند، و همیشه 

اصرار از طرف ایرانی و سفارت ما در عراق بوده است.
او ادامه می دهد: حتی زمانی که معاون گردشــگری و مدیر امور پایگاه های 
وزارتخانه در جلســه ای در عراق با آن ها شــرکت داشتند این بحث مطرح 
شــد ولی گاهی طرف عراقی و گاهی نهادهای متولی در کشــور با دلایلی 

مانند امنیت، کرونا یا موارد دیگر سفر را به مصلحت ندانستند و کار به آینده 
موکول شد.

وی با اشاره به این که اگر متولیان میراث فرهنگی در عراق رسما بپذیرند و 
یک تفاهم نامه با ایران امضا کنند که اقداماتی که آن ها باید انجام دهند چه 
خواهد بود و امنیت کارشناسان میراث فرهنگی ایران تامین شود، این اتفاق 
رخ می دهد، می افزاید: در این شرایط پژوهشگران و مرمت گران ایرانی برای 
مطالعه ی وضعیت ایوان مدائن و مرمت تاق کســری به این منطقه مامور 

می شوند.
او با بیان یک مثال که وقتی قرار بر حضور یک تیم ایتالیایی در کشور برای 
انجام اقدامات مرمتی یا کاوش باشــد، من به عنوان معاون میراث فرهنگی 
وزارتخانه باید از دولت اجازه بگیرم و از آن کارشناســان دعوت رسمی کنم، 
ادامه می دهد: در ادامه نیز با برنامه ریزی و امضای تفاهم نامه ی دو جانبه کارها 
طبق روال انجام می شــود، آن تیم کارشناس بدون دعوت رسمی نمی تواند 
وارد شــود، قضیه برای مرمت گران و پژوهشگرانِ تاق کسری نیز به همین 

شکل است، باید رسما اعلام کنند.
طالبیان تاکید می کند: این که بگویند مشتاق هستیم تیم مرمتی بیاید تا انجام 
دعوت رسمی از میراث فرهنگی؛ دو چیز متفاوت است. واقعیت این است که 
باید به نحوی موضوع مدیریت شود که احساس مداخله در امور داخلی یک 

کشور تلقی نشود.
وی با بیان این که متولیان میراث فرهنگی کشورمان در برنامه ریزی اولیه ای 
که انجام داده اند یک تیم پژوهشگر، گروه مستندساز، طراح و مرمت گر باید 
برای تجهیز کارگاه به آن منطقه بروند تا عملیات اضطراری انجام شود، ادامه 
می دهد: اگر بخواهند مرمت تاق کســری به صورت قطعی انجام شود، ما 
)وزارتخانه میراث فرهنگی( آماده ایم، نامه نگاری ها نیز انجام شده اند و تقریبا 
هر هفته پیگیرِ کار هستیم، تا زمانی که شرایط مهیا شود و آن ها رسما دعوت 
کنند و بلافاصله یک تفاهم نامه رســمی امضا شود تا پژوهشگران و مرمت 

گران ما برای کار به آن منطقه بروند.
طالبیان با تاکید بر این که در صورتی که این اقدامات انجام نشود، متاسفانه 
وزارتخانــه میراث فرهنگی نمی تواند کاری برای مرمت و ســاماندهی تاق 
کســری انجام دهد، می گوید: این اقدام را در اولویت گذاشــته ایم و مترصد 
هســتیم تا به محض رفع موانع حتما انجام شــود. حتی طیف وســیعی از 
همکاران و کارشناســان خارج از وزارتخانه نیز برای بررســی و مرمت  این 
بنای تاریخی اظهار تمایل کرده اند که به محض تایید ماموریت توسط وزارت 
امور خارجه و وزارت فرهنگ عراق نخســتین گروه برای بازدید و مذاکره به 

عراق اعزام می شود.

وزارت بهداشــت این هفته اعــلام کرد که تمام 
شهرستان ها از وضعیت قرمز و خیلی پرخطر کرونا 
خارج شــده اند اما همچنان ۱۸ شهرستان نارنجی 
بوده و ممنوعیت تردد و سفر به آن ها برقرار است.

به گزارش ایســنا، طبق آخرین به روزرسانی نقشه 
پراکنش ویروس کرونا در کشور، آشوراده، بندرگز 
و نوکنده در اســتان گلستان، میانکاله، خلیل شهر، 
بهشــهر، نکا، کیاســر، ســاری، بابل، بابلســر، 
فریدون کنار، آمل، محمودآباد، فیلبند، الیمســتان، 
رینه، پلــور و تمام محدوده کــوه دماوند، رویان، 
چمســتان، یوش و بلده، سیاه بیشــه، مرزن آباد، 
نوشهر، تنکابن، مازیچال، اشکور، نشتارود، کتالم، 
سادات شهر، چابکســر، کلاچای، رودسر، رامسر، 
جواهرده، قائم شــهر و چالوس در استان مازندران، 
و ســیاه کل و لاهیجان در استان گیلان از جمله 

مناطق توریستی و معمولا پرسفر در کشور هستند 
که همچنان در وضعیت »پرخطر« برای سفر بوده 
و محدودیت و ممنوعیت تردد به آن ها برقرار است. 
جریمه سفر به این مناطق نیز طبق آخرین اعلام 
ستاد ملی کرونا ۵۰۰ هزار تومان است.استانداری 
مازندران نیز ۲۱ دی ماه پس از کاهش محدودیت 
ترددهای بین شــهری، در نامــه ای به مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی این 
اســتان، فعالیت تمام مراکز گردشگری و اقامتی 
در شــهرهای نارنجی و قرمــز را تا اطلاع بعدی، 
ممنوع اعلام کرد و یادآور شــد: هیچ گونه عدول 
و تخطی از مصوبات ملی و اســتانی درخصوص 
فعالیت زیــر ظرفیتِ اکنون، کمتر از ۲۵ درصد در 
این گونه واحدها در اســتان قابل پذیرش نیست.
با وجود کاهش مبتلایان کرونا در ســایر شهرها، 

وزارت بهداشــت همچنان وضعیت اســتان های 
مازندران، گیلان، تهران، البرز، همدان، آذربایجان 
غربی، اردبیل و گلســتان را شکننده و سفر به این 
مناطق را پرخطــر اعلام کرد اما هنوز محدودیت 
تازه ای برقرار نشــده است.با وجود این هشدارها و 
اعمال محدودیت تردد در برخی نقاط کشــور، اما 
گزارش های آماری مرکز مدیریت اطلاعات راه ها 
و حمــل ونقل جاده ای، از هفــت درصد افزایش 
ترددهای جاده ای در بازه زمانی ۲۳ دی ماه تا دوم 
بهمن ماه به نسبت سال گذشته، خبر می دهد. در 
این فاصله با کاهش محدودیت تردد بین شهری، 
یک میلیون و ۵۶9 هزار و ۶۳۲ وســیله نقلیه در 
جاده ها تردد کرده اند و بیشــترین سفرها به سمت 
استان های اردبیل، آذربایجان شرقی، قم، خراسان 

رضوی و هرمزگان بوده است.

عضو مجمع روحانیون مبارز، گفت: طی ده سال گذشته و پس از 
انتخابات ۸۸، موانع و فشارهای زیادی وجود داشته تا این جریان 

حذف شود؛ این فشارها همچنان وجود دارد.
به گــزارش خبرگزاری خبرآنلاین، اصــلاح طلبان اگرچه امید 
چندانی به پیروزی در ۱۴۰۰ ندارند اما این روزها دســت به کار 
شــده اند تا علم سازوکار جدید انتخاباتی را برپا کنند تا شاید در 
رقابت با رقیب شانســی بیابند. نهاد اجماع ســاز که روز گذشته 
اسامی آن نیز اعلام شد قرار است محور تحرک انتخاباتی چپ 

گرایان در این انتخابات باشد. 
حجت الاســلام سیدمحمدعلی ابطحی عضو مجمع روحانیون 
مبارز،  به خبرآنلاین می گوید: » طی ده ســال گذشــته و پس 
از انتخابات ۸۸، موانع و فشــارهای زیادی روی جریان اصلاح 
طلبی وجود داشته تا این جریان حذف شود؛ این فشارها همچنان 
وجود دارد. از این رو بنده پیش بینی نمی کنم این فشارها تا زمان 

انتخابات برداشته شود.«
این چهره سیاســی اصلاح طلب بر این باور است که بعید است 
جریان اصلاح طلب در انتخابات آینده، امکان حضور قدرتمند با 
یک چهره متفاوت داشــته باشد و یا اینکه با داشتن یک سری 

اختیارات جدید بتواند در صحنه حاضر شود.
او ضمــن تاکیــد بر اینکــه وضعیت اصلاح طلبــان برخلاف 
اصولگرایان مشخص و روشن نیست، می گوید:» اگر مردم حضور 

پیدا نکنند اصلاح طلبان نمی توانند فعال شوند.«
مشــروح مصاحبه خبرگزاری خبرآنلاین با محمد علی ابطحی، 

چهره سیاسی اصلاح طلب را بخوانید؛
آقای ابطحی! تحلیل شــما از وضعیت اصلاح طلبان 

برای انتخابات 1400 چیست؟
 خبرهایی درباره سروسامان گرفتن نهاد اجماع ساز هم این روزها 
منتشر شده است و من درباره شورای اصلاح طلبان و تشکیلات 
مختلفی که مرتبط با اصلاح طلبی است اطلاع دقیقی ندارم اما به 
نظر می رسد یک مسیری، پیش روی اصلاح طلبان قرار گرفته 
اســت. بنده تصور می کنم در این طیف وسیع اصلاح طلبی، دو 
تفکر حاکم اســت یک تفکر این است که نسبت به هر کسی 
که حداقل تمایلات اصلاح طلبی را داشته باشد و بتواند از کانال 
شورای نگهبان رد شود اقبال صورت گیرد و  آن فرد مورد حمایت 
واقع شــود هر چند رنگ و بوی اصلاح طلبی نداشته باشد تا در 
نتیجه اصلاح طلبان بدین وســیله بتوانند در قدرت نقشی داشته 

باشند. 
بخش دیگری که عمده جریانات اصلاح طلب را تشکیل می دهند 
بر این باورند که باید حداقل های کف اصلاح طلبی در کاندیدای 
موردنظر وجود داشــته باشد بدین گونه که به دلیل دارا بودن آن 
کف اصلاح طلبی، ما از آن کاندیدا حمایت و آن را معرفی کنیم. 
نوع برخورد و بی تفاوتی دولت نســبت به اصلاح طلبان به ویژه 
در دور دوم ریاست جمهوری، این تفکر را در میان اصلاح طلبان، 
تقویت کرد که کاندیــدای اصلاح طلبان، چه مورد پذیرش قرار 
بگیرد و چه مورد پذیرش قرار نگیرد آنها به کف اصلاحات پایبند 
باشند و کسانی که خارج از جریان اصلاح طلبی هستند را در درون 

این جریان قرار ندهند.
*در حال حاضر، مشکل اصلی پیش روی اصلاح طلبان 

برای انتخابات 1400 چیست؟
در واقع مشکل اصلی این است که طی ده سال گذشته و پس از 
انتخابات ۸۸، موانع و فشارهای زیادی وجود داشته تا این جریان 
حذف شود؛ این فشارها همچنان وجود دارد. از این رو بنده پیش 
بینی نمی کنم این فشارها تا زمان انتخابات برداشته شود. به بیانی 
دیگر تصور اینکه جریان اصلاح طلب در انتخابات آینده، امکان 
حضور قدرتمند با یک چهره متفاوت داشته باشد یا اینکه با داشتن 
یک ســری اختیارات جدید بتواند در صحنه حاضر شود را بسیار 
بعید می دانم. در واقع همین دلیلی است که جامعه هم نسبت به 

حضور در انتخابات، کم رغبت به نظر می رسد.
*ایــن کم رغبتــی در میان مردم را ناشــی از چه 
وضعیتی می دانید؟ چقدر اصلاح طلبان در این حس و 

حال مردم نقش داشتند؟
وقتی جامعه نســبت بــه حضور در انتخابات و مشــارکت، کم 
رغبت باشــد بدین معناست که امیدی هم به تغییر ندارند مردم 
در انتخابات های گذشته هم که خواست خود را از طرق مختلف 
می توانستند اعمال کنند به نوعی ناامید شدند چراکه نه تنها آن 
خواســت ها مورد قبول و پذیرش قرار نگرفت بلکه بیشتر با آن 

مخالفت شد و درگیری ایجاد شد. بنابراین به نظر می رسد یک 
رأی حداقلی در انتخابات آینده برای بســیاری مفید است از این 
رو اینها فضا را تا حدودی متفاوت می کند و کار را بسیار سخت 
می کند. شــاید این مجموعه نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان هم 
گرفتار همین اتفاقات هســتند ببینند این اتفاقات به چه سمتی 

حرکت خواهد کرد. 
اصولگرایان و اصلاح طلبان باید درباره کاندیداها 

سبک و سنگین کنند
بنده بر این باورم که انتخابات ریاست جمهوری اصلا به بحث و 
بررسی زیاد، نیازی ندارد بلکه باید یکی، دو، سه مصداق چه در 
میان اصولگرایان و چه در اصلاح طلبان مطرح شود، درباره آنها 
گفت و گو شود و به نوعی سبک و سنگین شود تا براساس آن، 

اصلاح طلبان رو به جلو حرکت کنند. 
*فکر می کنید نهاد اجماع ســاز بتواند در هماهنگ 

کردن اصلاح طلبان تا انتخابات مثمر ثمر باشد؟
اینکه همواره ســخن از نهاد اصلاح طلبان و اجماع ســاز مطرح 
می شود به دلیل ابهاماتی است که در سخنانم به آن اشاره کردم 
مبنی بر اینکه وضعیت اصلاح طلبان مشخص و روشن نیست و 
معلوم نیســت در آینده چه رخ خواهد داد؟ آیا فضا باز می شود؟ 
آیا مردم در انتخابات شــرکت می کننــد یا خیر؟ به بیانی دیگر، 
اگر مردم حضور پیدا نکنند اصلاح طلبان نمی توانند فعال شوند. 
بنابراین ابهاماتی همچنان وجود دارد در نتیجه این نهاد اجماع ساز 

آن چنان مهم نیست. 
*با توجه به نتیجه انتخابات آمریکا و روی کار آمدن 
دموکرات ها، برخی بر این باورند که بحث تنش زدایی 
مطرح شــده و این به نفع اصلاح طلبان است آیا از 
انتخابات 1400  نگاه شــما اصلاح طلبان بــرای 

می توانند امیدی داشته باشند؟
اساسا بنده، نگاه به خارج از مرزها را در ارتباط با انتخابات، آنچنان 
قابل توجه نمی دانم و به این مولفه باور ندارم اما طبعا شــرایط 
جهانی بسیار تعیین کننده است به ویژه اینکه بحران اقتصادی 
فعلی که ایران با آن روبروســت تحت تاثیر شرایط جهانی است 
در نتیجه این بحران اقتصادی باید از بین برود. به بیانی دیگر از 
بین رفتن این بحران اقتصــادی هم تنها با همکاری  و تلاش 
جهانی و با اتکا به نیروهای داخلی، امکان پذیر اســت. در دوره 
ترامپ، قدرتهای جهانی با اعمال فشارهای حداکثری علیه ایران 

مخالفتی نکردند.
بخاطر آینده جمهوریت نظام نیازمند یک انتخابات 

پرشور هستیم
 در حــال حاضر هم اگر تغییر وضعیتی در دنیا صورت بگیرد در 
داخل هم باید چهره هایی باشــند که مورد قبول دنیا قرار گیرند. 
بنابراین صرفا این گونه نیست که کسی از داخل کشور تصمیم 
بگیرد ارتباطاتش را با دنیا درســت کند بلکــه این ارتباطات و 
تنش زدایی، بحث دو سویه است  و طرف مقابلی هم وجود دارد. 
بنابراین در داخل، کسی باید باشد که بتواند با طرف مقابل، باب 

گفت و گو را باز کند.
شاید شرایط در مجموع، شرایطی است که برای آینده جمهوریت 
در کشور و انقلاب اسلامی، نیاز باشد انتخابات پرشوری برگزار 
شود و آنهایی که به انتخابات حداقلی علاقه مندند و ظرفیت این 
نــوع انتخابات را دارند اهمیت این برهه تاریخی را حس کنند و 
فکر کنند که کشــور بدون یک حضور فعال و مشارکت جمعی 

نمی تواند از خطرات و مشکلات رد شود.
* این روزها برخی اصلاح طلبان رایزنی در ســطح 
شــورای نگهبان و دیگر نهادهای حاکمیتی را برای 
انتخابات 1400 مطرح می کنند؟ خود شــما چقدر 

ضرورت این موضوع را حس می کنید؟
بحث تنش زدایی در داخل هم مانند تنش زدایی با جهان است 
بدین معنــا که دو طرف وجود دارند از ایــن رو دو طرف باید 
بپذیرنــد که آیا آمادگی گفت و گو و رایزنی با یکدیگر را دارند 
یا خیر؟ به ویژه طرفی که در این گفت و گو، قدرت بیشــتری 
در اختیار دارد. بنده پیش بینی نمی کنم بعد از این همه فشاری 
که طی این مدت به اصلاح طلبان وارد شــده، اجازه بدهند تا 
انتخابات ۱۴۰۰، فضا برای اصلاح طلبان باز شود و درعین حال 
فضای گفت و گوی داخل کشور هم شکل بگیرد. حال اگر هم 
این فضا شــکل بگیرد که بنده بر این باورم شــکل نمی گیرد، 

برای مشارکت حداکثری بسیار موثر است.

 تا دعوت رسمی عراق نباشد
برای مرمت تاق کسری نمی رویم دو تفکر متفاوت اصلاح طلبان برای انتخاب کاندیدای ۱۴۰۰ 

 ابطحی: بعید است اصلاح طلبان
 حضور قدرتمندی در ۱۴۰۰ داشته باشند

آخرین محدودیت های سفر
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

پایان ترامپ!      
سرانجام دونالد ترامپ بدون قبول شکست و علی رغم میل باطنی مجبور به واگذاری قدرت به بایدن و ترک کاخ سفید و واشنگتن شد. موضوعی که سوژه کارتونی 

از واسکو گارگالو در صفحه ترامپتون اوراما شد.


